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Ποινική δίωξη 
για ένα… πανό

µε την ιστορική 
αλήθεια 
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ΤΡΑΜΠ VS ΧΑΡΙΣ: 
Ένα εκρηκτικό ντιμπέιτ 
δίχως όραμα και θέσεις 

ΣΕΛΙ∆ΕΣ 24-25

ΘΕΣΗ 

εγάλες προσ-
δοκίες, µικροί 
ηγέτες! Μετά 
τους S-300 και 
τον East - Med 
και το τερµατι-

κό στο Βασιλικό, σκάει τώρα 
µια άλλη «βόµβα». Αυτή του 
ηλεκτρικού καλωδίου, που 
θα συνδέει την Κύπρο µε 
την Ελλάδα. Ενώ η πόντισή 
του ήταν βέβαιη, τώρα το 
έργο απειλείται µε καταπο-
ντισµό. Ο λαός προσδοκά 
το αντίθετο. Ολοκλήρωση 
έργου και φθηνό ρεύµα. 
Μπορούν; 
Συνέχεια στη σελίδα 2

Ο Θεός να τους 
δώσει μπόι… 

ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ 
Η «παντελώς αναξιόπιστη 
Τουρκία» έχει εναντίον µας

µακροχρόνιες βλέψεις
ΣΕΛΙ∆Α 7

∆Ρ ΠΑΡΙΣ ΦΩΚΑΪ∆ΗΣ
Καλωδιο Κύπρου-Ελλάδας: 

Καταλύτης για ενεργειακή ασφάλεια 
και περιφερειακή σταθερότητα

ΣΕΛΙ∆Α 10

ΑΡΘΡΟΓΡΑΦΟΥΝ

∆ιπλασιάζονται οι κρατήσεις 
στα κατεχόµενα, ενώ υπάρχει µειωµένη 
κίνηση στις ελεύθερες περιοχές ΣΕΛΙ∆Α 21

Μικρή ανάσα στους δα-
νειολήπτες, αλλά σηµαντι-
κό µπουστάρισµα για να 
στροφάρει η οικονοµία 

Ζητούµενο το πώς θα 
ενεργήσουν τα τραπε-
ζικά ιδρύµατα µετά τις 
αποφάσεις της ΕΚΤ 

Ο κύβος ερρίφθη για νέα μείωση επιτοκίων 

Μ

 ΣΕΛΙ∆ΕΣ 21, 23 

ΕΚΘΕΣΗ ΚΟΜΙΣΙΟΝ  
Ενεργειακή
αποτυχία 

στην Κύπρο
ΣΕΛΙ∆Α 3

Σε τροχιά 
υλοποίησης 
το λίφτινγκ 
της Τσερίου

Εντός Οκτωβρίου 
αρχίζουν τα έργα, 
που θα διαρκέσουν 

2 χρόνια 
ΣΕΛΙ∆Α 17

Για άλλη µια φορά, ένα µεγάλο έργο, όπως αυτό του 
Great Sea Interconnector, που θα συνδέει την Κύπρο 
µε την Κρήτη, είναι υπό καθεστώς αµφισβήτησης και 

µαρτυρεί την προβληµατική προσέγγιση και δράση των Κυβερ-
νήσεων Αθηνών και Λευκωσίας. Με όσα συµβαίνουν επί του 
θέµατος, δικαίως ο πολίτης κάνει δεύτερες σκέψεις. Ότι κάτι δεν 
πάει καλά και ότι υπάρχει διαπλοκή συµφερόντων, µε ό,τι αυτό 

µπορεί να σηµαίνει. Ο Πρόεδρος σπάζει το κεφάλι του να βρει 
λύσεις και τρέµει την εµπλοκή του σε ένα νέο σκάνδαλο. ΣΕΛΙ∆ΕΣ 4-5

ΚΑΘΑΡΟ ΡΕΥΜΑ 
χωρίς «βρόµικο φέσι»
και συµφωνίες χωρίς νάρκες

Πέραν των 8.000 παιδιών 
ζουν µε ∆ΕΠΥ και ζητούν

από το κράτος… τα αυτονόητα ΣΕΛΙ∆Α 16

ΠΑΙΚΤΕΣ ΠΟΥ ΕΓΡΑΨΑΝ ΙΣΤΟΡΙΑ

∆ηµήτρης 
Λεωνή

Ανδρέας 
Κάντηλος

ΣΕΛΙ∆A 20

ΘΑ ΠΟΝΤΙΣΟΥΝ Ή ΘΑ… ΚΑΤΑΠΟΝΤΙΣΟΥΝ ΤΟΝ INTERCONNECTOR;

Ψάχνει να βρει σωσίβιο 
ο Πρόεδρος για ν’ απο-
φύγει νέο σκάνδαλο: Τι 
ζητά από τις εταιρείες; 



Συνέχεια από την 1η σελίδα

Κατ’ ελάχιστον μειδιούν ο 
Κύπριος κι ο Ελλαδίτης πολί-
της με όσα συμβαίνουν γύρω 
από το ηλεκτρικό καλώδιο, 
που θα ενώσει την Ελλάδα με 
την Κύπρο για να έχουμε πιο 
φθηνό ρεύμα και αναβαθμισμέ-
νη γεωπολιτική θέση. Αρχικά 
εγείρεται θέμα από τον ΑΔΜΗΕ 
(Ανεξάρτητος Διαχειριστής Με-
ταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας), 
ο οποίος αξιώνει όπως πληρωθεί 
το πρόσθετο ποσό των 125 εκ. 
από την Κυπριακή Δημοκρατία, 
δηλαδή από τον καταναλωτή, 
για να υπάρξει βιωσιμότητα. 
Και τώρα εμφανίζει μιαν άλλη 
ρήτρα, που αφορά στον κίν-
δυνο για ματαίωση του έργου 
λόγω διαφόρων αιτιών και δη 
γεωπολιτικών κινδύνων. Βλέπε 
πρόκληση τουρκικής κρίσης. 

Ερώτημα: Τώρα θυμήθηκαν 
ότι υπάρχουν όλα αυτά τα προ-
βλήματα; Πού ήταν το μυαλό των 
ειδικών τόσον  καιρό; Διότι, ούτε 
το υψηλότερο κόστος (των 1,9 
δις ευρώ) ήταν στη μελέτη του 
2023, ούτε η τουρκική απειλή, 
που συνοδεύεται με πρόσθετο 
κόστος της τάξης των 500 εκ. 
ευρώ κατ’ ελάχιστον, εάν το 
έργο ματαιωθεί. Και το οποίο 
θα κληθούν να πληρώσουν σε 
ποσοστό της τάξης του 63% οι 
Κύπριοι και του 37% οι Ελλαδί-
τες καταναλωτές. Τώρα γίνεται 
λόγος για πληρωμή στη βάση 
του 50% -50%. 

Δικαίως διερωτάται ο πολίτης: 
Ή ξεκίνησαν τον υπολογισμό του 
έργου κατά τρόπον ανεύθυνο ή 
είχαν υπόψη τους να βάλουν το 
έργο μπρος και μετά να το φορ-
τώσουν με διάφορα καπέλα ή 
αντιλήφθηκαν ότι θα τα βρουν 
μπαστούνια με την Τουρκία. Γιατί; 
Διότι το καλώδιο θα διέρχεται 
μέσα από «διαφιλονικούμενες» 
θαλάσσιες περιοχές, οπότε καλύ-
τερα θα ήταν να το ματαιώσουν 
προτού αρχίσει, ανεβάζοντας το 
κόστος για να πει η Λευκωσία 
όχι. Η οποία δεν φαίνεται να 
είναι άμοιρη ευθυνών. Πώς 
παρακολουθούσαν η προη-
γούμενη και η νυν Κυβέρνη-
ση τις εξελίξεις; Εμπλέκονται ή 
όχι πρώην Υπουργοί στο έργο 
και πώς; Πήραν χρήματα ή όχι 
και γιατί; Νόμιμα ή κάτω από το 
τραπέζι; Και αν το σενάριο περί 
ματαίωσης από την Αθήνα δεν 
ισχύει, πώς φθάσαμε σε αυτό το 
σημείο. Από ανικανότητα ή/και 
διαφθορά;

Τώρα τρέχει και δεν φτάνει ο 
Πρόεδρος! Αντιλαμβάνεται ότι, 
μετά το Βασιλικό, βρίσκει στα 
πόδια του άλλο ένα πρόβλημα. Η 
Αθήνα το φορτώνει στη Λευκω-
σία και αντίστροφα. Μακάρι να τα 
βρουν στις 19 του μήνα. Ούτως ή 
άλλως, ο πολίτης αντιλαμβάνεται 
επί του παρόντος το αυτονόητο: 
Μεγάλα έργα, μικροί ηγέτες. Ο 
Θεός να τους δώσει μπόι, για να 
επιτύχουν και να μην εκτεθούμε 
για πολλοστή φορά… 
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Α
νήκουστα πράγμα-
τα… Αντιμέτωποι 
με ποινική δίωξη 
βρέθηκαν τρεις 
φίλαθλοι της 
Εθνικής Κύπρου, 
που πήγαν στο 

γήπεδο για να δουν τον αγώνα 
με το Κόσοβο, γιατί ανέβασαν πανό 
στο οποίο αναγραφόταν η ιστορική 
αλήθεια. Κανένα πολιτικό μήνυμα. 
Απλώς και μόνο η ιστορική αλή-
θεια! Ότι, δηλαδή, το Κόσοβο είναι 
σερβικό και η Κύπρος, ελληνική! 

Ας πάρουμε, όμως, τα πράγματα 
από την αρχή. 

Την περασμένη Δευτέρα διεξήχθη 
ο αγώνας Κύπρος- Κόσοβο στο AEK 
Arena, στη Λάρνακα, στο πλαίσιο 
του Nations League, όπου μάλιστα 
η ομάδα μας ηττήθηκε με 0-4. 

Όλα έβαιναν καλώς, μέχρι που, 
γύρω στο 25ο λεπτό του αγώνα, μια 
μερίδα φιλάθλων, από τους λιγοστούς 
που βρέθηκαν στη Λάρνακα για να 
δουν τον αγώνα, ανήρτησε τρία πανό. 
Το πρώτο έγραφε «Cyprus is Greek», 
το δεύτερο απεικόνιζε την ενωτική 
σημαία και το τρίτο έγραφε «Kosovo 
is Serbian». Όπως μας λέχθηκε από 
άτομα που βρίσκονταν εκεί, «όταν 
αρχικά αναρτήθηκε το Cyprus is 
Greek δεν κινητοποιήθηκε κάποιος, 
αλλά, όταν ανέβασαν το άλλο, ήρθε ο 
υπεύθυνος των στιούαρντ του σταδί-
ου και ζήτησε να κατέβει γιατί -όπως 
είπε- πρόκειται για “πολιτικό μήνυ-
μα”». «Τρία άτομα που ανέβασαν τα 
πανό, προσπάθησαν να συζητήσουν 
μαζί του και του εξήγησαν ότι το πανό 
αποτελεί ιστορική μνήμη και ότι το 
συγκεκριμένο μάλιστα ‘‘σύνθημα’’ 
ανεβαίνει για πάρα πολλά χρόνια 
στα κυπριακά γήπεδα, από διάφορες 
ποδοσφαιρικές μας ομάδες, χωρίς 
να δημιουργείται οποιοδήποτε 
ζήτημα. Στο μεταξύ, οι παίκτες του 
Κοσόβου σταμάτησαν να παίζουν 
εις ένδειξη διαμαρτυρίας. Ήρθε και 
η Αστυνομία. Κι έτσι αναγκάστηκαν 
να το κατεβάσουν. Χωρίς να υπάρξει 
ούτε ένταση, ούτε διαμάχη. Γι’ αυτό,  
άλλωστε, οι τρεις δεν αντιμετωπίζουν 
οποιαδήποτε κατηγορία για βία ή 
συμπλοκή και επίθεση». 

«Η Αστυνομία ζήτησε τα στοιχεία 
των τριών επειδή -όπως λέχθηκε- 
έκαναν κάτι παράνομο (το πολιτικό 
περιεχόμενο) και τους άφησαν να 
παρακολουθήσουν τον αγώνα που 
συνεχίστηκε κανονικά. Οι τρεις έφυ-
γαν από το γήπεδο πριν από το τέλος 
του αγώνα και το ίδιο βράδυ δέχθη-
καν τηλεφώνημα από τις Αρχές, που 
τους καλούσαν να παρουσιαστούν 

στον σταθμό και τους ενημέρωναν 
πως θα διωχθούν ποινικά με δύο 
κατηγορίες: την ανάρτηση πανό 
‘‘πολιτικού περιεχομένου’’ και την 
παρακώληση της ομαλής διεξαγωγής 
του αγώνα(;)».  

Αδικήματα και ποινές 
Σημειώνεται πως η δεύτερη 

κατηγορία, σύμφωνα με τον «περί 
της Πρόληψης και της Καταστολής 
της Βίας στους Αθλητικούς Χώ-
ρους Νόμο», ερμηνεύεται ως εξής: 

«Οποιοδήποτε πρόσωπο, χωρίς εύ-
λογη αιτία, μέσα σε αθλητικό χώρο 
ενεργεί με σκοπό να παρακωλύσει 
την ομαλή διεξαγωγή του αγώνα, 
είναι ένοχο πλημμελήματος και, σε 
περίπτωση καταδίκης του, υπόκειται 
σε ποινή φυλάκισης, που δεν υπερ-
βαίνει τους έξι μήνες, ή σε χρηματική 
ποινή, που δεν υπερβαίνει τα χίλια 
ευρώ ή και στις δύο αυτές ποινές».

Η πρώτη αφορά ουσιαστικά 
στην «απαγόρευση της χρήσης 
ρατσιστικών ή υβριστικών συν-
θημάτων ή συμβόλων», αν και 
τίποτα από τα πιο πάνω δεν ίσχυαν 
στη συγκεκριμένη περίπτωση. Εν 
πάση περιπτώσει, σύμφωνα με τον 
νόμο, «οποιοδήποτε πρόσωπο σε 
αθλητικό χώρο φέρει, χρησιμοποιεί, 
τοποθετεί, προβάλλει ή παρουσι-
άζει πανό, αφίσα, πλακάτ ή άλλο 
παρόμοιο μέσο, στο οποίο αναγρά-
φονται ή απεικονίζονται ρατσιστικά 

ή υβριστικά ή πολιτικά ή κομματικά 
συνθήματα ή σύμβολα ή συνθήμα-
τα που μπορούν να προσβάλουν 
την ιστορική μνήμη, είναι ένοχο 
πλημμελήματος και, σε περίπτωση 
καταδίκης του, υπόκειται σε ποινή 
φυλάκισης, που δεν υπερβαίνει τους 
έξι μήνες, ή σε χρηματική ποινή, 
που δεν υπερβαίνει τα χίλια ευρώ 
ή και στις δύο αυτές ποινές».

Πάντως, δίνεται η εντύπωση πως 
η Αστυνομία επέλεξε να εξαντλήσει 
την αυστηρότητά της, δημιουργώ-
ντας όμως έτσι δύο μέτρα και δύο 
σταθμά, αφού, όπως λέχθηκε, τα 
συγκεκριμένα πανό αναρτώνται 
ουκ ολίγες φορές στις κερκίδες 
σε αγώνες του κυπριακού πρω-
ταθλήματος ποδοσφαίρου. 

Θύελλα αντιδράσεων 
Η κίνηση αυτή της Αστυνομί-

ας επέφερε θύελλα αντιδράσεων, 
με τον διαμαρτυρόμενο κόσμο να 
κάνει λόγο για ξεπεσμό μίας Κυ-
βέρνησης, που ενώ η ίδια η ΚΔ δεν 
έχει αναγνωρίσει το ψευδοκράτος 
του Κοσόβου και για άλλα ζητήματα 
που ταλανίζουν την πατρίδα και 
την κοινωνία κλείνουν τα αφτιά 
τους, για το συγκεκριμένο συμβάν 
έδειξαν άμεσα τα αντανακλαστικά 
τους. Και τρέχουν, τώρα, στα δικα-
στήρια τούς εθνικά σκεπτόμενους 
με αστείες μάλιστα κατηγορίες. 

Έντονες τοποθετήσεις και αντι-
δράσεις είχαμε και από πλευράς του 
ΕΛΑΜ, των οργανωμένων οπαδών 
του ΑΠΟΕΛ, του Απόλλωνα, της 
Ανόρθωσης, της προσφυγικής ομά-
δας της ΠΑΕΕΚ, ενώ εκδήλωση 
διαμαρτυρίας πραγματοποίησαν 
και μέλη του ΔΡΑΣΙΣ-ΚΕΣ μαζί 
με στελέχη της Ελληνικής Ορθό-
δοξης Νεολαίας (ΕΟΝ), μπροστά 
από την κυπριακή πρεσβεία στην 
Αθήνα. Κοινό αίτημα όλων αποτε-
λεί η απόσυρση των απαράδεκτων 
κατηγοριών. 

Η κίνηση αυτή της 
Aστυνοµίας επέ-

φερε θύελλα αντι-
δράσεων, µε τον 
διαµαρτυρόµενο 

κόσµο να απαιτεί 
την απόσυρση των 

κατηγοριών  
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ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΑ 
Για έγκυρη και αξιόπιστη ενηµέρωση στο 

www.simerini.com.cy

Ποινική δίωξη 
για ένα πανό 
Γιατί… το Κόσοβο είναι σερβικό και η Κύπρος, ελληνική

ΑΝΗΚΟΥΣΤΑ ΠΡΑΓΜΑΤΑ…
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Κ
ι ενώ οι συζη-
τήσεις για τα 
μεγάλα ενεργει-
ακά έργα στην 
Κύπρο φαίνεται 
να είναι ατέρμο-
νες, η αποτυχία 

της υλοποίησής τους σκιαγρα-
φείται ξεκάθαρα στην Έκθεση 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για 
την κατάσταση της Ενεργειακής 
Ένωσης 2024. 

Με λίγα λόγια, αυτό που συνάγε-
ται από την Έκθεση είναι ότι η Κύ-
προς δεν κατάφερε ν’ αξιοποιήσει 
τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, 
συνεχίζει να παράγει υψηλά επί-
πεδα αερίων θερμοκηπίου και οι 
τιμές του ρεύματος παραμένουν 
ιδιαίτερα υψηλές. 

Στην Έκθεση γίνεται αναφορά 
και στην ηλεκτρική διασύνδεση, 
αφού καταγράφεται ο στόχος για 
το 2030, ώστε τα κράτη - μέλη να 
έχουν τη δυνατότητα εισαγωγής 
ποσοστού τουλάχιστον 15% της 
ηλεκτρικής ενέργειας από ηλε-
κτρικές διασυνδέσεις. 

Όσον αφορά τώρα τα ευρήματα 
της Έκθεσης, σε αυτήν καταδεικνύεται 
ότι η παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας 
στην Κύπρο το 2022 ήταν ως επί το  
πλείστον από πετρέλαιο και προϊόντα 
πετρελαίου σε ποσοστό της τάξης 
του 82,2%, ενώ από ανανεώσιμες 
πηγές ενέργειας μόλις στο 16,8%. 
Κι αυτό την ώρα που σε επίπεδο ΕΕ 
η παραγωγή ενέργειας από ανανε-
ώσιμες πηγές το 2022 έφτανε το 
39,4%, ενώ το πρώτο εξάμηνο του 
2024 έφτασε το 50%! 

Αποτέλεσμα αυτών ήταν το 
2023, το 9% του πληθυσμού της 
χώρας μας να αντιμετωπίσουν 
δυσκολίες στην πληρωμή των 
λογαριασμών κοινής ωφέλειας, 
ενώ το 16,9% δεν ήταν σε θέση να 
κρατήσουν το σπίτι τους  επαρκώς 
ζεστό τις κρύες περιόδους του έτους. 

∆εν καταθέσαµε καν 
το Σχέδιο για το κλίµα 

Μάλιστα, το αποκορύφωμα 
είναι ότι δεν υποβλήθηκε καν 
το τελικό Σχέδιο Ενέργειας και 
Κλίματος της Κύπρου, που είχε 
χρονοδιάγραμμα τις 30 Ιουνίου. 
Η έκθεση υπενθυμίζει ότι όλα τα 
κράτη - μέλη πρέπει να υποβά-
λουν τα τελικά επικαιροποιημένα 

εθνικά τους σχέδια για την ενέρ-
γεια και το κλίμα το συντομότερο 
δυνατόν, ώστε να διασφαλιστεί η 
συλλογική επίτευξη των στόχων 
για την ενέργεια και το κλίμα για 
το 2030. Υπενθυμίζει, παράλλη-
λα, ότι στόχος είναι η μείωση των 
καθαρών εκπομπών αερίων του 
θερμοκηπίου κατά τουλάχιστον 
55% έως το 2030. 

Αυτό το σχέδιο, σύμφωνα με τον 
Πρόεδρο της Επιτροπής Ενέργειας 
της Βουλής, Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
θα περιείχε, μεταξύ άλλων, δράσεις 
και δεσμεύσεις για τα ποσοστά δι-
είσδυσης των ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας στο ενεργειακό μείγμα. Ο κ. 
Χατζηγιάννης, μιλώντας στο «Σίγμα»,  
εξαπέλυσε μάλιστα σφοδρές κατηγο-
ρίες για την κατάσταση της Κύπρου, 
λέγοντας πως ελέγχουν τον τομέα 
της ενέργειας πολιτικά, οικονομικά 
και  συνδικαλιστικά κατεστημένα. 
«Έχουν πάρει θέσεις κλειδιά έχο-
ντας συμφέροντα και δεν αφήνουν 
ούτε να έρθει φυσικό αέριο στην 
Κύπρο, ούτε να υλοποιηθεί η διείσ-
δυση στον τομέα των Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας, ενώ ταυτόχρονα 
δεν υπάρχει ούτε από πλευράς της 
παρούσας Κυβέρνησης θέληση για 
αποτελεσματική διαχείριση», είπε. 

Θετικά αποτελέσµατα σε 
επίπεδο ΕΕ 

Στην Έκθεση περιγράφεται ο 
τρόπος με τον οποίο η ΕΕ διαχει-
ρίστηκε πρωτοφανείς προκλήσεις 
στο τοπίο της ενεργειακής πολιτικής 
κατά τη διάρκεια της θητείας της, 
εφοδιάζοντας την ΕΕ με ένα κανο-
νιστικό πλαίσιο για την επιδίωξη 
της μετάβασης σε καθαρές μορφές 
ενέργειας και θέτοντας τα θεμέ-
λια για ανανεωμένη οικονομική 
ανάπτυξη και ανταγωνιστικότητα. 
Είναι καθοριστικής σημασίας το 
γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια 
η ΕΕ κατάφερε ν’ αντιμετωπίσει 
κρίσιμους κινδύνους για την ασφά-
λεια του ενεργειακού εφοδιασμού 
της, να ανακτήσει τον έλεγχο της 
αγοράς ενέργειας και των τιμών 
και να επιταχύνει τη μετάβαση 
προς την κλιματική ουδετερότη-
τα. Αυτό αντικατοπτρίζεται από τα 
εξής συμπεράσματα: 

Κατά το πρώτο εξάμηνο του 
2024, το ήμισυ της παραγωγής 
ηλεκτρικής ενέργειας της ΕΕ προ-

ερχόταν από ανανεώσιμες πηγές. 
Το μερίδιο του ρωσικού φυ-

σικού αερίου στις εισαγωγές της 
ΕΕ μειώθηκε από 45% το 2021 
σε 18% έως τον Ιούνιο του 2024, 
ενώ οι εισαγωγές από αξιόπιστους 
εταίρους όπως η Νορβηγία και οι 
ΗΠΑ έχουν αυξηθεί. 

Μειώθηκε η ζήτηση φυσικού 
αερίου μεταξύ Αυγούστου 2022 
και Μαΐου 2024 κατά 138 δισε-
κατομμύρια κυβικά μέτρα. 

Η ΕΕ πέτυχε τον στόχο της για 
αποθήκευση αερίου κατά 90% τον 
χειμώνα στις 19 Αυγούστου 2024, 
πολύ πριν από την προθεσμία της 

(1η Νοεμβρίου). 
Οι τιμές της ενέργειας είναι πιο 

σταθερές και παραμένουν σημα-
ντικά χαμηλότερες από τα ανώτατα 
επίπεδα της ενεργειακής κρίσης 
του 2022. 

Οι εκπομπές αερίων του θερ-
μοκηπίου της ΕΕ μειώθηκαν κατά 
32,5% από το 1990 έως το 2022, 
ενώ η οικονομία της ΕΕ αυξήθηκε 
κατά περίπου 67% την ίδια περίοδο. 

Τονίζεται ότι έχει σημειωθεί 
σημαντική πρόοδος όσον αφορά 
τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 
Η αιολική ενέργεια ξεπέρασε το 
φυσικό αέριο για να καταστεί η 

δεύτερη μεγαλύτερη πηγή ηλε-
κτρικής ενέργειας της ΕΕ πίσω 
από την πυρηνική ενέργεια, ενώ 
έως το πρώτο εξάμηνο του 2024 
οι ανανεώσιμες πηγές ενέργειας 
παρήγαγαν το 50% της ηλεκτρικής 
ενέργειας στην ΕΕ. Το 2022 η κα-
τανάλωση πρωτογενούς ενέργειας 
της ΕΕ ανανέωσε την πτωτική της 
τάση, σημειώνοντας πτώση κατά 
4,1%. Ωστόσο, οι προσπάθειες ενερ-
γειακής απόδοσης θα πρέπει να 
ενταθούν περαιτέρω προκειμένου 
η ΕΕ να επιτύχει τον στόχο μείωσης 
της τελικής κατανάλωσης ενέργειας 
κατά 11,7 % έως το 2030. 

Έκθεση Ευρωπαϊκής Επιτροπής 

Ενεργειακή 
αποτυχία 
στην Κύπρο 
∆εν κατάφερε ν’ αξιοποιήσει τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, 
έχουµε υψηλά επίπεδα ρύπων και οι τιµές του ρεύµατος στα ύψη
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Γ
ια άλλη μια φορά, ένα 
μεγάλο έργο, όπως 
αυτό του ηλεκτρικού 
καλωδίου (Great 
Sea Interconnector), 
που θα συνδέει την 
Κύπρο με την Κρή-

τη και την Ελλάδα, είναι υπό καθε-
στώς αμφισβήτησης και μαρτυρεί 
την προβληματική προσέγγιση και 
δράση των Κυβερνήσεων Αθηνών 
και Λευκωσίας. Με όσα συμβαί-
νουν επί του θέματος, δικαίως ο 
πολίτης κάνει δεύτερες σκέψεις. Ότι 
κάτι δεν πάει καλά και ότι  υπάρχει 
διαπλοκή συμφερόντων, με ό,τι 
αυτό μπορεί να σημαίνει. Ή έλλειψη 
προσόντων. Ο Πρόεδρος επιδιώ-
κει να βρει λύσεις και τρέμει την 
εμπλοκή του σε ένα νέο σκάνδαλο, 
μετά από εκείνο στο Βασιλικό. Η 
θέση της Κυβέρνησης έχει ως εξής: 
Θέλει καθαρό έργο, δηλαδή χωρίς 
βαρίδια και χωρίς υπόνοιες περί 
άλλων καταστάσεων και αθέμιτων 
κερδών, που θα τα πληρώσει ο 
καταναλωτής. 

Η διπλή βιωσιμότητα 
Το έργο το θέλουν όλοι οι Έλλη-

νες. Κύπριοι και Ελλαδίτες. Διότι 

είναι σημαντικού χαρακτήρα. Από 
ενεργειακής και δη γεωπολιτικής 
άποψης. Ποια είναι τα προβλήματα 
που ηγέρθησαν επί του θέματος; 
Πρώτο, η ίδια η συμφωνία κα-
τασκευής του έργου, που είναι 
συναφής με τη βιωσιμότητά του, 
σε δυο επίπεδα. Το ένα είναι αυτό 
των κατασκευαστών, δηλαδή του 
ΑΔΜΗΕ (Ανεξάρτητος Διαχειριστής 
Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας) 
και της Nexans και της SIEMENS 
(η τελευταία αναλαμβάνει δυο 
σταθμούς μετάδοσης σε Κοφίνου 
και Κακορατζιά). Με άλλα λόγια, 
το ζητούμενο είναι εάν θα είναι 
συμφέρον ή όχι το έργο για τον 
ΑΔΜΗΕ, που συμβάλλεται με τις 
άλλες δυο εταιρείες για την κατα-
σκευή του (Νexans και SIEMENS). 
Το άλλο σημαντικό πρόβλημα εί-
ναι το εξής: Κατά πόσον θα είναι 
συμφέρουσα ή όχι η επιλογή του 
καλωδίου με την τιμή την οποία θα 
πληρώνει ο Κύπριος καταναλωτής 
μετά την αποπεράτωση τού έργου. 
Καμιά αμφιβολία υπάρχει ότι, με 
την εισαγωγή της Κύπρου στην 
αγορά της ηλεκτρικής ενέργειας 
της ΕΕ, θα μπορούμε να αγορά-
ζουμε φτηνότερο ηλεκτρικό ρεύμα. 
Το ζητούμενο, όμως,  είναι άλλο. 
Πόσα θα πληρώνει ο καταναλωτής 
από την τσέπη του; Δηλαδή στο 
φτηνό ηλεκτρικό ρεύμα θα πρέπει 
να συνυπολογιστεί το κόστος κα-
τασκευής του έργου και διάφορα 

άλλα «καπέλα», καθώς και κίνδυ-
νοι, που εγκυμονούν, όπως: Α) Η 
ζημιά η οποία θα πληρωθεί από 
την Κύπρο εάν για οποιονδήποτε 
λόγο δεν κατασκευαστεί το έργο. Β) 
Η ζημιά την οποία θα επωμιστεί ο 
πολίτης εάν δεν κατασκευαστεί το 
έργο,  λόγω γεωπολιτικών κινδύνων 
(βλέπε επέμβαση του Τουρκίας και 
κρίση). Το ποσό αυτό φτάνει, όπως 
ελέχθη από στελέχη του ΑΔΜΗΕ, 
στα 500 εκατομμύρια ευρώ. Το 63% 
εξ αυτών και γενικά του ποσού της 
ζημιάς θα επωμιστεί η Κύπρος, δη-

λαδή ο Κύπριος  φορολογούμενος 
πολίτης, και το άλλο 37% η Ελλάδα, 
δηλαδή ο Ελλαδίτης φορολογού-
μενος πολίτης. Και αυτό προκύπτει 
από μελέτες που είναι συναφείς με 
το κέρδος ενός εκάστου των μερών. 
Γίνεται, δε, λόγος μέσω διαρροών 
από την Αθήνα ότι υπάρχει νέα 
πρόταση από τον ΑΔΜΗΕ για πο-
σοστό 50% -50%. Δεν αλλάζουν, 
όμως, οι ποσοστώσεις σε περίπτωση 
διακοπής του έργου, για λόγους 
άλλους που δεν θα αφορούν τον 
γεωπολιτικό κίνδυνο. 

Τα καυτά ζητήματα 
Άρα έχουμε τα εξής ζητήματα: 

1) Ούτε η έκθεση του ΑΔΜΗΕ του 
2023, ούτε η οικονομική έκθεση 
της θυγατρικής του «Great Sea 
Interconnector», που ήταν έτοιμη 
στις 3 Ιουλίου 2024, αναφέρονται 
σε κίνδυνο για τη μη ολοκλήρω-
ση του έργου λόγω γεωπολιτικού 
κινδύνου, που είναι θέμα συναφές 
την πολιτική της Τουρκίας. 2) Για τη 
βιωσιμότητα του έργου ο ΑΔΜΗΕ 
ζητά πρόσθετα 125 εκ. ευρώ και την 
παραχώρηση προνομιακής απόδο-
σης κεφαλαίου -δηλαδή κέρδους- της 
τάξης του 8,3% για 17 χρόνια, αντί 
12 όπως προβλεπόταν αρχικά. Σε 
αυτό προστίθεται κέρδος τη τάξης 
του 4,5% για 23 χρόνια, μέχρι την 
ολική απόσβεση του έργου. 3) Κατά 
πόσον το έργο θα ξεπεράσει το 1,4 
δις ευρώ, όπως έδειχναν οι αρχικές 
μελέτες. Από αυτά τα χρήματα η ΕΕ 
θα δώσει περί το 25%, ήτοι 650 εκ. 
ευρώ. Υπενθυμίζεται ότι η ΕΕ είχε 
προχωρήσει σε επιδότηση και στο 
Βασιλικό, το οποίο εξελίχθηκε σε 
σκάνδαλο και η Επιτροπή αξίωσε, 
όπως ήταν φυσιολογικό, να πάρει τα 
χρήματά της πίσω διότι ανήκουν στον 
Ευρωπαίο φορολογούμενο πολίτη. 
Επί τούτου θα πρέπει να επισημαν-
θεί το εξής: Ενώ το έργο (Great Sea 
Interconnector) ήταν κοστολογημένο 
για 1,43 δις ευρώ,  τώρα φτάνει το 1,9 
δις. Και ενώ αρχικά θα πλήρωνε ο 
καταναλωτής μετά την αποπεράτωσή 

του, τώρα υπάρχει η αξίωση από τον 
ΑΔΜΗΕ για την εκ των προτέρων 
καταβολή του ποσού των 125 εκ. 
ευρώ. Διαρροές από την ελληνική 
Κυβέρνηση αναφέρουν ότι οι νέες 
απαιτήσεις έχουν γίνει σχεδόν όλες 
δεκτές από τη Λευκωσία.  

Τα αιτήματα του Προέδρου… 
Υπό αυτές τις συνθήκες, τι ζητά 

ο Πρόεδρος; Ότι το έργο δεν θα 
ξεφύγει του αρχικού κόστους και 
ότι οι εμπλεκόμενος εταιρείες θα 
πρέπει να δώσουν περισσότερα 
στοιχεία και πληροφορίες, για να 
είναι και η Κυβέρνηση υπεύθυ-
νη έναντι του εαυτού της και του 
πολίτη. Ήδη, ο Πρόεδρος, παρό-
τι δηλώνει αθώος, επωμίζεται το 
πολιτικό κόστος του σκανδάλου 
στο Βασιλικό. Ως εκ τούτου, δεν 
θα ήθελε ένα νέο Βασιλικό, για το 
οποίο δεν θα έχει άλλοθι.  

Σκιές, συμφέροντα 
και εμπλοκή υπουργών 

Πέραν των ανωτέρω, εντοπί-
ζονται άλλες δυο διαστάσεις του 
θέματος: Η πρώτη αφορά στη 
διαπλοκή και την εξυπηρέτη-
ση οικονομικών συμφερόντων 
πέραν των θεμιτών και ηθικών. 
Εάν, δηλαδή,  κάποιοι είτε στην 
Ελλάδα είτε στην Κύπρο «έφαγαν» 
ή προσδοκούν να «φάνε». Γίνεται 
λόγος για Κύπριους Υπουργούς 
της Κυβέρνησης Αναστασιάδη και, 

Τι ζητά ο Πρόεδρος 
από τις εταιρείες

ΓΙΑΝΝΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ, 
Δρ των Διεθνών 
Σχέσεων

Καθαρό ρεύμα 
χωρίς «βρόμικο φέσι» 

και συμφωνίες χωρίς νάρκες   
Θα ποντίσουν ή θα… καταποντίσουν τον Interconnector;

ΨΆΧΝΕΙ ΝΆ ΒΡΕΙ ΣΩΣΙΒΙΟ Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΓΙΆ Ν’ ΆΠΟΦΎΓΕΙ ΝΕΟ ΣΚΆΝΔΆΛΟ

Η ορθή γεωπολιτική σημασία του έργου, η ένταξη της Κύπρου στην αγορά 
ενέργειας της ΕΕ, και η χαμηλή τιμή υπό τη σκιά μιας τουρκικής κρίσης 
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ως εκ τούτου, το ζήτημα θα πρέπει 
να διαλευκανθεί το συντομότερο. 
Για να μην υπάρχει υπόνοια για 
την εντιμότητα των εμπλεκομένων 
και για λόγους δημοσίου συμφέ-
ροντος και διαφάνειας. Το δεύτερο 
αφορά στα ειδικότερα συμφέροντα 
εντός Κύπρου και δη εταιρειών, 
που ασχολούνται με εναλλακτι-
κές μορφές και μη ενέργειας. Και 
οι οποίες: Α) Δεν θα ήθελαν ένα 
τέτοιο έργο μέσα στα πόδια τους, 
διότι θα πληγούν τα δικά τους με-
γάλα συμφέροντα. Β) Έχουν για 
διάφορους λόγους τη στήριξη 
πολιτικών ή και άλλων ειδικών. 
Είναι ένα πράγμα η διαφορετική 
άποψη για την υπεράσπιση του 
δημόσιου συμφέροντος, και άλλο 
η δολιοφθορά ενός έργου, που το 
εξυπηρετεί. Καθαρό λοιπόν έργο, 
καθαρά συμφέροντα. 

Ασφάλεια και 
τουρκική απειλή… 

Αυτά όλα τα καπέλα ή τα φέσια 
εξελίσσονται σε εμπόδιο για την 
κατασκευή του έργου, δηλαδή του 
ηλεκτρικού καλωδίου από την Ελ-
λάδα στην Κρήτη και από εκεί στο 
Ισραήλ. Ταυτοχρόνως, αφήνουν 
σκιές κατά πόσον το έργο είναι 
καθαρό ή όχι. Σημαντικό, βεβαί-
ως, ζήτημα είναι και εκείνο της 
ασφάλειας, που είναι συναφές με 
τη στάση της Τουρκίας. Το καλώ-
διο περνά μέσα από περιοχές, τις 
οποίες η Τουρκία θεωρεί ως δι-
αφιλονικούμενες, από τα δυτικά 
της Κύπρου ώς την Κρήτη. Ανά 
πάσα στιγμή, δηλαδή, μπορεί να 
στείλει τον στόλο της να προκαλέσει 
πρόβλημα, ακόμη και κρίση, για τη 
ματαίωση του έργου. Εξ ου και η 
σχετική ρήτρα για τερματισμό του 
έργου λόγω γεωπολιτικών κινδύ-
νων. Το γεγονός ότι εμπλέκεται η 
ΕΕ με χρηματοδότηση και ότι οι 
ΗΠΑ είναι θετικές στην πόντιση 
του καλωδίου συνιστούν δείγματα 
στήριξης και στέλνουν μηνύματα 
στην Τουρκία, που δεν μπορούν 
όμως να ερμηνευτούν ως ιδιαι-
τέρως αξιόπιστου αποτρεπτικού 
χαρακτήρα. Εφόσον το έργο είναι 
γεωπολιτικό, εκ των πραγμάτων 
σχετίζεται: 

• Με τα οικονομικά οφέλη ή 
τις ζημιές. 2. Με τα ζητήματα της 
ασφάλειας και του ελέγχου θα-
λάσσιων περιοχών συναφών με 
τα όρια της ΑΟΖ και της υφαλο-
κρηπίδας, που η Τουρκία θέτει 
υπό αμφισβήτηση (της Ελλάδας 
και της Κύπρου). Και η αμφισβή-
τηση αυτή εμπίπτει στην πορεία 
του καλωδίου και κρύβει παγίδες.

Κυβερνητικά στελέχη τονίζουν 
ότι το πρόβλημα του έργου δεν 
εντοπίζεται κυρίως στο θέμα της 
ασφάλειας, αλλά της βιωσιμότητας 
και της κερδοφορίας για όλες της 
πλευρές και, κυρίως, της προστασίας 
του καταναλωτή και της οικονομίας. 
Πλην, όμως, ο ίδιος ο ΑΔΜΗΕ, που 
έχει αναλάβει το έργο και συνιστά 
εταιρεία της οποίας το 51% ανήκει 
στο ελληνικό δημόσιο, όχι μόνο 
αναγνωρίζει, αλλά και λαμβάνει 
υπόψη το θέμα της ασφάλειας και 

τον κίνδυνο που εγκυμονεί η όποια 
επέμβαση της Τουρκίας και η κατ’ 
επέκτασιν ματαίωση του έργου. Υπό 
αυτές λοιπόν τις συνθήκες, Αθήνα 
και Λευκωσία θα πρέπει: Α) Να 
προχωρήσουν σε σύσκεψη για να 
ξεκαθαρίσουν μεταξύ τους πώς θα 
αντιδράσουν εάν η Άγκυρα επι-
διώξει την πρόκληση επεισοδίου. 
Θα προχωρήσουν ή όχι σε τέτοιες 
κινήσεις, ώστε να μη φτάσουμε στην 
κρίση και στη ματαίωση του έργου, 
που θα σημαίνει οικονομική ζημιά 
και ταπείνωση από κάθε άποψη. 
Άρα, θα πρέπει Κύπρος και Ελλάδα 
να εργαστούν επί του τομέα αυτού 
και να είναι έτοιμες σε συνεργασία 
με άλλους συμμάχους, που εμπλέ-

κονται στο έργο. Και ένας τέτοιος 
σύμμαχος και επενδυτής είναι η ΕΕ. 
Β) Να έρθουν σε συνεννόηση επί 
του θέματος της ασφάλειας. Αυτό 
σημαίνει ότι θα πρέπει να υπάρχει 
άμεση εμπλοκή της ΕΕ και σαφής 
θέση ότι, εάν η Τουρκία προκαλέ-
σει κρίση κατά την εκτέλεση του 
έργου, η ΕΕ και τα κράτη - μέλη 

της θα είναι έτοιμα να επέμβουν 
ακόμη και στρατιωτικά για την: 1) 
Υπεράσπιση των συμφερόντων της 
ΕΕ, και δη των γεωπολιτικών, επί 
των οποίων επενδύει με χρήματα. 
2) Υπεράσπιση των κυριαρχικών 
και ειδικών κυριαρχικών δικαιωμά-
των των κρατών - μελών της, όπως 
είναι η Κύπρος και η Ελλάδα. 3) 
Υπεράσπιση της δικής της πολι-
τικής, δηλαδή της ΕΕ, που αφορά 
την ένταξη της Κύπρου στον ενιαίο 
χώρο - αγορά ηλεκτρικής ενέργει-
ας της ΕΕ με προέκταση προς το 
Ισραήλ. Σημειώνεται, δε, ότι η πο-
λιτική αυτή είναι συναφής με την 
πράσινη και καθαρή ενέργεια της 
ΕΕ με ορίζοντα το 2030. 

Η νέα στρατηγική της ΕΕ 
και η αποτροπή 

Τα ζητήματα αυτά συνδέονται 
με τη νέα πολιτική και στρατηγική 
της ΕΕ, και ειδικότερα εκείνην που 
αφορά στα θέματα της ασφάλειας. 
Στη δεύτερή της Προεδρία στην 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η Φον ντερ 
Λάιεν δίνει ιδιαίτερη σημασία στον 
τομέα της ασφάλειας, με διορισμό 
αρμόδιου επί του θέματος Επιτρό-
που. Πώς θα είναι αξιόπιστη η ΕΕ 
και δη η Επιτροπή στον τομέα της 
ασφάλειας, όταν δεν θα μπορεί να 
υπερασπιστεί, όχι απλώς τα συμ-
φέροντα κρατών - μελών της, όπως 
είναι η Κύπρος και η Ελλάδα, αλλά 
των δικών της ως τέτοιων, και, μάλι-
στα, των ενεργειακών επιλογών της, 
εάν  υποκύψει στις όποιες τουρκικές 
απειλές και στην πρόκληση κρίσης; 
Ουδόλως λοιπόν η Λευκωσία έχει 
δικαίωμα να υποτιμήσει το θέμα 
της ασφάλειας και, ως εκ τούτου, 
θα πρέπει να το θέσει εντός της ΕΕ 
και να ζητήσει, για παράδειγμα, 
αυτό το οποίο πολλάκις έχουμε 
γράψει: Τη συμπερίληψη εντός των 
συμπερασμάτων του Συμβουλίου 
ρήτρας, η οποία θα τονίζει ότι, εάν 
η Τουρκία επιτεθεί σε βάρος της 
Κύπρου και της Ελλάδας και δη 
στην περίπτωση κατά την οποία 
εφαρμόζεται δική της πολιτική, 
όπως το ηλεκτρικό καλώδιο Ελ-
λάδας - Κύπρου με προέκταση στο 
Ισραήλ, θα ενεργοποιηθεί αμέσως, 
χωρίς δεύτερη απόφαση, το άρθρο 
42,7 των Συνθηκών. Ως γνωστόν, 
το άρθρο ρητώς αναφέρει ότι, εάν 
κράτος - μέλος της ΕΕ δεχθεί επί-
θεση από τρίτο κράτος, τα κράτη 
- μέλη και η ΕΕ ως τέτοια σπεύ-
δουν να το στηρίξουν ακόμη και 
στρατιωτικά. Συνεπώς, μια τέτοια 
κίνηση σε διπλωματικό επίπεδο, 
αλλά και σε πρακτικό, που σημαί-
νει ότι η πόντιση θα γίνεται με τη 
διακριτική επιτήρηση ελληνικού 
πολεμικού σκάφους και σκαφών 
από κράτη - μέλη της ΕΕ, εάν αυτό 
κριθεί σκόπιμο, θα συνιστά σαφή 
αποτροπή. 

Μπορεί η ΕΕ να 
παρέχει ασφάλεια 
στο έργο και πώς; 

15.09.2024

Γιατί τονίζονται τα ανωτέρω; 
Για να μην αρχίσει η πόντιση 
του καλωδίου και να έχει άδοξο 
τέλος πριν από την ολοκλήρωση 
τού έργου ή για να μην εξελιχθεί 
η ολοκλήρωση του έργου σε 
φόρμουλα εκβιασμών από την 
Τουρκία. Είτε στο Κυπριακό είτε 
στο Αιγαίο είτε σε άλλα ζητήματα. 
Για να μην έχει το καλώδιο την 
τύχη των S-300 και του East-
Med. Και για να μη μας πουν 

ό,τι ήδη αρχίζουν κάποιοι να 
λένε. Ότι, δηλαδή, αν δεν λυθεί 
το Κυπριακό -όπως, όμως, θέλει 
η Τουρκία- κανένα έργο μεγάλης 
και δη γεωπολιτικής σημασίας 
δεν μπορεί να ολοκληρωθεί. Αυτή 
η πολιτική λογική παραπέμπει 
στη μετατροπή της Κύπρου σε 
προτεκτοράτο της Άγκυρας. 
Εκείνο λοιπόν που θα πρέπει 
να διασφαλιστεί είναι το εξής: Στη 
σύσκεψη των Αθηνών, στις 19 

του μήνα, θα πρέπει να ξεκαθα-
ριστεί ότι το έργο του καλωδίου 
δεν θα εξελιχθεί  σε οικονομικό, 
ενεργειακό και γεωπολιτικό Βα-
τερλώ. Το έργο, λοιπόν, θα πρέπει 
να μας αναβαθμίσει και όχι ν’  
αποτελέσει άλλη μια ευκαιρία 
για την Τουρκία, προκειμένου 
να αναδειχθεί σε περιφερειακή 
δύναμη και εμείς σε υποτελείς 
δορυφόρους της είτε με είτε χωρίς 
λύση στο Κυπριακό.

Για να μην πάμε σε  Βατερλώ… 
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18μηνο διακυβέρνησης Χριστοδουλίδη   
ΛΑΖAΡΟΣ Α. ΜΑΥΡΟΣ

Φ
ΑΙΝΕΤΑΙ ότι 
η 18μηνη 
έως σήμε-
ρα διακυ-
β έ ρ ν η σ η 
Νίκου Χρι-
στοδουλίδη 

δεν κατόρθωσε να μειώσει την 
απογοήτευση των πολιτών, την 
οποία συνεχίζει να παράγει γενι-
κότερα η αυξανόμενη παρακμιακή 
ανεπάρκεια του πολιτικο-κομματι-
κού κατεστημένου. Σημαντικό προς 
υπενθύμιση υπήρξε το γεγονός ότι, 
λόγω ακριβώς αυτής της απογο-
ήτευσης, συνέβη το πρωτοφανές: 
Για πρώτη φορά στην ιστορία των 
προεδρικών εκλογών σημειώθηκε 
τον Φεβρουάριο 2023 να ηττη-
θούν αμφότεροι οι υποψήφιοι των 
δύο μεγάλων κομμάτων, ΔηΣυ 
και ΑΚΕΛ, όταν η πλειοψηφία των 
εκλογέων ανέδειξαν τον νυν ΠτΔ. 
Προφανώς απέναντι στον κίνδυ-
νο να υποστούν το «τσουνάμι» 
μιας προεδρίας Αβέρωφ ή την 
επαναθρόνιση του ΑΚΕΛ μέσω 
Μαυρογιάννη. Ελπίζοντας αφ’ ετέ-
ρου κάτι καλύτερο απ’ το «καλό 
παιδί», τον Ν. Χριστοδουλίδη. Δεν 
προέκυψαν μεν μέχρι τώρα χειρό-
τερα από πριν πεπραγμένα. Αλλ’ 
ούτε όμως και έμπρακτα δείγματα 
πολιτικής, τα οποία ν’ ανακουφί-
ζουν την πλειοψηφία ότι καλώς 
έπραξαν που του εμπιστεύτηκαν 
την προεδρία του κράτους.

ΕΠΙΠΡΟΣΘΕΤΗ και εκκωφα-
ντική απόδειξη της παρακμής των 
κομμάτων, κραύγασαν οι επιλογές 
των πολιτών στις ευρωεκλογές της 
9ης παρελθόντος Ιουνίου: Πρώτος 
σε ψήφους - πρόδηλης απαξίωσης 
των κομμάτων - εξελέγη ένας πα-
ντελώς άγνωστος νεαρός, ονόματι 
Φειδίας, επιδεικτικά δεδηλωμένος 
εντελώς αχάπαρος στα πολιτικά.

- Το μέγεθος της παρακμής 
τεκμαίρεται στους ξεροκέφαλους 
αριθμούς. Από το εκλογικό σώμα 
των 683.432 εγγεγραμμένων ψη-
φοφόρων, στις κάλπες προέκυψαν 
στις 9.6.2024 τα εξής αποτελέσματα:

(α) Αποχή 41,14%.
(β) ΔηΣυ 13,36%.
(γ) ΑΚΕΛ 11,58%.
(δ) Φειδίας 10,43%.
(ε) Οι υπόλοιποι: ΕΛΑΜ 6,03%, 

ΔηΚο 5,24%, ΕΔΕΚ 2,73%, Βολτ 1,57%, 
ΔηΠα 1,14%, Οικολόγοι 0,69% και... 
ούτω καθεξής πτωτικότερα, με 6,31% 
λευκά και 2,1% άκυρα.

Πλην του... θριαμβευτή Φειδία, 
η απογοήτευση των πολιτών ενί-
σχυσε μόνο το εκλαμβανόμενο ως 
απειλητικό για τ’ άλλα κόμματα 
ΕΛΑΜ, εξασφαλίζοντάς του για 
πρώτη φορά και έδρα στο Ευρω-
κοινοβούλιο...

ΜΕ ΤΕΤΟΙΑ και τόση κατάπτω-
ση κομμάτων, η οποία επιμαρτυρεί 
την αδυναμία λαϊκής απήχησης του 

κατεστημένου των προηγούμενων 
πενταετιών, θα περίμενε κανείς ότι:

- Απαλλαγμένη από πελατειακές 
σχέσεις και νοσογόνα κομματικά 
βαρίδια και δεσμά, η νυν Κυβέρ-
νηση θα... πετούσε. Ότι θα έσπευδε 
να επιστρατεύσει επί το έργον τα 
καλύτερα μυαλά από τους πιο 
άξιους, πρόθυμους και ικανούς 
σε κάθε τομέα και αρμοδιότητα, 
ώστε με επιδεξιότητα σε ταχύτατη 
πρακτική εφαρμογή νέας κυβερ-
νητικής πολιτικής, να εκτοξεύσει 
ακμαία τη διακυβέρνηση του τόπου 
σε επίπεδα ουσιαστικής προσέλκυ-
σης της εμπιστοσύνης των πολιτών. 
Και να λιγοστέψει την απογοήτευ-
ση και την απαξίωσή τους στην 
πολιτική. Με την αποφασιστική 
και εμπράκτως αποτελεσματική 
αναμέτρησή της με τα χρονίζοντα 
μεγάλα προβλήματα της πατρίδας.

- Όμως, το πρώτο 18μηνο της 
νέας Κυβέρνησης έδειξε, δυστυχώς,  
ότι πόρρω απέχει εισέτι από ένα 

τέτοιο επίτευγμα. Μεγαλοστομίες 
μεν στις εξαγγελίες, μυλλοσφοντζί-
σματα δε στην πράξη...

ΑΣΦΑΛΩΣ, ενόσω παρατείνο-
νται σε διάρκεια αναλλοίωτες οι 
παρούσες περιστάσεις δυσμενούς 
ανισοζυγίου δυνάμεων και διε-
θνών συγκυριών στην περιοχή και 
παγκοσμίως, ουδείς ανέμενε από 
αυτήν ή οιανδήποτε άλλη κι αν ήταν 

στην τωρινή εξουσία κυβέρνηση, 
να κατορθώσει την εκδίωξη των 
Τούρκων εισβολέων - κατακτη-
τών και την απελευθέρωση των 
σκλαβωμένων από την Τουρκία 
επί 50 χρόνια εδαφών της Κύπρου, 
για να επιστρέψουν ελεύθεροι κι 
αφέντες στις πόλεις, στα χωριά τους 
και στις περιουσίες τους οι βιαίως 
εκτοπισθέντες υπό του Αττίλα γη-
γενείς Έλληνες Κύπριοι, νόμιμοι 
κάτοικοι και ιδιοκτήτες, τα παιδιά, 
τα εγγόνια και οι κληρονόμοι τους, 
στην Κερύνεια, στη Μόρφου, στην 
Αμμόχωστο και στην Καρπασία, 
ώστε να λήξει και το μέγιστο εθνικό 
θέμα, το τουρκικό μας πρόβλημα.

- Αναμενόταν ωστόσο από τη νέα 
Κυβέρνηση ότι, διδασκόμενη από 
τα σφάλματα, τις ανεπάρκειες και 
τις ψευδαισθήσεις του παρελθόντος, 
συνειδητοποιώντας τα ανέκαθεν 
γνωστά σε όλους διαιωνιζόμενα 
αδιέξοδα και την αποδεδειγμένη 
αναποτελεσματικότητα της πολιτι-

κής των προηγούμενων δεκαετιών, 
θα οικοδομούσε πολιτική:

(α) ΑΝΟΡΘΩΣΗΣ της Αντίστα-
σης απέναντι στην Τουρκία και

(β) ΡΑΓΔΑΙΑΣ ενδυνάμωσης 
όλων των συντελεστών εσωτερικής 
και εξωτερικής εθνικής ισχύος της 
Κυπριακής Δημοκρατίας.

Ούτε στο ένα ούτε και στ’ άλλο 
έδειξε μέχρι τώρα βούληση, σχεδι-

ασμό και ικανότητα να προχωρήσει.
- Παραμένει προσδεδεμένη 

ως υποζύγιο στο ίδιο... αλακάτιν 
όπως και οι προηγούμενες κυβερ-
νήσεις, γυρνοβολώντας ανώφελα 
σε μαγγανοπήγαδο που είχε απ’ 
αρχής στερέψει.

- Συνεχίζει κολλημένη στις ίδιες 
ράγες της πολιτικής Κατευνασμού 
του Αττίλα κατακτητή. Πολιτική του 
«καλού παιδιού», του «ρεαλιστι-
κού συμβιβασμού», του «win-
win situation», της «επαναπροσέγ-
γισης», της «εξίσου προερχόμενης 
από Ε/κ και Τ/κ κυριαρχίας», της 
«πολιτικής ισότητας 18%=82%», των 
«Μέτρων Οικοδόμησης Εμπιστοσύ-
νης ΜΟΕ», του «συνεταιρισμού των 
δύο ισότιμων συνιστώντων στέιτς», 
της «εκ περιτροπής προεδρίας» κ.ο.κ. 
Πολιτική, η οποία επέτρεψε στην 
Τουρκία την ατιμώρητη και ανεμπό-
διστη διαιώνιση της στρατιωτικής 
κατοχής των σκλαβωμένων εδαφών 
της Κύπρου. Αυξάνοντας την αυ-
τοπεποίθηση και τις προσδοκίες 
της Άγκυρας ότι, ούτως εχόντων 
των πραγμάτων, θα επιτύχει φέ-
τα-φέτα και τη νομιμοποίηση του 
κατοχικού της ψευδοκράτους. Ως 
βατήρα πλέον για την επέκταση του 
στρατηγικού ελέγχου ολόκληρης 
της Κύπρου.

- Συνεχίζει την «αδελφικά αγα-
στή» αποφυγή ακόμη κι αθέατου 
αδελφικού πειστικού ταρακουνή-
ματος της κυβέρνησης του ελλα-δι-
κού μας κράτους στο πρωτίστως 
επιβεβλημένο καθήκον τής από 
κοινού οικοδόμησης του Ενιαίου 
Αμυντικού Χώρου, προς ανακο-
πή της κλιμακούμενης τουρκικής 
επεκτατικής βουλιμίας σε βάρος 
Κύπρου, Αιγαίου, Θράκης και 
θαλασσίων ΑΟΖ.

ΟΥΤ’ ΕΔΕΙΞΕ ακόμη στο πρώ-
το 18μηνό της η νέα Κυβέρνηση 
ότι διαθέτει την αποφασιστικότητα 
και τα προσόντα να δρομολογήσει 
πειστικά και δυναμικά την υπέρ-
βαση των ανεπαρκειών και των 
αδυναμιών του κράτους και του 

σύνολου πολιτικού συστήματος, 
στους πιο σημαντικούς εσωτερικούς 
συντελεστές της εθνικής ισχύος 
(στην ασφάλεια, στην οικονομία, 
στο κράτος δικαίου, στη θεραπεία 
των θεσμών, στην καταπολέμηση 
των ατασθαλιών, στην υγεία, στην 
παιδεία, στην αξιοκρατία, στη χρη-
στή διοίκηση κ.ο.κ.), συντελεστές,  
δηλαδή, οι οποίοι θα μπορούσαν να 
επιτύχουν τη βέλτιστη κοινωνική 
συνοχή και να παράσχουν στους 
πολίτες το κουράγιο, την βάσιμη 
ελπίδα και τα στοιχειωδώς πειστι-
κά εχέγγυα ότι επιτέλους αυτή η 
πατρίδα πάει καλύτερα, ρε φίλε, 
και αξίζει να την βοηθήσουμε, 
αξίζει να μείνουν στην Κύπρο τα 
παιδιά μας και τα εγγόνια μας, να 
την γνοιάζονται, να την υπερασπί-
ζονται και να προκόψουν...

ΕΑΝ ΛΟΙΠΟΝ δεν ανακοπεί 
εγκαίρως, αλλ’ αφεθεί να επεκτεί-
νεται αυτή η απογοήτευση των 
πολιτών, εάν κυβερνώντες και 
κόμματα συνεχίσουν στην ίδια 
παρακμιακή ρότα και δεν υπάρξει 
η εμφάνιση νέων υγιών πολιτικών 
σχηματισμών, ουδείς θα μπορεί 
με βεβαιότητα να αποκλείσει την 
κυοφορία ακόμη και επικίνδυνων 
πλέον για το πολίτευμα επιλογών 
μεγάλης μερίδας του εκλογικού 
σώματος. Οπότε, η πλακατζίδικη 
γελοιοποίηση του συστήματος με 
την περίπτωση «Φειδίας» των ευ-
ρωεκλογών, θα φαντάζει τότε του... 
κατηχητικού.

ΦΑΙΝΕΤΑΙ πια ότι η παραδο-
σιακή δημαγωγία, το κυβερνητικό 
τάξιμο λαγών με πετραχήλια, οι 
αντιμαχόμενοι κομματικοί μηχα-
νισμοί προπαγάνδας, αδυνατούν 
πλέον να επιτυγχάνουν την λαϊκή 
τύφλωση. Εξ άλλου στην διαδικτυ-
ακή κοινωνικοποίηση των πολιτών 
αναδεικνύονται από το πουθενά και 
πολύ πιο επιτήδειοι καταφερτζήδες. 
Άρα μόνο τα έμπρακτα δείγματα 
και απτά αποτελέσματα της πολιτι-
κής έχουν ελπίδες ότι θα πείθουν 
τους πολίτες...

ΦΑΙΝΕΤΑΙ πια ότι η παραδοσιακή δημαγω-
γία, το κυβερνητικό τάξιμο λαγών με πετρα-

χήλια, οι αντιμαχόμενοι κομματικοί μηχα-
νισμοί προπαγάνδας, αδυνατούν πλέον να 

επιτυγχάνουν την λαϊκή τύφλωση. Εξάλλου, 
στην διαδικτυακή κοινωνικοποίηση των πο-
λιτών αναδεικνύονται από το πουθενά και 
πολύ πιο επιτήδειοι καταφερτζήδες. Άρα, 

μόνο τα έμπρακτα δείγματα και απτά αποτε-
λέσματα της πολιτικής έχουν ελπίδες ότι θα 

πείθουν τους πολίτες...

Φωτογραφία από συνεδρίαση του Υπουργικού Συμβουλίου, 23 Ιουλίου 2024.
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ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Μ
έσα στον 
ορυμαγδό 
των διεθνών 
εξελίξεων 
και των 
δ ρ α μ α τ ι -
κών γεω-

πολιτικών ανακατατάξεων στην 
περιοχή μας, ένας αδίστακτος 
γκρίζος λύκος καραδοκεί για να 
εκμεταλλευτεί και να αξιοποιήσει 
καταστάσεις. Πρόκειται για την 
Τουρκία του Ερντογάν, η οποία 
παίζει σε όλα τα ταμπλό. Ο σουλ-
τάνος φιλοδοξεί να αναδειχθεί σε 
προστάτη και ηγήτορα του μου-
σουλμανικού κόσμου, τον οποίο 
κάλεσε πρόσφατα να συμπήξει μια 
συμμαχία για να αντιμετωπιστεί 
η επιθετικότητα του Ισραήλ και, 
συνακόλουθα, η «άπιστη ∆ύση». 

Η ιστορία και η πολιτική, διπλω-
ματική τεχνοτροπία της Τουρκίας 
επιβεβαιώνουν: Ό,τι κερδίζει με το 
σπαθί της, δεν το επιστρέφει ποτέ 
με την υπογραφή της. ∆εν σέβεται 
καμία συνθήκη ή συμφωνία, τις 
οποίες θεωρεί απλώς ως προστάδιο 
στην υλοποίηση των στόχων της. 
Η Τουρκία σέβεται μόνον την ισχύ 
του αντιπάλου της, διαφορετικά 
τον συνθλίβει με τη γενοκτονική 
και εθνοκτονική βιαιότητά της. Το 
άγαλμα ενός θηριώδους Τούρκου, 
στο Αφιόν Καραχισάρ, που πο-
δοπατεί και λιώνει έναν Έλληνα, 
είναι ενδεικτικό της τουρκικής 
ιδιοσυστασίας. Οι γενοκτονίες 
των Ελλήνων, των Κούρδων, των 
Αλεβιτών και άλλων μειονοτήτων 
επιβεβαιώνουν αυτήν την τραγική 
ιστορική πραγματικότητα. 

Ανεξάρτητα ποιος κυβερνά, η 
τουρκική πολιτική-στρατιωτική ελίτ 
ακολουθεί πεισματικά μιαν απαρέ-
γκλιτα αρπακτική πολιτική εναντίον 
της Ελλάδος και της Κύπρου. Ενδει-
κτικές της άκρως απαξιωτικής και 
μειωτικής συμπεριφοράς της έναντι 
της Ελλάδος είναι, π.χ., δηλώσεις 
Ερντογάν (9/6/2020). Με αφορμή 
την τότε κρίση στις σχέσεις των δύο 
χωρών και την εισβολή τουρκικών 
γεωτρύπανων στην ελληνική ΑΟΖ, 
ο Ερντογάν, με αλαζονικό ύφος, είπε: 
«Η Ελλάδα δεν μένει ήσυχη και 
πετάει διάφορα. Βγαίνει και λέει 
αβάσιμα πράγματα. Ποια είναι αυτή 
η χώρα που μιλάει έτσι; Τέτοιες 
κουβέντες τις λένε στην Τουρκία; 
Σε ποιον νομίζεις ότι μιλάς; Για 
μαζέψου λίγο! Για μάθε τα όριά 
σου! Αν δεν μάθει τα όριά της (η 
Ελλάδα), η Τουρκία είναι εμφανές 
τι θα κάνει». 

Τους τελευταίους μήνες παρα-
τηρούνται δήθεν «ήρεμα νερά» 
στις ελληνοτουρκικές σχέσεις – 
έτσι τουλάχιστον εκτιμά η Αθήνα. 
Καθ’ ομολογίαν, μόλις πρόσφατα 
(9/9/2024), του Υπουργού Εξωτε-
ρικών, Ν. Γεραπετρίτη: «Ούτε εγώ, 

ούτε κανένας υπουργός Εξωτερι-
κών θα μπορούσε ποτέ να είναι 
τόσο αφελής, ώστε να πιστεύει 
ότι από τη μια μέρα στην άλλη η 
Τουρκία θα αποστεί θεμελιωδών 
θέσεών της». Ένας άλλος Έλληνας 
πολιτικός, ακαδημαϊκός και πρώην 
Πρόεδρος της Ελληνικής ∆ημοκρα-
τίας, ο Προκόπης Παυλόπουλος, 
αναλύει την πολιτική της Τουρκίας 
εναντίον της Ελλάδος και της Κύ-
πρου και πώς να διεκδικήσουν 
λύσεις στα ελληνοτουρκικά και 
στο Κυπριακό.

Ο Π. Παυλόπουλος, σε συνέ-
ντευξή του (στον Σπύρο Χαριτά-
το, για τον τηλεοπτικό σταθμό, 

«OPEN»- 9/9/2024), υπογράμ-
μισε τις «κόκκινες γραμμές» που 
η Ελλάδα οφείλει να τηρεί στα 
εθνικά ζητήματα και ειδικά στο 
Κυπριακό. Χωρίς να αναφέρεται 
καν στην αγγλοτουρκοδιζωνική 
τερατουργία, ο Παυλόπουλος επι-
σημαίνει πως «δίκαιη και βιώσιμη 
λύση του Κυπριακού Ζητήματος 
νοείται μόνο στη βάση του ∆ιεθνούς 
και του Ευρωπαϊκού ∆ικαίου, με 

τήρηση όλων, ανεξαιρέτως, των 
προϋποθέσεών τους». Και υπο-
γραμμίζει πως πρέπει οπωσδήποτε 
να πληρούνται τουλάχιστον επτά 
προϋποθέσεις:

«α) Κράτος το πολύ Ομοσπον-
διακό, αποκλειομένης κάθε μορ-
φής Συνομοσπονδίας. β) Κράτος το 
οποίο θεμελιώνεται στη βάση των 
θεσμών της Αντιπροσωπευτικής 
∆ημοκρατίας, που εγγυάται την 
τήρηση όλων των Θεμελιωδών 
∆ικαιωμάτων του Ανθρώπου. γ) 
Κράτος με μια διεθνή Νομική Προ-
σωπικότητα. δ) Κράτος με μία μόνο 
Ιθαγένεια. ε) Κράτος που μπορεί 
ν’ ασκεί πλήρως την Κυριαρχία 

του και τα εν γένει Κυριαρχικά 
του ∆ικαιώματα, κατά το ∆ιεθνές 
και κατά το Ευρωπαϊκό ∆ίκαιο. 
στ) Κράτος, στο οποίο δεν είναι 
νοητό να υπάρχουν στρατεύματα 
κατοχής και εγγυήσεις οιωνδήποτε 
τρίτων. ζ) Και Κράτος στο οποίο 
θα επανέλθουν όλοι οι νόμιμοι 
ιδιοκτήτες των περιουσιών τους 
με ταυτόχρονη αποχώρηση όλων 
των παρανόμως εγκατεστημένων 

από την Τουρκία εκεί, εποίκων».
Ο Π. Παυλόπουλος υποβάλλει 

έντονα πως «πρέπει να καταστεί 
σαφές, προς την διεθνή κοινό-
τητα και ειδικά προς την ΕΕ, ότι 
δεν συγχωρείται άλλη ανοχή της 
τουρκικής κατοχής στην Κύπρο, 
και μάλιστα ύστερα από πενήντα 
ολόκληρα χρόνια. Και αυτή πρέπει 
να γίνει πράξη και με αυστηρές 
κυρώσεις εις βάρος της Τουρκί-
ας». Πώς, όμως, Αθήνα και Λευ-
κωσία να απαιτήσουν «αυστηρές 
κυρώσεις» όταν, πρώτον, οι δύο 
χώρες οπτασιάζονται ότι πλέουν 
σε «ήρεμα νερά», που βολεύουν 
τις ψευδαισθήσεις της Αθήνας; 
∆εύτερον, Ελλάδα και Κύπρος 
ακολουθούν μία καταστροφική 
κατευναστική πολιτική έναντι του 
τουρκικού θηρίου. ∆εν επιθυμούν 
να το εκνευρίζουν! Το καλοπιά-
νουν για να επιλύσουν, νομίζουν, 
τις ελληνοτουρκικές διαφορές. 

Τρίτον, Αθήνα και Λευκωσία 
συναίνεσαν στην παρουσία του 
αρχιπράκτορα της ΜΙΤ και νυν 
ΥπΕξ, Φιντάν, στην άτυπη συ-
νάντηση των ΥπΕξ των 27, στις 
Βρυξέλλες. Χωρίς προϋποθέσεις. 
Τέταρτον, ο Πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης ικετεύει κυριολεκτικά τον 
σουλτάνο και τον κατοχικό εγκάθετό 
του να προσέλθουν σε συνομιλίες, 
με πρόταξη της τουρκοδιζωνικής 
τερατουργίας, η οποία θα καταλύσει 
την Κυπριακή ∆ημοκρατία και θα 
την παραδώσει αύτανδρη σε μια 
νέα τουρκοκρατία. Πώς απαντούν 
οι Τούρκοι; Με επίταση της τουρ-
κοποίησης των κατεχομένων και 
με απαίτηση για λύση δύο κρατών 
στο Κυπριακό.

Ο πρώην Πρόεδρος της Ελλη-

νικής ∆ημοκρατίας καταγγέλλει 
την πολιτική δύο μέτρων και δύο 
σταθμών της ΕΕ έναντι της Ρωσίας 
και της Τουρκίας, στο θέμα των 
κυρώσεων και εισηγείται έντονα 
την αξιοποίηση βέτο εκ μέρους 
της Ελλάδος και της Κύπρου κατά 
της Τουρκίας, σε όλα τα αρμόδια 
όργανα της Ένωσης. Ο Π. Παυλό-
πουλος επισημαίνει πως η Τουρκία 
είναι παντελώς αναξιόπιστη στις 
διεθνείς υποχρεώσεις της και 
έναντι των συμμάχων της και ότι 
«έχει εναντίον τής Ελλάδας και της 
Κύπρου ‘‘μακροχρόνιες βλέψεις’’, 
ως προς τις οποίες ακολουθεί την 
τακτική όχι τόσο των ‘‘θερμών επει-
σοδίων’’, αλλά της προώθησης των 
θέσεών της υποδορίως σ’ επίπεδο 
‘‘διαπραγματεύσεων’’. Και αυτές 
αφορούν, ευθέως, την Κύπρο, το 
Αιγαίο και τη Θράκη».

Ο Π. Παυλόπουλος προβαίνει σε 
μία κατ’ επίφασιν λάθος εκτίμηση. 
Λέγει ότι «η Τουρκία ‘‘σέβεται’’ και 
υπολογίζει διεθνώς μόνον εκείνους 
που, έχοντας το ∆ιεθνές και το Ευρω-
παϊκό ∆ίκαιο με το μέρος τους, δεί-
χνουν αποφασισμένοι ν’ αποτρέψουν, 
με κάθε νόμιμο μέσο, στην πράξη 
τις απειλές της γνωρίζοντας και τη 
θρασύδειλη λογική της». Λάθος!  Η 
Τουρκία ∆ΕΝ σέβεται το ∆ιεθνές 
και Ευρωπαϊκό ∆ίκαιο. ∆εν σέβε-
ται τη διεθνή νομιμότητα. Σέβεται 
μόνον την ισχύ και τον ισχυρό. Θα 
σεβαστεί την Ελλάδα και την Κύ-
προ όταν αποκτήσουν, επιτέλους, 
ισχύ και κτίσουν ένα χαλύβδινο 
τείχος ανάσχεσης και αποτροπής 
της ασυγκράτητης, πλέον, τουρκι-
κής επιθετικότητας. Μόνον έτσι θα 
στομώσουν τις κατ’ εναντίον τους 
αρπακτικές βλέψεις της Τουρκίας.

Η «παντελώς αναξιόπιστη Τουρκία» έχει εναντίον
τής Ελλάδος και της Κύπρου μακροχρόνιες βλέψεις ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Η Τουρκία ∆ΕΝ σέβεται το ∆ιεθνές και Ευ-
ρωπαϊκό ∆ίκαιο. ∆εν σέβεται τη διεθνή νο-

µιµότητα. Σέβεται µόνον την ισχύ και τον 
ισχυρό. Θα σεβαστεί την Ελλάδα και την 
Κύπρο όταν αποκτήσουν, επιτέλους, ισχύ 

και κτίσουν ένα χαλύβδινο τείχος ανά-
σχεσης και αποτροπής της ασυγκράτητης, 

πλέον, τουρκικής επιθετικότητας. Μόνον 
έτσι θα στοµώσουν τις κατ’ εναντίον τους 

αρπακτικές βλέψεις της Τουρκίας

15.09.2024
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Πριν από μερικές εβδομά-
δες, αναφερόμενος στο θέμα 
της ηλεκτρικής διασύνδεσης 
Κύπρου-Κρήτης, είχα περιγρά-
ψει την εικόνα του Προέδρου 
Χριστοδουλίδη να προσπαθεί να 
ισορροπήσει βαδίζοντας πάνω 
σε ένα τεντωμένο ηλεκτρικό κα-
λώδιο και μάλιστα κρατώντας 
στην πλάτη του τον Κύπριο φο-
ρολογούμενο. Η εικόνα αυτή δεν 
έχει αλλάξει δραματικά, μετά τη 
σύσκεψη της περασμένης Τρίτης 
στο Προεδρικό, με τη συμμετοχή 
όλων των εμπλεκομένων.

Οι πρωταγωνιστές δεν θέ-
λησαν ν’ αποκαλύψουν τίποτε 
από όσα συζητήθηκαν και πε-
ριορίστηκαν να δηλώσουν ότι η 
σύσκεψη ήταν «εποικοδομητική». 
Για να ξέρετε, η ορολογία «εποι-
κοδομητική» είναι εφεύρημα 
των πολιτικών, όταν υπάρχουν 
δύσκολες συζητήσεις κάποιου 
θέματος, ώστε ν’ αποσιωπηθούν 
οι διαφωνίες, με την ελπίδα ότι 
στη συνέχεια θα επιτευχθούν 
συγκλίσεις. 

Πάντως, αποφασίστηκε να 
συνεχιστούν οι συζητήσεις, 
πράγμα που μπορεί να ερμη-
νευθεί με δύο τρόπους. Ή ότι 
βρισκόμαστε κοντά σε συμφωνία 
και απομένουν να ρυθμιστούν 
κάποιες εκκρεμότητες, ή ότι βρι-
σκόμαστε μακριά από συμφωνία 
και πρέπει να δοθούν πρόσθετες 
ικανοποιητικές εξηγήσεις για 
να έχουμε κάποιο αποτέλεσμα. 
Την αλήθεια την γνωρίζουν όσοι 
πήραν μέρος στη σύσκεψη, αλλά 
αυτοί δεν μιλούν καθαρά και 
λεπτομερώς, για να γνωρίζου-
με κι εμείς οι ιθαγενείς. Μιλάνε 

με γενικότητες, όπως «θέλου-
με μια συμφωνία αμοιβαίως 
επωφελή», «η συμφωνία πρέ-
πει να συμβάλλει στη μείωση 
του ενεργειακού κόστους», «η 
συμφωνία δεν πρέπει να έχει 
κενά» και τα λοιπά, αλλά δεν 
μας λένε με ποιους τρόπους θα 
επιτευχθεί αυτό.

Πάντως, οι πολίτες απαιτούν 
να υπάρξει πλήρης διαφάνεια, 
σε περίπτωση που επιτευχθεί 
τελικά συμφωνία, γιατί δεν μπο-
ρούν ν’ αντέξουν να δουν κι άλλα 
δισεκατομμύρια να πηγαίνουν 
«στον γάμο του καραγκιόζη».

Όλοι επιθυμούν να γίνει 
η διασύνδεση, αλλά από την 
επιθυμία μέχρι την υλοποίηση 
ενός τέτοιου γιγαντιαίου έργου, η 
απόσταση είναι όση και μεταξύ 
Κύπρου και Κρήτης. Η απόσταση 
μπορεί να συντομευθεί αν όλοι 
όσοι μας ενθαρρύνουν βάλουν 
το χεράκι τους για να λυθούν 
προβλήματα, όπως η Ευρωπα-
ϊκή Ένωση, η Ελλάδα, αλλά και 
η ενθουσιώδης υποστηρίκτρια 
του Interconnector, πρέσβης της 
Αμερικής, ειδικότερα σε ό,τι έχει 
να κάνει με τον παράγοντα «γε-
ωπολιτικό ρίσκο». 

Ελπίζουμε όλα να κυλήσουν 
ομαλά και το φιλόδοξο πρότζεκτ 
να προχωρήσει, για να τερματι-
στεί και η ηλεκτρική απομόνωση 
της Κύπρου.

Εκείνο που δεν θέλουμε 
με τίποτε να δούμε, είναι να 
χρησιμοποιηθεί το ηλεκτρικό 
καλώδιο, εν είδει... σχοινιού, για 
διελκυστίνδα μεταξύ Λευκωσίας 
και Αθήνας! 

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Μη νομίζετε ότι μόνο στην ηλε-
κτρική διασύνδεση Κύπρου-Κρή-
της έχουμε να κάνουμε με γεωπο-
λιτικό ρίσκο, εξαιτίας της Τουρκίας. 
Έχει ξεπηδήσει τώρα και άλλο 
ρίσκο. Το... γεωτηλεοπτικό ρίσκο! 

Η Τουρκία κινητοποίησε, με τα-
χύτατη ενεργητικότητα, όλους τους 
μηχανισμούς της, με τις γνωστές 
εκβιαστικές τακτικές, τις απειλές και 
τα άλλα συναφή, για να παρεμποδί-
σει τη μετάδοση από το Netflix της 
τηλεοπτικής σειράς «Famagusta» 
σε διεθνές επίπεδο. Και φαίνεται 
ότι τα κατάφερε. Σύμφωνα με το 
Ανώτατο Ραδιοτηλεοπτικό Συμβού-
λιο της Τουρκίας, έγιναν «όλες οι 
απαραίτητες συνεννοήσεις» με την 
πλατφόρμα Netflix, ώστε η σειρά 
να μην μπορεί να μεταδοθεί σε 
οποιαδήποτε άλλη χώρα πλην της 
Ελλάδας. Όταν οι Τούρκοι μιλούν 
για «συνεννοήσεις» με το Netflix, 
εννοούν ότι του είπαν: «Η Τουρ-
κία έχει 85.000.000 πληθυσμό. 
Φανταστείτε πόσα εκατομμύρια 
συνδρομητές θα χάσετε, αν προ-
χωρήσετε να προβάλετε αυτήν τη 
σειρά που προσβάλλει το τουρκικό 
έθνος, τον στρατό του, την ιστορία 
του. Και σας πληροφορούμε ότι 
μπορούμε να επηρεάσουμε και 
άλλες τουρκογενείς χώρες, για 
να σας μποϊκοτάρουν και αυτές. 
Δεν έχετε να κερδίσετε τίποτε 

προβάλλοντας μια σειρά γεμάτη 
ιστορικές διαστρεβλώσεις, αποτέ-
λεσμα της μαύρης προπαγάνδας 
των Ελλήνων. Αντίθετα, έχετε πολλά 
να κερδίσετε από εμάς, αφαιρώ-
ντας την από την πλατφόρμα σας». 
Εντάξει, δεν τα είπαν ακριβώς έτσι 
οι Τούρκοι στο Netflix, αλλά το 
νόημα ήταν περίπου αυτό. 

Φαντάζομαι αιφνιδιάστηκαν και 
οι ίδιοι οι υπεύθυνοι του Netflix 
από τη δριμύτητα και το μένος των 
Τούρκων εναντίον μιας τηλεοπτι-
κής σειράς. Δεν νομίζω να τους 
ξανάτυχε κάτι τέτοιο. Οι Τούρκοι 
το ανήγαγαν σε θέμα εθνικού 
γοήτρου. Όποιος αμφισβητεί το 
αφήγημά τους για «ειρηνευτική 
επιχείρηση» στην Κύπρο, δέχεται 
αμέσως ομαδικά πυρά από την 

Άγκυρα και τον καραγκιόζη τους 
στα κατεχόμενα. Θυμίζοντας νταή 
που κάνει κάποιον άχρηστο στο 
ξύλο, λέγοντάς του την ώρα που 
τον βαράει: «Να, ρε, για να μάθεις 
να μη διαδίδεις ότι είμαι βίαιος 
άνθρωπος»!

Εν πάση περιπτώσει, οι θορυ-
βώδεις αντιδράσεις των Τούρκων 
για τη «Famagusta» είναι ενδει-
κτικές των αντιδράσεών τους και 
σε άλλα, σοβαρότερα θέματα. Αν 
ξεσήκωσαν τέτοιο ντόρο για μια 
τηλεοπτική παραγωγή και ανέ-
κοψαν τη μετάδοσή της μέσω της 
καλωδιακής τηλεόρασης, φαντα-
στείτε τι θα επιχειρήσουν για την... 
καλωδιακή ηλεκτρική διασύνδεση 
Κύπρου-Κρήτης. 

ΜΠΟΞΕΡ

Την θέλουμε, αλλά 
πώς την κάνουμε;

Ο «ελέφαντας στο δωμάτιο» δεν 
φαίνεται να αναμειγνύεται πλέον στα 
κομματικά δρώμενα στην Πινδάρου. 
Ο «ελέφαντας» ασχολείται περισσό-
τερο με τα... «μαμούθ», τα περιβόητα 
έργα-μαμούθ που ξεκίνησαν επί της 
δεκαετίας του και κατέληξαν σε «νε-
κροταφεία ελεφάντων».

Σε αντίθεση με τον αποστασιο-
ποιημένο «ελέφαντα», η... «αλεπού 
στο δωμάτιο» παραμένει ενεργή 
και κάνει συνεχώς αισθητή την πα-
ρουσία της. Στο τελευταίο επεισόδιο 
του σίριαλ «Η αλεπού δεν κάθεται 
έναν τόπον», ο Αβέρωφ ήταν ιδιαι-
τέρως έντονος στην αντίθεσή του 
προς την ηλεκτρική διασύνδεση 
Κύπρου-Κρήτης, διαφωνώντας 
με τη θετική επίσημη θέση του 
κόμματος, την οποία παλαιότερα 
ενστερνιζόταν και ο ίδιος. Σε κάποια 
σημεία, ομολογουμένως, έχει δί-
καιο ο τέως πρόεδρος του ΔΗΣΥ. 
Όπως, για παράδειγμα, για το ότι 
η Ελλάδα οφείλει ν’ αναλάβει το 
γεωπολιτικό ρίσκο και «ας τολμή-
σει η Τουρκία να παρεμποδίσει 
το έργο». 

Ταυτόχρονα, όμως, προκάλεσε 
αρνητικά σχόλια η άποψή του ότι 
με άλυτο το Κυπριακό, όχι μόνο 
η ηλεκτρική διασύνδεση, αλλά 
κανένα άλλο ενεργειακό έργο 
δεν θα ολοκληρωθεί. 

Εδώ παρενέβη αμέσως η Αννίτα, 

που... πάτησε την ουρά της «αλε-
πούς», διερωτώμενη αν πρέπει 
να σταματήσουμε να κάνουμε μα-
κρόπνοους σχεδιασμούς επειδή 
θα αντιδρά η Τουρκία.

Και κάπως έτσι συνεχίζονται 
οι τρικυμίες στον ΔΗΣΥ, με την 
καπετάνισσα να προσπαθεί να 
κρατήσει σε σταθερή πορεία το 
σκάφος, μέχρι τις βουλευτικές 
εκλογές του 2026. Τώρα, δεν εί-
μαι σίγουρος τι ακριβώς σκάφος 
είναι αυτό. Κάποιοι διατείνονται 
ότι είναι το... «Καίτη Δύο», του 
αείμνηστου Γλαύκου Κληρίδη, 
ελαφρώς ξαναμπογιατισμένο. Και 
στηρίζουν το επιχείρημά τους στο 
ότι η Αννίτα υπενθυμίζει συνεχώς 
ότι το κόμμα βρίσκεται πάντα στη 
γραμμή Κληρίδη, ενώ επέλεξε έναν 
βετεράνο υπουργό της κυβέρνησης 

Κληρίδη, τον Ιωάννη Κασουλίδη, 
για να ηγηθεί της 15μελούς Συμ-
βουλευτικής Ομάδας που η ίδια 
έχει διορίσει για να ποσκολιέται με 
το Κυπριακό. Προσέξτε το ρήμα. 
Ποσκολιέται, όχι ασχολείται.

Εν πάση περιπτώσει, παράλλη-
λα με τη Συμβουλευτική Ομάδα 
Κυπριακού, θα έλεγα ότι αξίζει τον 
κόπο να εξετάσει η πρόεδρος του 
ΔΗΣΥ και το ενδεχόμενο να δι-
ορίσει και καμιά Συμβουλευτική 
Ομάδα... Επίλυσης Ενδοκομματικών 
Διαφωνιών! Σίγουρα ένα τέτοιο 
σώμα θα είναι χρησιμότερο στην 
Πινδάρου, όπου κάθε τρεις και 
λίγο βαράει... συναγερμός από τις 
επανειλημμένες «φωτιές» που βά-
ζουν διάφοροι (με συνήθη ύποπτο 
τον Αβέρωφ) στο μέγαρο.

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Η «αλεπού στο δωμάτιο»

«Famagusta»: Το... γεωτηλεοπτικό ρίσκο Η ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Το ποτήρι ξεχείλισε στη Στέγη Ηλικιωμένων Άγιος Γεώργιος στη Λάρνα-
κα, όπου από τον περασμένο Ιούνιο διέμεναν 18 ασυνόδευτοι ανήλι-
κοι. Μαχαίρια, απειλές, ναρκωτικά, κλοπές, ακόμα και άσεμνη επίθεση 
εναντίον φροντίστριας… είναι μερικά μόνο από τα παραπτώματα που κα-
ταγγέλλονται από τους κατοίκους της περιοχής, αλλά και τους ενοίκους 
και εργαζομένους στη στέγη. Για μήνες οι ΥΚΕ λαμβάνουν παράπονα 
και επιστολές διαμαρτυρίας για την κατάσταση που επικρατεί στη δομή, 
χωρίς, όμως, να προβαίνουν στις απαραίτητες ενέργειες. Θυμήθηκαν να 
επιληφθούν της κατάστασης τώρα… αποφασίζοντας τη μετακίνηση των 
ανηλίκων σε άλλους χώρους. Δεν μας είπαν όμως… Σε ποιο γηροκομείο 
θα τους πάνε τώρα; 

15.09.2024
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Μπορούν να χαρακτηριστούν 
και ως οι «δίκες της χρονιάς», ίσως 
και της δεκαετίας. Τρεις δίκες που 
η έκβασή τους αναμένεται με τε-
ράστιο ενδιαφέρον. Είναι η δίκη 
των μοναχών της Μονής Οσίου 
Αββακούμ, η δίκη του Γενικού 
Ελεγκτή (όχι ακριβώς δίκη, αλλά 
διαδικασία ενώπιον του Ανωτάτου 
Συνταγματικού Δικαστηρίου, με 
αίτημα του Γενικού Εισαγγελέα 
για παύση του) και η αναμενόμενη 
δίκη του πρώην Υπουργού Μετα-
φορών, Μάριου Δημητριάδη, για 
τα «χρυσά» διαβατήρια.

Η δίκη των μοναχών ενώπιον 
του Συνοδικού Δικαστηρίου πλη-
σιάζει προς το τελικό... «αμήν». Μια 
δίκη που ήταν το επιστέγασμα ενός 
πρωτοφανούς ιερού σκανδάλου, 
στο οποίο οι μοναχοί μετέτρεψαν 
την πίστη σε μπίζνες. Η απόφαση 
του Συνοδικού Δικαστηρίου ανα-
μένεται τις επόμενες ημέρες, αφού 
αποφασίστηκε να εξεταστούν τα 
επίμαχα βίντεο και από δεύτερον 
εμπειρογνώμονα, εκ του εξωτε-
ρικού. Ανάμεσα σε αυτά λέγεται 
ότι περιλαμβάνονται και... ροζ βί-
ντεο, με πρωταγωνιστές κάποιους 
μοναχούς, όταν έμεναν... μοναχοί 
τους. Ελπίζουμε ότι με την τελική 
απόφαση του Δικαστηρίου θα πέ-
σει οριστικά η αυλαία σε αυτό το 

έργο που σκανδαλίζει εδώ και μισό 
χρόνο το ποίμνιο της Εκκλησίας. 
Κοντός ψαλμός, αλληλούια!

Σε ό,τι αφορά τον Γενικό Ελεγκτή, 
ήγγικεν η ώρα της αλήθειας. Την 
ερχόμενη Τετάρτη θα ανακοινωθεί 
η απόφαση του Ανωτάτου Συνταγ-
ματικού Δικαστηρίου, κατά πόσον 
ο Οδυσσέας επέδειξε ή όχι «ανάρ-
μοστη συμπεριφορά», όπως τον 
κατηγορεί ο Γενικός Εισαγγελέας. 
Όποια κι αν είναι η ετυμηγορία, 
θα προκληθεί μια μικρή ή μεγάλη 
θύελλα. Αν έχουμε τελικά παύ-
ση του Οδυσσέα, θα ανοίξει ο... 
ασκός του Αιόλου με αντιδράσεις 
της κοινωνίας. Αν, πάλι, κριθεί ότι 
δεν επέδειξε «ανάρμοστη συμπε-
ριφορά», θα μείνει σοβαρά εκτε-
θειμένος ο Γενικός Εισαγγελέας, 
αλλά την ίδια ώρα θα ενισχυθεί 
με αιχμηρότερα βέλη το ελεγκτικό 

τόξο του δικαιωμένου Οδυσσέα.
Στην τρίτη δίκη θα δούμε στο 

εδώλιο έναν πρώην Υπουργό της 
Κυβέρνησης Αναστασιάδη, τον Μά-
ριο Δημητριάδη, κατηγορούμενο, 
μεταξύ άλλων, και για διαφθορά 
σε σχέση με το σκάνδαλο των 
«χρυσών» διαβατηρίων, τα οποία η 
οικογένεια Δημητριάδη πωλούσε 
κυρίως σε Κινέζους. Ο κ. Δημητριά-
δης διατείνεται ότι δεν έκανε τίποτε 
μεμπτόν και άφησε να εννοηθεί 
ότι δεν θα δεχτεί να γίνει εξιλα-
στήριο θύμα, για να καλυφθούν 
αυτοί που είχαν την πραγματική 
ευθύνη. Έχει ενδιαφέρον να δούμε 
αν κατά τη διάρκεια της δίκης ο 
πρώην Υπουργός θα «καρφώσει» 
τους πρώην συναδέλφους του, οι 
οποίοι τώρα κρύβονται και κάνουν... 
τους Κινέζους!

ΜΠΟΞΕΡ

Είναι γνωστή η διασύνδεση της 
πολιτικής με την μάππαν στη μι-
κρομεγαλονησίδα μας. Η Κύπρος 
είναι η μόνη χώρα στον κόσμο 
όπου τα ποδοσφαιρικά σωματεία 
χωρίζονται σε δεξιά και αριστερά. 
Ο στόχος των κομμάτων, βεβαί-
ως, είναι να εκμεταλλεύονται τον 
ποδοσφαιρικό φανατισμό για να 
εξασφαλίζουν ψηφαλάκια από τους 
οπαδούς των αντίστοιχων ομάδων.

Το τελευταίο διάστημα διαπι-
στώσαμε έναν ακόμη κοινό τόπο 
μεταξύ των κομμάτων και των ποδο-
σφαιρικών σωματείων: Χρωστούν 
στο Κράτος και δεν πληρώνουν!

Τα σωματεία χρωστούν κάπου 
40 εκατομμύρια ευρώ (βασικά στον 
ΦΠΑ και το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων). Και το κοψονούρικο 
Κράτος μας τι έκανε; Αντί να απαι-
τήσει από τις ομάδες να επιστρέ-
ψουν τα χρωστούμενα, αποφάσισε 
να αυξήσει τη φορολογία πάνω στα 
στοιχήματα, για να βοηθήσει τα 
σωματεία να εξοφλήσουν τα χρέη 
τους! Έτσι, μένουν αμφότεροι ευ-
χαριστημένοι. Η Κυβέρνηση που 
θα εισπράξει, έστω και έμμεσα, το 
λαβείν της και τα σωματεία που 
θα δούνε τα χρέη τους να... «κου-
ρεύονται»! 

Για να είμαστε δίκαιοι, δεν είναι 
η σημερινή Κυβέρνηση που είχε 
την «ευρεσιτεχνία» της αφέσεως 
των οικονομικών αμαρτιών των 

σωματείων. Όλες οι προηγούμενες, 
από το 2007 και εντεύθεν, χάριζαν 
τις οφειλές στις ομάδες, οι οποίες, 
όμως, αντί να νοικοκυρεύονται, για 
να μην κάνουν νέα χρέη, έκαναν 
ακριβώς το αντίθετο. Κουβαλούσαν 
αλλοδαπούς χρυσοπληρωμένους 
ποδοσφαιριστές, μεγαλώνοντας τις 
χρεωστικές τρύπες. 

Και μην έχετε αυταπάτες. Τα 
σωματεία θα συνεχίσουν να ακο-
λουθούν την ίδια τακτική, και οι 
Κυβερνήσεις να φορολογούν το 
στοίχημα για να βολεύουν τα σω-
ματεία. Πάτε... στοίχημα;

Τα κόμματα, από την πλευρά 
τους, χρωστούν πάνω από δυόμισι 
εκατομμύρια ευρώ, τα οποία έλα-
βαν ως κρατική χορηγία σε προη-
γούμενες εκλογικές αναμετρήσεις, 

αλλά μέχρι τώρα παίζουν πελλόν 
και δεν τα επιστρέφουν, ενώ ούτε 
η Βουλή ούτε και το Υπουργείο 
Οικονομικών έκαναν οτιδήποτε 
για ανάκτηση των ποσών αυτών.

Οι μεγαλύτεροι... μπαταξήδες 
είναι ο ΔΗΣΥ, που χρωστά 813.222 
ευρώ, το ΔΗΚΟ 383.955 ευρώ, το 
ΑΚΕΛ 206.402 ευρώ και η ΕΔΕΚ 
163.757. Άλλα κόμματα οφείλουν 
μικρότερα ποσά.

Πώς θα εξασφαλίσει αυτά τα 
δυόμισι εκατομμύρια το Κράτος, 
αφού δεν τα επιστρέφουν αυτο-
βούλως τα κόμματα; Η λύση είναι 
να αυξήσει τη φορολογία, όπως 
έκανε με το στοίχημα. Και αφού 
το θέμα σχετίζεται με τα κόμματα, 
ας αυξήσει τον... φόρο θεάματος!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Κόμματα και σωματεία μάππας, βίοι παράλληλοι

Οι δίκες της χρονιάς
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ART AERI  
Κλιντ Ίστγουντ

ΟΚλιντ Ίστγουντ είναι 
Αμερικανός ηθοποιός 
και σκηνοθέτης, ένας 

από τους μύθους και τους θρύ-
λους του αμερικανικού κινημα-
τογράφου. Γεννήθηκε στις 31 
Μαΐου 1930, στο Σαν Φρανσί-
σκο. Ξεκίνησε την καριέρα του 
ως ηθοποιός τη δεκαετία του 
’50. Ο πρώτος του σημαντικός 
ρόλος ήταν στην τηλεοπτική 
σειρά γουέστερν Rawhide, 
τον οποίο κέρδισε λόγω του 
ύψους του, 6 πόδια 4 ίντσες. 
Στον κινηματογράφο καθιερώ-
θηκε με τη συμμετοχή του στην 
κινηματογραφική τριλογία των 
σπαγγέτι γουέστερν του Σέρτζιο 
Λεόνε «ως ο άνθρωπος χωρίς 
όνομα», μεταξύ των ετών 1964 
και 1966, με την τελευταία να 
είναι η αξέχαστη: «Ο καλός, ο 
κακός και ο άσχημος». Σε αυ-
τήν την τριλογία μιλούσε λίγο 
και η σιωπή του, λόγω και του 
παρουσιαστικού του δημιουρ-
γούσε μία έντονη και επιβλητική 
εμφάνιση. Εμβληματικός ρόλος 
στην καριέρα του ήταν και αυτός 
του επιθεωρητή Κάλαχαν (Dirty 
Harry), που τον ερμήνευσε με 
τεράστια επιτυχία συνολικά σε 
πέντε ταινίες, η πρώτη το 1971.

Σκηνοθετεί ταινίες ήδη από 
τη δεκαετία του ’70, που αφή-
νουν καλές εντυπώσεις, αλλά η 
κινηματογραφική του καριέρα 
παραμένει ταυτισμένη με τους 
ρόλους των σκληροτράχηλων 
ηρώων που τον έκαναν διά-
σημο ως ηθοποιό. Είχε πάντο-
τε τον ρόλο του «καλού» και 
παρουσιαζόταν πάντοτε ως ο 
προστάτης των φτωχών, αδύ-
ναμων και αδικημένων. Κυ-
νηγούσε τους «κακούς» χωρίς 
έλεος και χωρίς να επιδεικνύει 
οποιοδήποτε ενδιαφέρον και 
προσοχή για την προστασία 
των «δικαιωμάτων των κακών». 
Αυτό αλλάζει το 1992, όταν σε 
ηλικία 62 ετών σκηνοθετεί την 

ταινία «Οι Ασυγχώρητοι». Η 
ταινία πήρε εξαιρετικές κρι-
τικές, προτάθηκε για πολλά 
βραβεία και τελικά κέρδισε 
το Όσκαρ Καλύτερης Ταινίας. 
Ο Κλιντ Ίστγουντ κέρδισε το 
Όσκαρ Σκηνοθεσίας, ενώ ήταν 
και υποψήφιος για το Όσκαρ Α’ 
Ανδρικού Ρόλου. Τα επόμενα 
χρόνια οι σκηνοθετικές του 
δουλειές γνωρίζουν μεγάλη 
αναγνώριση και τον καθι-
ερώνουν ως έναν από τους 
σημαντικότερους Αμερικανούς 
σκηνοθέτες. Κέρδισε δεύτερη 
φορά το Όσκαρ Καλύτερης 
Σκηνοθεσίας το 2004 για την 
ταινία Million Dollar Baby 
(που επίσης πήρε το Όσκαρ 
Καλύτερης Ταινίας), καθώς 
και άλλες δύο υποψηφιότητες. 
Δεν έκρυψε ποτέ την ερωτι-
κή και θυελλώδη σχέση του 
με το μοντέλο Sondra Locke, 
την οποία και καθιέρωσε ως 
ηθοποιό συμπρωταγωνίστριά 
του, χωρίς να έχει ιδιαίτερο 
ταλέντο στην υποκριτική.   

Ο Κλιντ Ίστγουντ είναι επίσης 
και μουσικός και έχει συνθέσει 
τη μουσική για ορισμένες από 
τις ταινίες που σκηνοθέτησε. Έχει 
τη δική του εταιρεία παραγωγής 
κινηματογραφικών ταινιών, με 
το όνομα Malpaso, που ίδρυσε 
το 1967 και η οποία δραστηρι-
οποιείται στον χώρο με μεγάλη 
επιτυχία. Παρόλο ότι σήμερα 
είναι 94 ετών, εξακολουθεί να 
εργάζεται και να εντυπωσιάζει. 
Ο Τομ Χανκς, του οποίου ήταν 
σκηνοθέτης στην ταινία Sully, 
έχει πει ότι η μεγαλύτερη τιμή 
στην καριέρα του ήταν η συνερ-
γασία του με τον Ίστγουντ, τον 
οποίο ο ίδιος θεωρεί ως έναν 
από τους μεγαλύτερους και πιο 
πετυχημένους ηθοποιούς και 
σκηνοθέτες όλων των εποχών.

Για περισσότερες πληροφορίες 
αποταθείτε στο www.artaeri.com.

Μακαρίου 71, Λ/σία
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Τ
ο καυτό ζήτημα των 
πολλαπλών συντά-
ξεων είναι μόνο ένα 
μικρό κομμάτι στο 
μεγάλο πάζλ των 
κοινωνικών ανισο-
τήτων. Δεν είναι το 

μείζον που προκαλεί τη διεύρυνση 
του χάσματος των κοινωνικών τά-
ξεων, αλλά δεν παύει να αποτελεί 
πρόκληση. 

Δεν είναι λαϊκισμός να επιση-
μαίνονται, να καταγγέλλονται και να 
διορθώνονται οι κοινωνικές στρε-
βλώσεις, οι οποίες επιβαρύνουν 
σημαντικά τον κρατικό κορβανά 
καθότι υπάρχουν πρώην και νυν 
αξιωματούχοι του κράτους που 
παίρνουν 3-4 ή και 5 συντάξεις διότι 
διετέλεσαν υπουργοί, Kεντρικοί τρα-
πεζίτες, βουλευτές, δήμαρχοι και πάει 
λέγοντας. Όταν ένα άτομο παίρνει 
συντάξεις που ξεπερνούν τις 200.000 
τον χρόνο (6.000-7.000 μηνιαίως), 
είναι πρόκληση. Ό,τι και να λένε οι 
επηρεαζόμενοι περί αντισυνταγμα-
τικότητας για τυχόν κατάργησή τους 
ή τα περί προστασίας των ατομικών 
δικαιωμάτων δεν πείθουν. Όπως 
δεν έπεισαν και τα δικαστήρια όταν 
έκριναν συνταγματικό το κούρεμα 
καταθέσεων χιλιάδων καταθετών και 
τη ληστεία των κατόχων αξιογράφων. 
Οι οποίοι, όχι μόνο δεν αποζημιώ-
θηκαν, αλλά αρκετοί από αυτούς 
ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας. 

Την ώρα, μάλιστα, που η πλειο-
ψηφία των συνταξιούχων παίρνουν 
συντάξεις από 700-1.000 ευρώ 
το μήνα. 

Ο λαός να ξεσηκωθεί
Όσο ο λαός σιωπά και αφήνει 

τον πλούτο να τον επωφελούνται 
οι κεφαλαιοκράτες, οι πλούσιοι και 
εύποροι,  τότε θα αρκείται με τα ψί-
χουλα που πέφτουν από το τραπέζι 
τους. Ο ξεσηκωμός κατά της αδικίας 
και των στρεβλώσεων είναι η μόνη 
λύση, για ν’ αντιληφθούν μερικοί-με-
ρικοί πως δεν μπορεί να συνεχιστεί 
ο εμπαιγμός και η κοροϊδία. 

Η διαστρωμάτωση της κοινωνίας 
έχει αλλάξει τα τελευταία χρόνια, ενώ 
έχει διευρυνθεί το χάσμα μεταξύ 
πλουσίων και φτωχών. Παράλλη-
λα έχει δημιουργηθεί και μια νέα 
κοινωνική τάξη. Οι πάμπτωχοι. 

Τα διάφορα επιδόματα, που εξαγ-
γέλλει κατά καιρούς η Κυβέρνηση, 
δεν διορθώνουν το πρόβλημα, ούτε 
και ελαφρύνουν τα βάρη που επω-
μίζονται χιλιάδες οικογενειάρχες 
για να βγάλουν τα προς το ζην.  

Η ακρίβεια σε ουσιώδη αγα-
θά, ιδιαίτερα στα φρούτα και στα 
λαχανικά, έχει εκτιναχθεί στα 
ύψη. Οι τιμές των περισσότερων 
φρούτων, ακόμα και του ταπεινού 
καρπουζιού, παραμένουν σταθερά 
στα 4,99 ευρώ.  

Ενδεικτική είναι η περίπτωση 
οικογενειάρχη, ο οποίος έλεγε πως 

ο μισθός του πριν από τρία χρόνια 
ήταν 1.500 ευρώ και τώρα που 
αμείβεται με 2.000, δεν τον αρκούν 
για να θρέψει και να ντύσει την 
οικογένειά του. 

Τυχεροί είναι εκείνοι που έχουν 
ένα κεραμίδι πάνω από το κεφάλι 
τους, καθότι οι τιμές των ενοικίων 
ξεπέρασαν κάθε προηγούμενο. Την 
ώρα που ξεφυτρώνουν επαύλεις 
των 2 και 3 εκατομμυρίων, άλλοι 
δεν έχουν τη δυνατότητα να βρουν 
ένα σπίτι με λογικό ενοίκιο. 

Ο κίνδυνος της φτώχιας 
αυξάνεται

Σύμφωνα με τη Στατιστική 
Υπηρεσία, «σταθερό στο 16,7% 
διατηρήθηκε το 2023 το ποσοστό 
του πληθυσμού σε κίνδυνο φτώ-
χιας ή σε κοινωνικό αποκλεισμό 
(δείκτης AROPE), με το ποσοστό 
του πληθυσμού που βρισκόταν 
σε κίνδυνο φτώχιας να παραμένει 

επίσης αμετάβλητο στο 13,9%». 
Σύμφωνα με την έρευνα εισοδή-

ματος και Συνθηκών Διαβίωσης των 
Νοικοκυριών: Κίνδυνος Φτώχιας 
2023, που δημοσιοποίησε η Στατι-
στική Υπηρεσία, 16,7% του πληθυ-
σμού ή 153.000 άτομα βρίσκονταν 
σε κίνδυνο φτώχιας ή σε κοινωνικό 
αποκλεισμό (δείκτης AROPE, ο κύ-
ριος δείκτης παρακολούθησης του 
στόχου της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
για το 2030 για τη φτώχια και τον 
κοινωνικό αποκλεισμό). 

Πιο συγκεκριμένα, 16,7% του 
πληθυσμού ζούσαν σε νοικοκυριά 
με διαθέσιμο εισόδημα κάτω από 
το όριο της φτώχιας ή ζούσαν σε 
νοικοκυριά με σοβαρή υλική και 

κοινωνική στέρηση ή ζούσαν σε 
νοικοκυριά με πολύ χαμηλό δείκτη 
έντασης εργασίας. 

Ο δείκτης για το 2023 παρέμεινε 
στα ίδια επίπεδα σε σχέση με την 
προηγούμενη χρονιά, που ήταν 
επίσης στο 16,7%. «Επομένως, ο 
δείκτης παρέμεινε αμετάβλητος 
το 2023, μετά τη συνεχή πτωτική 
πορεία των τελευταίων χρόνων», 
αναφέρεται. 

Σύμφωνα με τη Στατιστική Υπη-
ρεσία, παρόλο που η βελτίωση των 
τελευταίων χρόνων αντικατοπτρί-
ζεται και στα δύο φύλα, εντούτοις 
διαχρονικά οι γυναίκες διατηρούνται 
σε δυσμενέστερη θέση έναντι των 
αντρών. Κατά το 2023, ο εν λόγω 
δείκτης για τις γυναίκες ήταν στο 
18,1%, ενώ για τους άντρες στο 15,3%. 

Εξάλλου, το ποσοστό του πλη-
θυσμού που βρισκόταν σε κίνδυνο 
φτώχιας, δηλαδή το διαθέσιμο ει-
σόδημά του βρισκόταν κάτω από το 

χρηματικό όριο κινδύνου φτώχιας, 
κατά το 2023 ανήλθε στο 13,9% 
ή 128.000 άτομα, παραμένοντας 
στα ίδια ακριβώς επίπεδα με το 
2022 (13,9%).

Το χρηματικό όριο κινδύνου φτώ-
χιας, το οποίο ορίζεται στο 60% του 
διάμεσου συνολικού ισοδύναμου 
διαθέσιμου εισοδήματος των νοι-
κοκυριών, υπολογίστηκε το 2023 
στα €11.324 για νοικοκυριά ενός 
ατόμου και σε €23.780 για νοικοκυ-
ριά με δυο ενήλικες και δυο παιδιά 
κάτω των 14 χρονών, σημειώνοντας 
αύξηση 5,7% σε σχέση με το 2022, 
όπου τα αντίστοιχα χρηματικά όρια 
ήταν €10.713 και €22.498.

Σημειώνεται ότι το διάμεσο ισο-

δύναμο διαθέσιμο εισόδημα (ανά 
άτομο) για το 2023 ήταν €18.873 
σε σχέση με €17.856 το 2022.

Παράλληλα, το ποσοστό του πλη-
θυσμού που βρισκόταν σε κίνδυνο 
φτώχιας προτού συμπεριληφθούν 
στο διαθέσιμο εισόδημα των νοι-
κοκυριών οποιαδήποτε κοινωνικά 
επιδόματα και συντάξεις (κοινωνικές 
μεταβιβάσεις) ανερχόταν στο 33,1%.

Συμπεριλαμβανομένων των συ-
ντάξεων στο διαθέσιμο εισόδημα 
των νοικοκυριών, τότε το ποσοστό 
αυτό μειώθηκε στο 20,0%, ενώ όταν 
στη συνέχεια περιελήφθησαν και τα 
κοινωνικά επιδόματα, το ποσοστό 
μειώθηκε περαιτέρω στο 13,9%.

Το 2023, συνολικά οι κοινωνι-
κές μεταβιβάσεις μείωσαν τον εν 
λόγω δείκτη κατά 19,2 ποσοστιαίες 
μονάδες (13,1 ποσοστιαίες μονάδες 
λόγω των συντάξεων και 6,1 λόγω 
των κοινωνικών επιδομάτων).

Ως κοινωνικά επιδόματα θεω-
ρούνται το Ελάχιστο Εγγυημένο 
Εισόδημα, μητρότητας, τέκνου, 
μονογονιού, αναπηρίας, ανεργί-
ας, φροντίδας ηλικιωμένων κ.λπ. 
Στις συντάξεις περιλαμβάνονται 
οι συντάξεις γήρατος, χηρείας, 
ορφάνιας, ανικανότητας κ.λπ.

Εξάλλου, το 2022, στην Κύπρο 
το ποσοστό των παιδιών που βρί-
σκονταν στο όριο ή κάτω από το 
όριο της φτώχιας ανερχόταν στο 
18,1%, που ισοδυναμεί με 31.000 
περίπου παιδιά, σύμφωνα µε στοι-
χεία της Eurostat. Αν και το 2024 
είναι αφιερωμένο κατά της παιδικής 
φτώχιας, οι αριθμοί δεν φαίνεται 
να μειώνονται και οι πάμπτωχοι 
θα αυξάνονται με τον νέο χρόνο.

Κοινωνική πολιτική ενός κρά-
τους δεν είναι μόνο η αύξηση των 
επιδομάτων. Αφορά όλους τους 
τομείς. Μέσα μαζικής μεταφοράς, 
πραγματική δωρεάν παιδεία και 
όχι ενίσχυση της παραπαιδείας 
που απορροφά ένα μεγάλο μέρος 
του εισοδήματος μιας οικογένειας. 
Επίσης συγκράτηση τιμών, πάτα-
ξη της αισχροκέρδειας, και φορο-
λόγηση του πλούτου και κυρίως 
των τραπεζών που λειτουργούν 
ως κράτος εν κράτει.

Οι άδειες ανάπαυσης
και όπου φτωχός 
και η μοίρα του 

Σε αντίθεση με άλλες ευρω-
παϊκές χώρες, η Κύπρος ίσως 
αποτελεί ακόμα μιαν αρνητική 
περίπτωση, όπου μικρομεσαίες 
και φτωχές οικογένειες δεν έχουν 
τη  δυνατότητα να κάνουν φτηνές 
διακοπές με τις οικογένειές τους. 

Τη δεκαετία του ’80 στην Κύπρο 
υπήρχαν αρκετοί κατασκηνωτικοί 
χώροι, όπου οικογένειες με χαμηλά 
εισοδήματα μπορούσαν να περά-
σουν άνετες και φθηνές διακοπές. 
Κάποιες, όπως ο κατασκηνωτικός 
χώρος της Αγίας Νάπας (απέναντι 
από την πρώην παραλία Δύσπυ-
ρου) ήταν ευρωπαϊκών προδιαγρα-
φών, με κτιστές τουαλέτες, ντους 
και κουζίνες. 

Αυτός ο κατασκηνωτικός χώρος 
κρίθηκε πως έπρεπε να κατεδαφι-
στεί, να φύγουν όλα τα τροχόσπιτα 
και αντίσκηνα,  επειδή τάχα μου 
η γη ήταν χαλίτικη ή δεν ανήκε 
στον Δήμο.

Στη θέση του σήμερα βρίσκονται 
ξενοδοχεία πολυτελείας τεσσάρων 
και πέντε αστέρων και κανένας 
δεν ξέρει πώς παραχωρήθηκε 
αυτή η γη. 

Άλλοι κατασκηνωτικοί χώροι 
απαγορεύτηκαν και το κράτος,  
αντί να βρει άλλες λύσεις δημι-
ουργώντας νέους, ενθάρρυνε την 
ανέγερση και άλλων ξενοδοχειακών 
μονάδων. 

Σε πρόσφατη ανάλυσή της 
η Ευρωπαϊκή Συνομοσπονδία 
Συνδικάτων (European Trade 
Union Confederation - ETUC), 
η οποία στηρίχθηκε στα δεδο-
μένα της Eurostat, κατέληξε στο 
συμπέρασμα πως το 2022 η Κύ-
προς ήταν το κράτος-μέλος της ΕΕ 
με το δεύτερο μεγαλύτερο ποσοστό 
εργαζομένων που δεν μπορούσαν 
να πάνε διακοπές λόγω της οικο-
νομικής τους κατάστασης. 

Και οι φτωχοί φτωχότεροι
Την ίδια ώρα που το 1% του 

παγκόσμιου πληθυσμού έχει 
συσσωρεύσει περισσότερο από 
το 50% του παγκόσμιου πλούτου, 
με βάση τα στοιχεία της UNICEF 
και της Παγκόσμιας Τράπεζας, 330 
εκατομμύρια παιδιά στον πλανήτη 
ζουν σε συνθήκες ακραίας φτώχιας 
και υλικών στερήσεων. Στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, 1 στα 4 παιδιά, 
το 25% δηλαδή, ζουν στο όριο 
της φτώχιας και του κοινωνικού 
αποκλεισμού.

Οι ηγέτες της Ε.Ε., και της Κύ-
πρου περιλαμβανομένης, δεν πρέ-
πει να μέμφονται τους πολίτες για 
την αύξηση της υπογεννητικότητας, 
αλλά τις πολιτικές που εφαρμόζουν. 
Αργά ή γρήγορα όμως οι λαοί θα 
ξεσηκωθούν για ν’  ανατρέψουν 
αυτές τις ανισότητες.

Οι πλούσιοι, οι φτωχοί και οι πάμπτωχοι
Διευρύνεται το χάσμα ανάμεσα στις κοινωνικές τάξεις

Δεν είναι λαϊκισμός να επισημαίνονται, 
να καταγγέλλονται και να διορθώνονται 

οι κοινωνικές στρεβλώσεις, οι οποί-
ες επιβαρύνουν σημαντικά τον κρατικό 

κορβανά καθότι υπάρχουν πρώην και νυν 
αξιωματούχοι του κράτους που παίρνουν 

3-4 ή και 5 συντάξεις 

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΟΥΛΑ 
ΓΚΙΟΥΡΩΦ
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Α
ιφνίδια ήταν για 
πολλούς η εξαγγε-
λία του Προέδρου 
της ∆ημοκρατίας 
για εθελοντική 
στρατιωτική θη-
τεία γυναικών, 

καθώς μια τέτοια πρόταση δεν 
βρισκόταν στις δράσεις που είχε 
ανακοινώσει ο Νίκος Χριστοδου-
λίδης για την Άμυνα. Σύμφωνα με 
πληροφορίες της «Σ», η απόφαση 
της Kυβέρνησης για εθελοντική 
στράτευση των γυναικών από το 
2025 βρίσκεται υπό επεξεργασία. 
Πρόκειται για μία πρόταση που 
βρίσκεται σε αρχικό στάδιο και 
θα κατατεθεί σύντομα ενώπιον του 
Υπουργικού Συμβουλίου, εφόσον 
προηγηθεί διαβούλευση και με τα 
πολιτικά κόμματα. 

Η εισήγηση αφορά νεανίδες, 
που, με την αποφοίτησή τους 
από τη δευτεροβάθμια εκπαί-
δευση, θα έχουν τη δυνατότητα 
να καταταγούν εθελοντικά στην 
Εθνική Φρουρά. Η ελάχιστη θητεία 
θα είναι έξι μήνες και η μέγιστη 
στους 14 μήνες και οι γυναίκες θα 
τυγχάνουν της ίδιας εκπαίδευσης 
με τους νέους εθνοφρουρούς. Η Κυ-
βέρνηση θεωρεί πως η παρουσία 
των γυναικών θα είναι πολύτιμη 
λόγω της ωριμότητάς τους και 
θα μπορούν να υπηρετήσουν σε 
νευραλγικές θέσεις. Ξεκαθάρισε, 
επίσης, ότι η θητεία των γυναι-
κών δεν θα καταστεί υποχρεω-
τική σε καμία περίπτωση. Αξίζει 
να σημειωθεί ότι, όσες επιλέξουν 
να κάνουν εθελοντικά τη θητεία 
τους, θα εξασφαλίζουν μόρια που 
θα τους δώσουν το πλεονέκτημα 
για πρόσληψη ως ΣΥΟΠ.

Παραµένει θολό το τοπίο
Παρόλα αυτά, άγνωστο παραμένει 

το γιατί ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 
επέλεξε να προβεί στη συγκεκριμένη 
εξαγγελία, αναφέροντας, μάλιστα, ότι 
είναι σε προχωρημένη φάση, ενώ, 
όπως προκύπτει, βρίσκεται στα πολύ 
αρχικά στάδια. Πηγές ανέφεραν στη 
«Σ» ότι ενδεχομένως ο Νίκος Χρι-

στοδουλίδης να ήθελε να επισπεύσει 
τη διαδικασία, να βάλει πίεση στους 
εμπλεκομένους για να ετοιμάσουν 
το συντομότερο το νομοσχέδιο για 
να τεθεί ενώπιον του Υπουργικού 
Συμβουλίου. ∆εν αποκλείεται, επί-
σης, να ήθελε να δώσει χρόνο στις 
νεανίδες να πάρουν τις αποφάσεις 
τους μέχρι την επόμενη κατάταξη 
το καλοκαίρι του 2025. 

Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει η 
«Σ», η πρόταση του Προέδρου έγινε 
στο πλαίσιο της αρχής για ισότητα 
και δεν σχετίζεται με τον θεσμό των 
συμβασιούχων οπλιτών. Αναπάντητο 
παραμένει, πάντως,  το ερώτημα 
κατά πόσον η εθελοντική υπηρε-
σία στο στράτευμα θα βελτιώσει με 
οποιονδήποτε τρόπο την ισότητα 
μεταξύ των δύο φύλων. Σίγουρα, 
θεωρείται δεδομένο ότι, σε περί-
πτωση που ένας αριθμός γυναικών 
αποφασίσει να υπηρετήσει στην 
Εθνική Φρουρά, θα βοηθήσει στη 
στελέχωση και ενίσχυσή της για να 
καλυφθούν κενά που υπάρχουν. 
Συνεπώς, θα πρέπει να ξεκαθαριστεί 
επίσης ποια θα είναι τα κίνητρα 
που θα παραχωρηθούν σε όσες 
γυναίκες επιλέξουν να υπηρετή-
σουν. ∆ιευκρινίσεις αναμένεται 
να δοθούν το αμέσως επόμενο 
διάστημα, όταν η εξαγγελία της 
Κυβέρνησης αποτυπωθεί σε νο-
μοσχέδιο, και να ξεκαθαριστεί αν 
πρόκειται για παιχνίδι εντυπώσεων 
ή πρόταση ουσίας.

Η ανακοίνωση της Κυβέρνη-
σης, πάντως, προκάλεσε ποικίλες 
αντιδράσεις, με κύριο επιχείρημα 
πως «δεν έγιναν οι απαραίτητες 
μελέτες ή διαβουλεύσεις» αλλά 
και το ότι «δεν έδωσαν επαρκείς 
επεξηγήσεις».  

Τι συµβαίνει 
στο εξωτερικό

Ενδιαφέρον έχει να δούμε τι 
συμβαίνει στο εξωτερικό για το 
συγκεκριμένο ζήτημα. Ενδεικτικά, 
στο Ισραήλ η στρατιωτική υπηρεσία 
για τις γυναίκες, όπως και για τους 
άνδρες, είναι υποχρεωτική στο Ισ-
ραήλ μετά την ηλικία των 18 ετών, 
κάτι που δεν συμβαίνει σε άλλες 
χώρες. Συγκεκριμένα, οι άνδρες 
υπηρετούν για τρία χρόνια και οι 
γυναίκες δύο. Στην Ελλάδα, οι γυ-
ναίκες μπορούν να ενταχθούν στις 
ένοπλες δυνάμεις μόνο στο πλαίσιο 
επαγγελματικής αποκατάστασης, 

δηλαδή μέσω θέσεων αντίστοιχων 
με αυτές των ΣΥΟΠ. Στις υπόλοιπες 
χώρες, η συμμετοχή των γυναικών 
στον στρατό περιορίζεται σε επαγ-
γελματικές θέσεις και δεν υπάρχει 
εθελοντική θητεία.

Οι γυναίκες ΣΥΟΠ 
και η µισθοδοσία

Σύμφωνα με πληροφορίες της 
«Σ», σήμερα το 24% των ΣΥΟΠ είναι 
γυναίκες. Βάσει του νομοσχεδίου, θα 
έπρεπε να βρίσκονται 3.050 συμ-
βασιούχοι στην Εθνική Φρουρά. 
Στις τάξεις της όμως παρατηρούνται 
ελλείψεις, αφού αυτήν τη στιγμή οι 
ΣΥΟΠ που υπηρετούν είναι γύρω 

στους 2.500. Λαμβανομένου υπόψη 
ότι το 24% των ΣΥΟΠ είναι γυναίκες, 
τότε ο αριθμός ανέρχεται γύρω στις 
600 γυναίκες. 

Στο μεταξύ, ο θεσμός των ΣΥΟΠ 
τυγχάνει εκσυγχρονισμού, αφού 
δόθηκαν κίνητρα ώστε να σταμα-
τήσει η φυγή τους από τις τάξεις 
της Εθνικής Φρουράς. Πλέον οι 
συμβασιούχοι οπλίτες θα προσλαμ-
βάνονται για υπηρεσία συνολικά 
δέκα ετών, μέσω διαδοχικών συμ-
βάσεων διάρκειας ενός έως τριών 
ετών, με διαδικασία επιλογής που 
θα περιλαμβάνει γραπτές εξετάσεις. 
Η αρχική μισθολογική κλίμακα 
θα είναι η Α2, με προσαυξήσεις 

για κάθε χρόνο υπηρεσίας. Θα 
χορηγείται μηνιαίο επίδομα 100 
ευρώ για όλους τους ΣΥΟΠ, το 
οποίο αυξάνεται σε 200 ευρώ για 
αυτούς που υπηρετούν στις ειδικές 
δυνάμεις. Οι ΣΥΟΠ θα μπορούν 
να συνεχίζουν την υπηρεσία τους 
μέχρι την ηλικία των 57 ετών, όπως 
και οι υπόλοιποι υπαξιωματικοί 
της Εθνικής Φρουράς, υπό την 
προϋπόθεση ότι θα περάσουν 
επιτυχώς μια διαδικασία επιλογής 
για αναβάθμιση των αποδοχών 
τους μετά τη συμπλήρωση δέκα 
ετών υπηρεσίας. Η μισθολογική 
κλίμακα για τους επιτυχόντες θα 
κυμαίνεται από Α2 έως Α7.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ 
panagiotouc@
sigmalive.com 

Παιχνίδι 
εντυπώσεων 
ή πρόταση ουσίας 
οι γυναίκες στην ΕΦ;
Τα «θολά» σηµεία, τι συµβαίνει στο εξωτερικό και οι ΣΥΟΠ
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«Τ
α τουρκι-
κά εγκλή-
ματα δεν 
είναι στο 
Netfl ix , 
είναι στα 
στοιχεία 

που κρύψαμε», ήταν ο τίτλος του 
άρθρου του συνάδελφου Άριστου 
Μιχαηλίδη στον «Φ», στις 7.9.24. 
Ο αρθρογράφος αναφέρει την πρό-
σφατη περίπτωση της Ίρμγκαρντ 
Φούρτσνερ, 99 χρονών, που το 
2022 καταδικάστηκε στη Γερ-
μανία σε φυλάκιση δύο χρόνων 
για συνέργεια δολοφονιών κατά τη 
διάρκεια του Β’ Παγκοσμίου Πο-
λέμου και ήταν μόνο στενογράφος, 
αλλά το δικαστήριο αποφάνθηκε 
ότι γνώριζε, άρα ήταν συνεργός. 
Για εγκλήματα πριν από 80 τόσα 
χρόνια… Ενώ στην Κύπρο τα εγκλή-
ματα πολέμου και εθνοκάθαρσης 
έγιναν πριν από 50 χρόνια και η 
εθνοκάθαρση συνεχίζεται και το 
νόμιμο κράτος ποτέ δεν επιδίωξε 
την καταδίκη... Όχι μόνο… αλλά 
«οι πολιτικές ηγεσίες του τόπου 
πορεύονται με γνώμονα το ‘‘καλό 
κλίμα’’ και το βλακώδες ‘‘εκάμαμεν 
τζι εμείς’’. Να σιωπήσουμε… και να 
λύσουμε το Κυπριακό. Τι απίστευτη 
ψευδαίσθηση, τι μικρόνοια! Που 
φτάνει στην παράνοια… Σιωπή, 
όμως, να μη  χαλούμε το κλίμα».

Στο ίδιο θέμα και ο συνάδελ-
φος Φρίξος Δαλίτης, «Φ», 9.9.24., 
«Famagusta και ιστορικές αλήθειες 
που δεν λέχθηκαν», τόνισε ότι «η 
αλήθεια της Ιστορίας κρύφτηκε, 
δυστυχώς, πίσω από την ανε-
πάρκεια του κράτους να μιλήσει 
με αλήθειες... Οι αλήθειες της 
Ιστορίας είναι αμείλικτες και δεν 
καρφώνουν μόνο τα εγκλήματα 
της Τουρκίας αλλά και τις αρχές 
του κράτους… Φταίει όμως η Πο-
λιτεία, που δεν τόλμησε να μιλήσει 
όπως έπρεπε για τις αλήθειες της 
τουρκικής εισβολής…» (https://
www.philenews.com/apopsis/
arthra-apo-f/article/1505507/
ta-tourkika-egklimata-den-ine-
sto-netflix-ine-sta-stichia-pou-
kripsame/, https://www.philenews.
com/apopsis/arthra-apo-f/
article/1505924/i-famagusta-

ke-i-istorikes-alithies-pou-den-
lechthikan/). 

Πώς θα μιλήσουν όμως συνά-
δελφοι, όταν έτσι κρύβονται και οι 
δικές τους ενοχές; Μερικά από τα 
«στοιχεία που κρύψαμε»: 

Αγνοούμενοι 
Η συνωμοτική σιωπή τους εί-

ναι απότοκο της ένοχης ανοχής 
τους, όπως στην ίδρυση της ΔΕΑ 
το 1981 και τους περιοριστικούς 
όρους εντολής που δεν τόλμησε 
καμία κυβέρνηση να απαιτήσει 
διόρθωσή τους και της υποτα-
κτικής ανοχής τους να δέχονται 
ο ίδιος ο θύτης, η Τουρκία, να 
είναι, μετά την ΕΕ και την ΚΔ, ο 
τρίτος μεγαλύτερος χρηματοδότης 
της ΔΕΑ! Έτσι η Τουρκία διατηρεί 
εγκλωβισμένη τη διαδικασία υπό 
τον δικό της έλεγχο, να μην ξεφύγει 
και απαιτηθούν ευθύνες για τις 
δολοφονίες των ανθρώπων μας. 

Όταν με την κατ’ αρχήν ένοχη 
συνωμοτική συμμετοχή του ΟΗΕ, 
του τότε ειδικού αντιπροσώπου του 
ΓΓ του ΟΗΕ για το Κυπριακό, του 
φιλότουρκου Αργεντινού Ούγκο 
Γκόμπι (τιμήθηκε από το τουρκικό 
ΥΠΕΞ) και του ιδίου του ΓΓ Κουρτ 
Βάλντχαϊμ, διευθετήθηκε (με την 
ανοχή και δικών μας) όπως οι Όροι 
Εντολής της ΔΕΑ απαγορεύουν τη 
διεξαγωγή έρευνας για τα αίτια των 
θανάτων με σκοπό την απόδοση 
ευθυνών για τις δολοφονίες. Οι 
δύο απαράδεκτες συγκεκριμένες 
παράγραφοι στους Όρους Εντολής 
της ΔΕΑ εδώ: 

Παράγραφος 9: «Όλη η διαδι-

κασία και τα αποτελέσματα των 
ερευνών της Επιτροπής θα είναι 
αυστηρώς εμπιστευτικά. Οιαδήποτε 
παραβίαση του κανόνα αυτού θα 
ήθελε θέσει το έργο της Επιτροπής 
σε κίνδυνο».

Παράγραφος 11: «Η Επιτροπή 
δεν θα επιχειρήσει να αποδώσει 
ευθύνη για τους θανάτους οιωνδή-
ποτε αγνοουμένων ή να ερευνήσει 
την αιτία τέτοιων θανάτων».

Έγραψα τέσσερα τουλάχιστον 
άρθρα ξεσκεπάζοντας το θέμα στη 
«Σημερινή», και για τη βράβευση 
του Γκόμπι από την Τουρκία: 

«Σημερινή», 11 Νοεμβρίου 
2015: «Πώς έγινε ‘‘δικοινοτικό’’ 
το θέμα και πώς ‘‘θάφτηκε’’ η δι-
καιοσύνη». «Οι ευθύνες του ΟΗΕ 
για τους αγνοουμένους – Ο ρόλος 
του Γκόμπι υπέρ των τουρκικών 
συμφερόντων και οι βρετανικές του 
ράχες…», Μέρος Α’, μπορείτε να το 
διαβάσετε εδώ: https://simerini.

sigmalive.com/media/documents/
SHMERINH_11.11.2015.pdf.  

«Σημερινή», 12 Νοεμβρίου 
2015 - «Το τουρκικό ΥΠΕΞ βρα-
βεύει τον Γκόμπι», Μέρος Β’: http://
www.sigmalive.com/simerini/
politics/283157/to-tourkiko-
ypeks-vravevei-ton-gkompi. 

«Σημερινή», 3 Αυγούστου 
2016 - «Θύτης και χρηματοδότης 
η Άγκυρα!»: http://www.sigmalive.
com/simerini/politics/352072/
thytis-kai-xrimatodotis-i-agkyra.

«Σημερινή», 10 Αυγούστου 
2016 - «Νομικές, πολιτικές 
και ηθικές ευθύνες»: http://
www.sigmalive.com/simerini/
pol i t ics/353795/nomikes-
politikes-kai-ithikes-efthynes. 

Στις 29 Μαΐου 2018 έστειλα και 
ανοικτή επιστολή στην Πρόεδρο 
και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Προσφύγων, Εγκλωβι-
σμένων, Αγνοουμένων και Παθό-

ντων της Κυπριακής Βουλής, με 
τίτλο «Ο τέλειος αυτο-εξευτελισμός 
του θύματος» για την ανοχή των 
τουρκικών εγκλημάτων, με κατά-
λογο των προηγούμενων άρθρων 
μου για το θέμα και την ίδρυση 
της ΔΕΑ. Καμία απάντηση… Και 
η οποία δημοσιεύθηκε στη «Ση-
μερινή», 2.6.2018, εδώ: Ανοικτή 
επιστολή: Ο τέλειος αυτο-εξευτελι-
σμός του θύματος: https://simerini.
sigmalive.com/article/2018/6/2/
anoikte-epistole-o-teleios-auto-
exeutelismos-tou-thumatos/. 

Ωμές ομολογίες του Τ/κ 
δολοφόνου αιχμαλώτων 
1974 Turgut Yenagrali 

Ολόκληρη τη συνέντευξη του 
Τ/κ δολοφόνου Ε/κ αιχμαλώτων, 
Τουργκούτ Γεναγλαρί, από τα Τουρ-
κικά στα Ελληνικά, που κατέβασαν 
οι Τούρκοι αλλά διασώθηκε από 
το Sigmalive, την οποία μετέφρασα 
(Φανούλα Αργυρού) και παρουσι-
άστηκε στην Πρώτη Εκπομπή του   
Ράδιο Πρώτο και δημοσιεύθηκε στο 
sigmalive, 4.6.2018, διαβάστε εδώ: 
https://www.sigmalive.com/news/
local/512225/graptos-olokliri-i-
synentefksi-tou-tk-dolofonou-ek-
amaxon. Άρθρο και του συνάδελ-
φου Λάζαρου Μαύρου, 26.5.2018, 
«Υπερήφανος δολοφόνος αιχμα-
λώτων 1974 Turgut Yenagrali 
και… Ανεπρόκοπο κράτος»: 
https://simerini.sigmalive.com/
article/2018/5/26/uperephanos-
dolophonos-aikhmaloton-1974-
turgut-yenagrali-kai/. 

«Tα στοιχεία που κρύψαμε», 
κρύβουν και τις «δικές» μας ενοχές…
Οι αλήθειες της Ιστορίας είναι αμείλικτες και δεν καρφώνουν 
μόνο τα εγκλήματα της Τουρκίας,  αλλά και τις Αρχές του κράτους… 

ΦΑΝΟΥΛΑ ΑΡΓΥΡΟΥ,
Ερευνήτρια/
δημοσιογράφος 

Ο Τ/κ δολοφόνος Τουργκούτ Γεναγλαρί.
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Εκθέσεις Ζήνωνα Ρωσσί-
δη για τα εγκλήματα της 
Τουρκίας 

Ο οργανισμός ERPIC, επίσης, 
που εδρεύει στη Λάρνακα, εξέδωσε 
βιβλίο που περιλαμβάνει έγγραφα 
του ΟΗΕ από τον Ιανουάριο του 
1974 μέχρι τον Δεκέμβριο του 
1974 καθώς και εκθέσεις του μ. 
Ζήνωνα Ρωσσίδη, με πρόλογο από 
τον κ. Χριστόδουλο Πελαγία, δι-
ευθύνοντα σύμβουλο του ERPIC. 
Ποιος ΟΗΕ, ποια Κυπριακή Κυβέρ-
νηση ή Βουλή των Αντιπροσώπων 
έχει αξιοποιήσει, μέχρι σήμερα,  
τις εκθέσεις εκείνες του Ζήνωνα 
Ρωσσίδη ή γνωρίζει γι’ αυτές άραγε; 

Βιασμοί Ελληνίδων - 
«Τρισάθλιο κράτος με 
τρισαθλιότερους ηγέτες»

Ο μ. συνάδελφος Κωστάκης 
Αντωνίου, και ας είναι ελαφρύ 
το χώμα που τον σκέπασε, είχε 
γράψει το άρθρο «Τρισάθλιο κράτος 
με τρισαθλιότερους ηγέτες» στη 
«Σημερινή», 19 Δεκεμβρίου 2015, 
όπως και ο Άριστος Μιχαηλίδης τον 
ίδιο καιρό, στον «Φιλελεύθερο», με 
τίτλο «Δουλεύοντας χωρίς μυαλό», 
18.12.2015. Με αφορμή την καταγ-
γελία, στις 17 Δεκεμβρίου 2015, 
της βουλευτού Σκεύης Κουκουμά 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων, 
ότι είχαν ζητήσει... πιστοποιητικά 
βιασμού από βιασθείσες από τους 
Τούρκους στρατιώτες Ελληνίδες 
κατά τις εισβολές του 1974! 

Στα εγκλήματα αυτά αναφέρ-
θηκαν πρωτοσέλιδα οι βρετανικές 
εφημερίδες, όπως το χαρακτηριστικό 
της SUN (Βάρβαροι), 5 Αυγούστου 
1974 (διαβάστε στο δίγλωσσο βι-
βλίο της Κίνησης για Ελευθερία 
και Δικαιοσύνη «Αιματηρή Αλή-
θεια-Bloody Truth») το «Βήμα» 
Λονδίνου, 8 Αυγούστου 1974 κ.ά..

Στις 23 Ιανουαρίου 1977, 
η βρετανική «Sunday Times» 
εξασφάλισε αντίγραφο απόρρη-
της έκθεσης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης, που βρήκε την Τουρκία 
ένοχη για παραβίαση επτά άρθρων 
της Ευρωπαϊκής Σύμβασης Αν-
θρωπίνων Δικαιωμάτων, το οποίο 
δημοσίευσε πρωτοσέλιδα, με τον 
καταδικαστικό τίτλο «Τουρκικές 
θηριωδίες: Τι αποκαλύπτει απόρ-
ρητη έκθεση» και τον υπότιτλο «Τα 
τρομερά μυστικά της τουρκικής 
εισβολής στην Κύπρο», καθώς και 
πληροφορίες για τις τουρκικές 
βαρβαρότητες, φόνους, βιασμούς, 
λεηλασίες το 1974... Για να εξορ-
γιστεί το βρετανικό Φόρεϊν Όφις, 

προσπαθώντας απεγνωσμένα να 
μάθει από πού διέρρευσε η έκ-
θεση! Επειδή η δημοσίευση ήταν 
μόνον τρεις εβδομάδες πριν από τη 
συνάντηση Μακαρίου/Ντενκτάς/
Βάλντχαϊμ, όταν και κρατήθηκαν τα 
πρακτικά των οδηγιών προς τους 
διαπραγματευτές με τις 4 κατευθυ-
ντήριες γραμμές για επανέναρξη 

των ενδο-κοινοτικών συνομιλιών 
και τη μετατόπιση του Κυπριακού 
από θέματος εισβολής και κατοχής 
σε... δικοινοτική διαφορά!

Βρετανικά έγγραφα – 
Εκτρώσεις στα νοσοκο-
μεία των Βάσεων 

Στις 27 Δεκεμβρίου 2006, με 
την αποδέσμευση βρετανικών 
εγγράφων για τους τουρκικούς 
βιασμούς Ελληνίδων γυναικών 
κατά τις τουρκικές εισβολές, δη-
μοσιεύσαμε στη «Σημερινή» ότι οι 
Βρετανικές Βάσεις το 1974 είχαν 
απευθείας μαρτυρίες για τους τουρ-
κικούς βιασμούς Ελληνοκυπρίων 
γυναικών. Κατόπιν παράκλησης 
της κυπριακής Κυβέρνησης και 
του Διεθνούς Ερυθρού Σταυρού 
διενήργησαν πολλές εκτρώσεις σε 
Ελληνοκύπριες που είχαν βιαστεί 

από τους βάρβαρους Τούρκους 
εισβολείς. Μάλιστα, για να μπο-
ρέσουν να καλυφθούν νομικά οι 
χειρουργικές εκείνες επεμβάσεις, 
οι βρετανικές Αρχές χρειάστηκε να 
τροποποιήσουν τον Περί Εκτρώσε-
ων Νόμο… Στα έγγραφα που βρήκα 
τουλάχιστον αναφέρονται 40 και 
πλέον Ελληνοκύπριες θύματα…  
Οι εκτρώσεις είχαν ξεκινήσει στο 
Νοσοκομείο Πριγκίπισσα Μαίρη 
(Princess Mary) στο Ακρωτήρι, στις 
22 Οκτωβρίου 1974… 

Οι Βρετανοί δεν ήθελαν να 
γίνουν θέμα οι βιασμοί!

Πέρα, όμως, από τη βοήθεια 
που προσέφεραν στα νοσοκομεία 
των Βάσεων για ανθρωπιστικούς 
λόγους, η Υπ. Αρμοστεία στη Λευ-
κωσία τον Οκτώβριο του 1974 
εισηγείτο στο Φόρεϊν Όφις ότι 

έπρεπε να βοηθήσουν να έκλεινε 
ουσιαστικά το θέμα των βιασμών 
και έτσι να μην επανερχόταν ως 
πρόβλημα μεταξύ των δύο κοι-
νοτήτων, για να προχωρήσουν οι 
συνομιλίες Κληρίδη/Ντενκτάς... 
Όπως και έγινε…

Παραβιάσεις ανθρωπί-
νων δικαιωμάτων από 
την Τουρκία

Στη δεύτερη έκδοση της Έκθε-
σης της Κυπριακής Δημοκρατίας 
το 2010, με τον πιο πάνω τίτλο 
(Κείμενο Βαγγέλη Κουφουδάκη, 
Επιμέλεια Μίλτου Μιλτιάδου, Αν-
δρέα Λυρίτσα, Μαρίας Γεωργίου), 
υπάρχει κεφάλαιο με τίτλο «Βιασμοί 
και καταναγκαστική πορνεία», στο 
οποίο τονίζονται μεταξύ άλλων:

«Τα τουρκικά στρατεύματα, 
κατά τη διάρκεια της εισβολής και 
αμέσως μετά από αυτή, διέπραξαν 
μεγάλο αριθμό αποδεδειγμένων 
βιασμών Ελληνοκυπρίων γυναι-
κών και παιδιών ηλικίας από 12 
μέχρι και 71 ετών… Ο βιασμός 
και η ατίμωση γυναικών είναι 
ένα άκρως ειδεχθές έγκλημα, με 
τραγικές επιπτώσεις για το θύμα... 
Τα αποδεικτικά στοιχεία για τους 
βιασμούς προήλθαν από τις καταθέ-
σεις θυμάτων,  αυτοπτών μαρτύρων, 
ιατρικού προσωπικού, ακόμα και 
μελών του τουρκικού στρατιωτι-
κού προσωπικού... Δεν υπάρχει 
κανένα στοιχείο ότι έχει ληφθεί 
οποιοδήποτε πειθαρχικό μέτρο 
από τις τουρκικές στρατιωτικές 
Αρχές γι› αυτές τις ενέργειες».  
«Ο βιασμός και η καταναγκαστική 
πορνεία απαγορεύονται ρητά από 
το άρθρο 27 της Τέταρτης Σύμ-
βασης της Γενεύης του 1949 και 
από το άρθρο 3 της Ευρωπαϊκής 
Σύμβασης...» (www.moi.gov.cy/pio 
ISBN 978-9963-38-793-9). 

Η κυπριακή Κυβέρνηση όντως 
κατέχει πλήρη στοιχεία, όπως και 
ο Ερυθρός Σταυρός, τα Η.Ε, οι 
Βρετανοί, και το Συμβούλιο της 
Ευρώπης, αλλά, δυστυχώς, για 
50 χρόνια οι κυβερνήσεις αμνή-
στευαν τους δολοφόνους επί όλων 
των εγκλημάτων τους. Μια ένοχη 
πολιτική αυτο-εξευτελισμού, στον 
βωμό των διακοινοτικών συνομιλιών 
και της εξεύρεσης συμφωνίας, με 
το κράτος που τους δολοφόνησε, 
όπως εισηγείτο και η βρετανική Υπ. 
Αρμοστεία τον Οκτώβριο του 1974! 

Ένα από άρθρα μου και για 
τους βιασμούς στη «Σημερινή», 
22.6.2021 - «1974 - Οι βιασμοί 
800 και πλέον Ελληνίδων από 
τους βάρβαρους Τούρκους» 
(https://simerini.sigmalive.com/
article/2021/6/22/1974-oi-
biasmoi-800-kai-pleon-ellenidon-
apo-tous-barbarous-tourkous/). 

«Ο άλλος πόλεμος των 
γιατρών του 1974»

Ακόμα υπάρχει, από τον Ιούνιο 
του 2014, το βιβλίο του Χρύσανθου 
Χρυσάνθου «Ο άλλος πόλεμος των 
γιατρών του 1974», με τις συγκλο-
νιστικές μαρτυρίες 85 γιατρών που 
εξέτασαν τα θύματα βιασμού της 
τουρκικής κτηνωδίας το 1974. 

Οι αλήθειες της Ιστορίας είναι 
αμείλικτες και δεν καρφώνουν μόνο 
τα εγκλήματα της Τουρκίας αλλά 
και τις Αρχές του κράτους… Φταίει 
όμως η Πολιτεία, που δεν τόλμησε 
να μιλήσει όπως έπρεπε για τις 
αλήθειες της τουρκικής εισβολής…

Ακριβώς έτσι. Γι’ αυτό και θ’ 
αρχίσω μια σειρά άρθρων γι’ 
αυτές τις «ασήκωτες εγκληματι-
κές ευθύνες Μακαρίου, ΑΚΕΛ 
και άλλων» (Σάββας Ιακωβίδης,  
«Σημερινή», 8.9.24). Παρόλο που 
τις έχουμε καταγράψει σε βιβλία 
μας, προβάλλουν  διαχρονικά με 
τις αποδεσμεύσεις των βρετανικών 
εγγράφων από το 1990 («Σημε-

ρινή») τεκμηριωμένα, χωρίς να 
αμφισβητούνται (και αυτό είναι 
που ενοχλεί κάποιους). Με προ-
σωπικές μαρτυρίες/εμπειρίες και 
ντοκουμέντα, όπως τα κατέγραψε 
στα βιβλία του και ο Εκδότης κ. Κώ-
στας Ν. Χατζηκωστή «7 Προεδρικά 
Πορτραίτα», εντούτοις μετά από 50 
χρόνια ακόμα κάποιοι προτιμούν 
τη λάσπη και τη φίμωση αν τους 
περάσει, γιατί δεν επιτρέπεται να 
γράφουμε για τα εγκληματικά λάθη 
του Μακαρίου… Αυτός εξαιρείται, 
στο κράτος του Θεού! 

Γι’ αυτό πρέπει να ξαναγρά-
φονται, οι αλήθειες της Ιστορίας 
είναι αμείλικτες… 

Αλίμονο, αν ο κόσμος «άφη-
νε τους πεθαμένους πολιτικούς 
και ηγέτες στον τάφο τους». Δεν 
θα δικάζονταν ακόμα και στα 
99 τους χρόνια για εγκλήματα 
του 2ου Π.Π. , δεν θα υπήρχαν 
πανεπιστήμια, δεν θα υπήρχαν 
βιβλιοθήκες, Συμβάσεις για την 
προστασία ανθρωπίνων δικαιω-
μάτων, δικαστήρια Νυρεμβέργης, 
βιβλία Ιστορίας και καθηγητές 
Ιστορίας να διδάσκουν μαθητές 
για την Ιστορία κάθε χώρας και 
παγκοσμίως ξεχωριστά! Ο κόσμος 
θα ήταν σε χειρότερη μοίρα απ’ 
ό,τι οι άνθρωποι στο φανταστικό 
έργο «Ο Πλανήτης των Πιθήκων»! 

Οι «δικές μας» ενοχές

Μια ένοχη πολιτική αυτο-εξευτελισμού, στον 
βωμό των διακοινοτικών συνομιλιών και της 

εξεύρεσης συμφωνίας, με το κράτος που τους 
δολοφόνησε, όπως εισηγείτο και η βρετανική 

Υπ. Αρμοστεία τον Οκτώβριο του 1974!

15.09.2024

Ο δείκτης στην ιστοσελίδα της ΔΕΑ με 
τους χρηματοδότες, ημερ. 31.8.2024.

Το βρετανικό έγγραφο, ημ. 
19.5.1977, το οποίο αποκάλυψε την 
αλλαγή της νομοθεσίας στις Βρε-
τανικές Βάσεις το φθινόπωρο του 
1974, για να δικαιούνται οι γιατροί 
να κάνουν εκτρώσεις στις βιασθείσες 
γυναίκες κατά την τουρκική εισβολή.



ΣΤΟ ΠΕΡΙΘΏΡΙΟ ΤΗΣ ΙΣΤΟΡΙΑΣ 14 15.09.2024

Μέρος Γ’ 

Ο
τρίτος ηρωο-
μάρτυρας που 
βάδισε στην 
αγχόνη, στις 
9 Αυγούστου 
1956, ήταν ο 
σεμνός και 

θεοσεβής Ιάκωβος Πατάτσος. Ο 
αγωνιστής που καταδικάστηκε σε 
θάνατο, ενώ δεν είχε διαπράξει την 
εκτέλεση ενός Τουρκοκυπρίου, 
για την οποία κατηγορήθηκε. Το 
παλληκάρι, που δεν αποκάλυψε 
τον εκτελεστή, και προτίμησε να 
οδηγηθεί ο ίδιος στην αγχόνη. Τόσο 
ήταν το περίσσευμα της μεγαλο-
ψυχίας και της εθελοθυσίας του. 
Συγκεκριμένα, κατηγορήθηκε ότι 
πυροβόλησε και φόνευσε στις 23 
Απριλίου 1956, στην οδό Ποταζμια-
λιζατέ, στην τουρκική συνοικία της 
Λευκωσίας, τον αστυνομικό Νιχάτ 
Βασίφ, ο οποίος τον καταδίωξε, γιατί 
πυροβόλησε ανεπιτυχώς Έλληνα 
αστυνομικό, τον Κόδρο, που ήταν 
γνωστός προδότης. Η κατηγορία 
δεν κατόρθωσε να αποδείξει την 
ενοχή του Πατάτσου, που ήταν 
αθώος. Εκτελεστής του Τούρκου 
αστυνομικού ήταν ο αγωνιστής 
Γεώργιος Παλαιολόγος.

Ο Πατάτσος ήταν πνευματικό τέ-
κνο του μπουρλοτιέρη των ψυχών 
Παπασταύρου Παπαγαθαγγέλου και 
διακρινόταν από καλοσύνη, σεμνό-
τητα, φιλοπατρία, ευσέβεια και βαθιά 
χριστιανική πίστη. Ως πνευματικό 
παιδί του Παπασταύρου, εντάχθηκε 
από τους πρώτους στην ΕΟΚΑ. Με 
τον Λεωνίδα Στεφανίδη ήταν υπεύθυ-
νοι ομάδων εκτελεστικού της ΕΟΚΑ 
και απόκρυψης οπλισμού. Στις 20 
Μαρτίου 1956 είχαν προμηθεύσει 
την ωρολογιακή βόμβα «κοιλιάς» 
στον αγωνιστή Νεόφυτο Σοφοκλέους, 
θαλαμηπόλο του κυβερνήτη στρατάρ-
χη Χάρντινγκ, την οποία τοποθέτησε 
στο κρεβάτι του αιμοσταγούς εκείνου 
δυνάστη του νησιού μας. Θα ιστορή-
σει αργότερα ο Σοφοκλέους, για το 
περιστατικό εκείνο: 

«Τον Ιανουάριο του 1956 ήλθα 
σε επαφή με τις ομάδες κρούσεως 
της Λευκωσίας και εισηγήθηκα να 
φονεύσω τον κυβερνήτην Χάρντινγκ. 
Ο αρχηγός της ομάδας Λεωνίδας 
Στεφανίδης και ο Ιάκωβος Πατάτσος 
μού παραδώσανε μια ωρολογιακή 
βόμβα, την έβαλα κάτω από την κλίνη 
του κυβερνήτη την 20ήν Μαρτίου 
1956. Την ίδια ημέρα εγκατέλειψα 
την υπηρεσία μου στο κυβερνείο και 
ξεκίνησα για να ενωθώ με την ανταρ-
τική ομάδα του Αντώνη Γεωργιάδη, 
που ήταν πλησίον του Μηλικουρίου, 
στην κορυφογραμμή Μήλον».

Η μαρτυρία 
του Παλαιολόγου 

Για την ανεπιτυχή απόπειρα 

εκτέλεσης του αστυνομικού προδότη 
Κόδρου, την εκτέλεση του αστυνο-
μικού Βασίφ και τη σύλληψη του 
Πατάτσου, θα πει αργότερα ο σύ-
ντροφός του Γιώργος Παλαιολόγος: 
«Με τα ποδήλατά μας πήγαμε με τον 
Ιάκωβο να εκτελέσουμε τον προδότη, 
που διέμενε, για λόγους δικής του 
ασφάλειας, στον αστυνομικό σταθμό 
Σεραγίου. Όταν ο προδότης βγήκε 
από τον  σταθμό, ο Πατάτσος τον 
πυροβόλησε ανεπιτυχώς με το 
πιστόλι του. Μετά τους πυροβολι-
σμούς προχωρήσαμε 25 περίπου 
μέτρα και ο δρόμος έστριβε προς τα 
αριστερά. Εκεί, πάνω στο στρίψιμο, 
ο Ιάκωβος έχασε τον έλεγχό του, 
έπεσε κάτω από το ποδήλατό του 
και του έπεσε και το πιστόλι… Εγώ 
προχώρησα μερικά μέτρα ακόμη 
με το ποδήλατό μου. Εκεί είχε πάλι 
στρίψιμο, που έστριβε και στα δεξιά 
προς τα αριστερά στενοσόκακα της 
τουρκικής συνοικίας. Το στρίψιμο 

που έστριβε και δεξιά και αριστερά. 
Αριστερά έβγαινε προς τον αστυνο-
μικό σταθμό και δεξιά οδηγούσε 
στα στενοσόκακα της τουρκικής συ-
νοικίας προς τον Άγιο Λουκά. Του 
φώναζα, στο μεταξύ, “έλα, έλα, έλα”, 
και αυτός με ακολουθούσε, εγώ στο 
ποδήλατό μου, αυτός περπατητός. 
Πίστευα πως μπορούσαμε να δια-
φύγουμε με πολλή άνεση, καθ’ όσον 
γνώριζα καλά την περιοχή. Πήραμε 
το στρίψιμο προς τον Άγιο Κασσια-
νό. Διανύσαμε αρκετή απόσταση, 
όταν αντιλήφθηκα ότι κάποιος μάς 
ακολουθούσε. Του λέω, “γρήγορα, 
Ιάκωβε, και κάποιος μάς παρακολου-
θεί”. Ήταν κάποιος Τούρκος, όπως 
υπολογίσαμε, με πολιτικά. Μάς πλη-
σίασε, μάς έφτασε και άρπαξε τον 
Ιάκωβο από τον λαιμό. Μού φώναξε 
ο Ιάκωβος: “Γιώργο,  με έπιασε”. 
Γύρισα προς τα πίσω, όπως κρα-
τούσα το ποδήλατο, και τράβηξα το 
πιστόλι. Όταν με είδε ο Τούρκος ότι 

ήμουν οπλισμένος, επρότεινε τον 
Ιάκωβο, οπότε κτύπησα τον ίδιο, μια 
στο στήθος και μια στο κεφάλι και 
ο Ιάκωβος απελευθερώθηκε από 
τα χέρια του. “Τρέξε γρήγορα’’, τού 
είπα, ‘‘ίσια θα βρεις την εκκλησία του 
Αγίου Λουκά και ελληνικά σπίτια 
να κρυφτείς”». 

Ο Παλαιολόγος πήρε την αντίθετη 
κατεύθυνση. Εκεί ήταν δυο Τούρκοι. 
Τον έναν τον ήξερε. Ήταν ο Καβά-
ζογλου, που αργότερα σκοτώθηκε 
από Τούρκους με τον Κώστα Μισι-
αούλη, έξω από τη Λουρουτζίνα. Ο 
Καβάζογλου τού έριξε το ποδήλατο 
για να τον αντικόψει, αλλά δεν τα 
κατάφερε. Με τους πυροβολισμούς 
του Παλαιολόγου βγήκαν από τα 
σπίτια τους Τουρκάλες, γι’ αυτό είπε 
στον Ιάκωβο να τρέξει. Ο ίδιος απέ-
φυγε το ποδήλατο που του έριξε ο 
Καβάζογλου και απομακρύνθηκε. 
Ο Ιάκωβος δεν πρόλαβε ν’ απομα-
κρυνθεί. Συνελήφθη και μεταφέρ-

θηκε στον σταθμό Σεραγιού, όπου 
κρατήθηκε για 16 μέρες. Η μάνα 
του,  κυρά Ροδού, του έπαιρνε φα-
γητό κάθε μέρα. Θα πει αργότερα: 
«Μετά τον πήραν στις φυλακές. Δεν 
μου επιτρεπόταν εκεί να του παίρνω 
φαΐ. Μόνο τα ρούχα του που άλλαζε 
τα έπαιρνα, μέχρι που δικάστηκε. 
Όταν δικάστηκε, δεν επιτρεπόταν 
ούτε φαΐ, ούτε ρούχα να του πάρω». 

Παρωδία δίκης
Η δίκη του ήρωα δεν θύμιζε απο-

νομή δικαιοσύνης. Ήταν παρωδία 
δίκης, προκαθορισμένης για επιβολή 
θανατικής ποινής. Ήξεραν οι Άγγλοι 
ότι ο Πατάτσος δεν σκότωσε τον Τούρ-
κο αστυνομικό. Έπρεπε όμως να τιμω-
ρηθεί, για να τρομοκρατηθούν, όπως 
πίστευαν οι αφελείς, οι «τρομοκρά-
τες της ΕΟΚΑ», όπως χαρακτήριζαν 
τους αγωνιστές. Δικαστής κάποιος 
Έλινσον και συνήγοροι οι Γεώργι-
ος Χρυσαφίνης, Γλαύκος Κληρίδης 
και Νίκος Πελίδης. Δικηγόρος του 
Στέμματος κάποιος Ρόναλντ Γκρέι. 
Μάρτυρας κατηγορίας, κανένας Έλ-
ληνας. Όλοι Τούρκοι, Τουρκάλες και 
Εγγλέζοι. Μόνο ένας Έλληνας κλή-
θηκε να καταθέσει, ο υπαστυνόμος 
Σ. Καμιναρίδης, ο οποίος είπε: «Την 
8ην Ιουνίου διετύπωσα κατηγορί-
αν κατά του Πατάτσου, ότι εκένωσεν 
περίστροφο κατά του αστυνομικού 
Νιχάτ Βασίφ». Εκείνος είπε: «Είμαι 
αθώος». 

Πριν από την έκδοση της από-
φασης, όταν ο Πατάτσος κλήθηκε 
να υπερασπίσει τον εαυτό του, κα-
τέθεσε και τα εξής: «Είμαι αθώος. 
Βρέθηκα εκεί τυχαία. Άκουσα τους 
πυροβολισμούς, φοβήθηκα και έτρε-

ξα να πάρω ένα ποδήλατο, για ν’ 
απομακρυνθώ. Μου επιτέθηκαν οι 
Τούρκοι. Μου επιτέθηκαν οι Τούρ-
κοι, δεν πυροβόλησα και ούτε είχα 
περίστροφο. Όταν έφθασαν μέλη της 
στρατιωτικής αστυνομίας, ζήτησα 
να με βοηθήσουν, διότι οι Τούρκοι 
με κτυπούσαν. Τίποτε άλλο». 

Ο δικηγόρος Γ. Χρυσαφίνης, στη 
μακρά αγόρευσή του, αναφέρθηκε 
στις μεταξύ των μαρτύρων αντιφά-
σεις και υποστήριξε ότι ο κατηγο-
ρούμενος δεν είναι το πρόσωπο 
που πυροβόλησε θανάσιμα τον 
Νιχάτ Βασίφ. Ο κατηγορούμενος 
-συνέχισε- δεν έφερε περίστροφο 
και, εν πάση περιπτώσει, υφίσταται 
εύλογη αμφιβολία ότι είναι ο κατη-
γορούμενος εκείνος που διέπραξε 
το αδίκημα και επομένως δικαι-

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ

Συμπληρώθηκαν 
πριν από έναν σχε-

δόν μήνα -9 Αυ-
γούστου 1956- 68 

ολόκληρα χρόνια 
από τον απαγχο-
νισμό των ηρωο-

μαρτύρων Αντρέα 
Ζάκου, Χαρίλαου 

Μιχαήλ και Ιάκω-
βου Πατάτσου 

Ο αγωνιστής που καταδικάστηκε σε θάνατο, 
ενώ δεν είχε διαπράξει την εκτέλεση ενός 

Τουρκοκυπρίου, για την οποία κατηγορήθηκε

Ιάκωβος 
Πατάτσος

ΤΡΙΠΛΉ ΘΥΣΙΑ



Το έργο της δι-
ασύνδεσης απο-
λαύει τεράστιας 

στήριξης από τον 
ευρωατλαντι-

κό παράγοντα, 
καθώς εξυπηρετεί 

δύο βασικές πο-
λιτικές κατευθύν-

σεις της ΕΕ

Το ζήτημα της υποθαλάσ-
σιας ηλεκτρικής διασύν-
δεσης Κύπρου-Ελλάδας 

έχει έρθει δυναμικά στο προσκή-
νιο του δημόσιου διαλόγου τις 
τελευταίες εβδομάδες, με πλη-
θώρα απόψεων να εκφράζονται 
σχετικά με τις προοπτικές και 
τις προκλήσεις του έργου. Κε-
ντρικό στοιχείο των συζητήσεων 
αποτελεί η εμπορική διάσταση 
του έργου, καθώς και οι γεω-
πολιτικές προεκτάσεις του, με 
κάποιους να θέτουν το ερώτημα 
αν η Τουρκία θα επιτρέψει τελικά 
την υλοποίησή του.

Στο παρόν στάδιο, ο Κύπριος 
καταναλωτής πληρώνει ένα από τα 
υψηλότερα τιμολόγια ηλεκτρισμού 
στην Ευρώπη. Κάθε χρόνο, περί-
που 2.5 δισεκατομμύρια ευρώ από 
το εμπορικό ισοζύγιο της χώρας 
διοχετεύονται στην αγορά καυ-
σίμων για ηλεκτροπαραγωγή. Η 
υλοποίηση της υποθαλάσσιας 
διασύνδεσης Κύπρου-Ελλάδας 
αναμένεται να μειώσει σημαντικά 
αυτά τα κόστη. Η διασύνδεση θα 
επιτρέψει στην Κύπρο να εισάγει 
ηλεκτρική ενέργεια από φθηνότερα 
και πιο αποδοτικά ενεργειακά συ-
στήματα. Ως αποτέλεσμα, θα υπάρ-
ξει αισθητή μείωση στα τιμολόγια 
ηλεκτρισμού για τους Κύπριους 
καταναλωτές, συμβάλλοντας στην 
οικονομική ανακούφιση και την 
ενεργειακή ασφάλεια της χώρας. 
Μια σημαντική εξέλιξη ήταν η συ-
νάντηση που πραγματοποιήθηκε 
την περασμένη Τρίτη, κατά την 
οποία έγινε αποδεκτή η ανάλη-
ψη ευθύνης από τον ΑΔΜΗΕ και 
την ελληνική κυβέρνηση για το 
έργο. Αυτό πρακτικά σημαίνει ότι 
το κόστος που θα επιμεριστούν 
οι καταναλωτές σε περίπτωση 
διακοπής ή μη λειτουργίας του 
έργου θα κατανέμεται εξίσου με-
ταξύ Κύπρου και Ελλάδας (50-50). 

Η υποθαλάσσια ηλεκτρική 
διασύνδεση Κύπρου-Ελλάδας 
δεν αποτελεί μόνο ένα τεχνικό 
έργο, αλλά εντάσσεται σε ένα 
ευρύτερο γεωπολιτικό και ενερ-
γειακό πλαίσιο, με σημαντικές 
προεκτάσεις για την περιοχή. 
Το έργο της διασύνδεσης απο-
λαύει τεράστιας στήριξης από 
τον ευρωατλαντικό παράγοντα, 
καθώς εξυπηρετεί δύο βασικές 
πολιτικές κατευθύνσεις της ΕΕ.

• Πρώτον, συνδράμει στη δια-
σύνδεση των ηλεκτρικών δικτύων 
των κρατών-μελών, ενισχύοντας 
την ενεργειακή ασφάλεια της Ευ-
ρώπης. Το έργο αυτό είναι ανα-

γνωρισμένο ως «Έργο Κοινού 
Ενδιαφέροντος» (PCI) από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, γεγονός που 
προσφέρει ευρωπαϊκή χρηματο-
δότηση και υποστήριξη. Από το 
2013, δεκάδες αντίστοιχα έργα 
έχουν υλοποιηθεί μεταξύ των κρα-
τών-μελών της ΕΕ, γεγονός που 
υπογραμμίζει την επιτυχία αυτής 
της στρατηγικής. Είναι σαφές ότι 

η διασύνδεση Κύπρου-Ελλάδας 
αποτελεί αναπόσπαστο μέρος της 
ενωσιακής ενεργειακής πολιτικής 
και θα πρέπει να ολοκληρωθεί, 
σύμφωνα με τα συμφωνηθέντα 
χρονοδιαγράμματα.

• Δεύτερον, εντάσσεται στον 
εμπορικό διάδρομο IMEC (India-
Middle East-Europe Corridor), ο 
οποίος αποτελεί στρατηγική προ-
τεραιότητα για την Ευρώπη, την 
Αμερική και το Ισραήλ, ενισχύ-
οντας τις οικονομικές σχέσεις με 
την Ινδία και τη Μέση Ανατολή. 
Το έργο IMEC δρα ως γεωπολι-
τικό αντίβαρο στην πρωτοβου-
λία «Belt and Road» της Κίνας, 
παρακάμπτοντας την Τουρκία 
και ενισχύοντας την εμπορική 
και ενεργειακή ασφάλεια της 
Ευρώπης. Η στήριξη από τους 
ευρωατλαντικούς συμμάχους είναι 
καθοριστική, καθώς το έργο εξυ-
πηρετεί στρατηγικά συμφέροντα.

Οι δηλώσεις τόσο του Έλλη-
να Πρωθυπουργού, Κυριάκου 
Μητσοτάκη, κατά την πρόσφατη 
Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, 
όσο και του Ισραηλινού Υπουρ-
γού Ενέργειας, Eli Cohen, έχουν 

καταδείξει τη γεωπολιτική σημα-
σία του έργου. Ο Πρωθυπουρ-
γός Μητσοτάκης έκανε σαφές 
ότι η Ελλάδα στηρίζει πλήρως 
την υλοποίηση της διασύνδε-
σης, τόσο από τεχνικής όσο και 
από γεωπολιτικής άποψης, ενώ 
ο Cohen τόνισε τη σημασία του 
έργου για την ενεργειακή ασφά-
λεια της ευρύτερης περιοχής.

Είναι γνωστές οι αντιδράσεις 
της Τουρκίας σε παρόμοια έργα, 
ιδιαίτερα όταν αυτά αγγίζουν 
την κυπριακή πραγματικότητα. 
Υπενθυμίζονται χαρακτηριστι-
κά οι δηλώσεις του Υπουργού 
Εξωτερικών της Τουρκίας κατά 
την περίοδο της ένταξης της Κύ-
πρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 
ο οποίος είχε προειδοποιήσει 
ότι η αντίδραση της Τουρκίας 
θα ήταν «άνευ ορίων». Τελικά, 
όπως φάνηκε, η κυπριακή ένταξη 
στην ΕΕ ολοκληρώθηκε χωρίς 
ουσιαστικά προβλήματα, καθώς 
εμπλεκόμενα συμφέροντα, που 
ευνοούσαν τη συμμετοχή της 
Κύπρου στην Ευρώπη, περιό-
ρισαν τις τουρκικές ενέργειες. Η 
υπόθεση αυτή αναδεικνύει το 
πώς γεωπολιτικά συμφέροντα 
μπορούν να καθορίσουν την 
επιτυχία τέτοιων έργων.

H γεωστρατηγική σημασία του 
έργου της υποθαλάσσιας ηλεκτρι-
κής διασύνδεσης Κύπρου-Ελ-
λάδας είναι αδιαμφισβήτητη. 
Σε μια εποχή κατά την οποία 
η ενεργειακή ασφάλεια και η 
διαφοροποίηση των ενεργεια-
κών πηγών αποτελούν κορυφαίες 
προτεραιότητες για την Ευρώπη, 
το συγκεκριμένο έργο προσφέρει 
στην Κύπρο μια μοναδική ευ-
καιρία να αναβαθμίσει τη θέση 
της στο ευρωπαϊκό ενεργειακό 
δίκτυο. Η διασύνδεση αυτή θα 
επιτρέψει τη σταθερότερη και πιο 
ασφαλή ενεργειακή τροφοδότηση, 
μειώνοντας την εξάρτηση από 
εξωτερικούς παράγοντες και 
ενισχύοντας τη σταθερότητα 
στην περιοχή.

*Αναπληρωτής Καθηγητής, Πο-
λυτεχνική Σχολή, Πανεπιστήμιο 

Frederick

15ΣΤΟ ΠΕΡΙΘΏΡΙΟ ΤΗΣ ΙΣΤΟΡΙΑΣ 

Πατάτσος: «Νιώθω 
μια χαρά, που θα 
πάω κοντά στον 

Θεό. Θα σας βλέπω 
από εκεί ψηλά και 

θα προσεύχομαι 
για σας, για την 

Κύπρο και την Ελ-
λάδα μας» 

ούται να τύχει από το δικαστήριο 
του ευεργετήματος της αμφιβολίας. 

Ο δικηγόρος του Στέμματος 
εισηγήθηκε όπως, με βάση τις 
προσαχθείσες μαρτυρίες, το δικα-
στήριο καταλήξει στο συμπέρασμα 
ότι ο κατηγορούμενος δεν δύναται, 
παρά να είναι ένοχος.

Ο ειδικός δικαστής, εκδίδοντας 
την απόφασή του, δήλωσε ότι πί-
στεψε σε δυο  αυτόπτες μάρτυρες 
-ψευδομάρτυρες- και όχι στον 
τρίτο, που έλεγε την αλήθεια. 
Απευθυνόμενος δε προς τον κα-
τηγορούμενο Πατάτσο είπε: «Το 
δικαστήριο θεωρεί ότι έτυχες ικα-
νοποιητικής υπεράσπισης από 
τους συνηγόρους σου. Έχεις να 
πεις κάτι για να μη σου επιβληθεί 
ποινή;». Και ο κατηγορούμενος 
Πατάτσος απάντησε: «Όχι, είμαι 
αθώος». Και ο ειδικός δικαστής Έλι-
οτ είπε: «Ιάκωβε Αντρέα Πατάτσε, 
καταδικάστηκες από το δικαστή-
ριο τούτο, ότι κένωσες περίστροφο 
κατά παράβαση του Κανονισμού 
Έκτακτης Ανάγκης 52Α, εναντίον 
του αστυνομικού Νιχάτ Βασίφ και 
ότι, μετά τον πυροβολισμό, ο αστυ-
νομικός πέθανε. Θα απαγχονιστείς 
μέχρις ότου πεθάνεις. Είθε ο Θεός 
να φανεί ίλεως σ’ εσέ». Μετά την 
άδικη καταδικαστική απόφασή του, 
ο δικαστής είχε την αναίδεια δέκα 
πιθήκων, να κάνει το σταυρό του!.. 

«Θα μας πάρουν το σώμα, 
την ψυχή, όμως, την 
ιδέα, ποτέ δεν θα μπορέ-
σουν να την σκοτώσουν»

Ο Χρυσόστομος Παναγή, συ-
γκατάδικος των Πατάτσου, Ζάκου, 
Χαρ.  Μιχαήλ και Αντρέα Παναγίδη, 
Στέλιου Μαυρομμάτη και Μιχαήλ 
Κουτσόφτα, που απαγχονίστηκαν 
κι αυτοί αργότερα, θυμάται: «Την 
παραμονή της εκτέλεσης των τριών 
πήγε ο υποδιευθυντής των Φυλα-
κών, Άκερ, προχώρησε προς το κελί 
του Πατάτσου και του είπε ότι την 
επομένη θα εκτελεστεί με τους Ζάκο 
και Μιχαήλ. Άκουσαν κι οι άλλοι 
συγκατάδικοι την τρομερή είδηση 
και για δευτερόλεπτα δεν ακουγόταν 
τίποτε άλλο από τις αναπνοές τους, 
όταν ο Πατάτσος φώναξε: ‘‘Ζήτω η 
Ελλάδα, Ζήτω ο Διγενής, Ζήτω η 
ΕΟΚΑ’’. Προχώρησε προς τα κε-
λιά των Ζάκου και Μιχαήλ ο Άκερ, 
ανακοίνωσε και σ’ αυτούς την από-
φαση για τον απαγχονισμό τους με 
σχοινί, οπότε ακούστηκαν κι αυτοί 
να ζητωκραυγάζουν. Στη συνέχεια ο 
Μαυρομμάτης ζήτησε από τον Άκερ 
να τους επιτρέψει ν’ αποχαιρετήσουν 

τους συγκατάδικούς τους, που θα 
εκτελεστούν. Τους επέτρεψε ν’ απο-
χαιρετήσουν μόνο τον Πατάτσο, που 
ήταν στο μπλοκ τους. Τους πέρασαν 
στον διάδρομο, μπήκε στο κελί του 
Πατάτσου, του πέρασε χειροπέδες 
και τον πήρε κοντά τους. Ο Πατάτσος 
ήταν γαλήνιος, αγέρωχος. Εκείνοι τον 
κοίταζαν με βουρκωμένα μάτια και 
χαμογελαστός τους είπε: ‘‘Γιατί κάνετε 
έτσι; Νιώθω μια χαρά, που θα πάω 
κοντά στον Θεό. Θα σας βλέπω από 
εκεί ψηλά και θα προσεύχομαι, για 
σας, για την Κύπρο και την Ελλάδα 
μας. Οι Άγγλοι θα μας πάρουν το 
σώμα, την ψυχή, όμως, την ιδέα, ποτέ 
δεν θα μπορέσουν να την σκοτώ-
σουν’’. Τους φίλησε έναν-έναν και 
τους χάρισε από ένα θρησκευτικό 
βιβλίο. Ο Ζάκος και ο Μιχαήλ τούς 
φώναζαν: “Μη φοβάστε. Είμαστε οι 
τελευταίοι. Γρήγορα θα κυματίζει η 
γαλανόλευκη και στην Κύπρο μας”. 
Εκεί που έβγαιναν από τη μεγάλη 
πόρτα είχαν γυρισμένα πίσω τα κε-
φάλια και τους βλέπανε που τους 
αποχαιρετούσαν. Είδαν στο χέρι του 
Χαρίλαου ένα κόκκινο γαρύφαλλο, 
που το κουνούσε αποχαιρετώντας 
τους». Ο Παπαντώνης θα πει για 
τον Πατάτσο: «Ο νέος αυτός ήταν 
η προσωποποίηση της αθωότητας, 
ψυχή τε και σώματι, αφοσιωμένος 
στην ιδέα της πατρίδας και της θρη-
σκείας».

Στη μία και σαράντα οι Άγγλοι 
οδήγησαν τον Παπαντώνη στο ίδιο 
μέρος όπου είχαν εναποθέσει προ-
ηγουμένως τους ηρωομάρτυρες, 
μεταξύ αγχόνης και κοιμητηρίου. 
Ήταν και τα τρία φέρετρα καταγής, 
κατά σειρά του Ζάκου, του Πα-
τάτσου και του Μιχαήλ. Η ταφή 
έγινε στις Κεντρικές Φυλακές. Οι 
ψυχές όμως των τριών ηρωομαρ-
τύρων πέταξαν στο Πάνθεον των 
ηρώων. Και από ψηλά, τηλαυγείς 
φάροι μάς οδηγούν στον δρόμο 
του χρέους, στον δρόμο της συνέ-
χισης του αγώνα για τη λευτεριά 
της ημικατεχόμενης πατρίδας μας.

15.09.2024

ΑΠΟΨΗ  ΔΡ ΠΑΡΙΣ ΦΩΚΑΪΔΗΣ*

Υποθαλάσσια διασύνδεση Κύπρου-Ελλάδας: 

Καταλύτης για ενεργειακή 
ασφάλεια και περιφερειακή 
σταθερότητα
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Η
Δ ι α τ α ρ α χ ή 
Ελλειμματικής 
Προσοχής και 
Υπερκινητικό-
τητας (ΔΕΠΥ) 
αποτελεί μιαν 
από τις πιο συ-

χνές νευροαναπτυξιακές διαταραχές, 
που επηρεάζει σημαντικά την καθη-
μερινή ζωή παιδιών και ενηλίκων. 
Παρόλο που η ΔΕΠΥ μπορεί να 
προκαλεί σημαντικές προκλήσεις, με 
την κατάλληλη διάγνωση και υπο-
στήριξη τα άτομα με ΔΕΠΥ μπορούν 
να διαχειριστούν τα συμπτώματά 
τους και να ζήσουν μια παραγω-
γική και ικανοποιητική ζωή. Από 
το 2000 στην Κύπρο λειτουργεί ο 
σύνδεσμος «ΔΕΠΥ Κύπρου», ένα 
φιλανθρωπικό σωματείο που στα 
μέλη του περιλαμβάνονται γονείς, 
εκπαιδευτικοί, θεραπευτές, επαγ-
γελματίες υγείας και άλλοι ειδικοί. 
Στόχος τους είναι να προσφέρουν 
στήριξη και ενημέρωση μέσω σεμι-
ναρίων, διαλέξεων, ομάδων στήριξης 
για γονείς και ενήλικες καθώς και 
γραμμή τηλεφωνικής επικοινωνίας. 

Τι είναι η ΔΕΠΥ και ποια 
τα συμπτώματα 

Μιλώντας στη «Σ» η πρόεδρος 
του Διοικητικού Συμβουλίου του  
Συνδέσμου, Μαρίνα Γεωργίου, 
εξήγησε ότι η ΔΕΠΥ είναι μια 
νευροαναπτυξιακή διαταραχή 
που εμφανίζεται συνήθως κατά 
την παιδική ηλικία και συνεχίζεται 
στην ενήλικη ζωή. 

«Επί της ουσίας πρόκειται για μια 
εκ γενετής ψυχική διαταραχή, μη ιά-
σιμη. Ο ιδιαίτερος τρόπος αντίληψης 
των ατόμων με ΔΕΠΥ, η δυσκολία 
τους να προσαρμοστούν στο εκπαι-
δευτικό σύστημα και το εργασιακό 
περιβάλλον καθώς και η έλλειψη 
ενημέρωσης του κοινού, έχουν 
ως συνέπεια, δυστυχώς, τα άτομα 
αυτά να γίνονται συχνά αντικείμενα 
απόρριψης και περιθωριοποίησης.

»Χαρακτηρίζεται από τρία βα-
σικά στοιχεία:

- Διάσπαση προσοχής: Δυσκο-
λία συγκέντρωσης, παρακολούθη-

σης λεπτομερειών, και οργάνωσης 
δραστηριοτήτων.

- Υπερκινητικότητα: Υπερβολι-
κή κίνηση ή ομιλία, ακόμα και σε 
περιπτώσεις όπου δεν χρειάζεται.

- Παρορμητικότητα: Δυσκολία 
αναμονής της σειράς, διακοπή άλ-
λων ή απρόσεκτες ενέργειες χωρίς 
σκέψη για τις συνέπειες.

»Η διάγνωση της ΔΕΠΥ μπορεί 
να γίνει σε παιδιά ηλικίας από 4-6 
ετών και άνω, αφού οι συμπεριφορές 
της ΔΕΠΥ πρέπει να παρατηρούνται 
για τουλάχιστον έξι μήνες και να 
είναι εμφανείς σε διάφορους τομείς 
της ζωής (σχολείο, σπίτι κ.λπ.). Η διά-
γνωση γίνεται από εξειδικευμένους 
επαγγελματίες, όπως παιδοψυχία-
τροι ή ψυχολόγοι, μέσω κλινικής 
αξιολόγησης, συνεντεύξεων από 
το περιβάλλον του ατόμου, τους 
γονείς και εκπαιδευτικούς και 
χρήση διαγνωστικών εργαλείων 
και ερωτηματολογίων». 

Στη συνέχεια συμπλήρωσε ότι 
«η ΔΕΠΥ αντιμετωπίζεται συνήθως 
με συνδυασμό παρεμβάσεων που 
περιλαμβάνουν: 

- Φαρμακευτική αγωγή: Τα διε-
γερτικά φάρμακα είναι κοινά για τη 
διαχείριση των συμπτωμάτων. Άλλες 
κατηγορίες φαρμάκων, όπως μη διε-
γερτικά ή αντικαταθλιπτικά, μπορούν 
επίσης να χρησιμοποιηθούν.

- Συμπεριφορικές παρεμβά-
σεις: Συνεδρίες με ψυχολόγους 
ή ειδικούς παιδοψυχιάτρους για 
την εκπαίδευση στη διαχείριση 
της συμπεριφοράς και των προ-
κλήσεων στην καθημερινότητα.

- Εκπαιδευτικές παρεμβάσεις: 
Εξειδικευμένα προγράμματα υπο-
στήριξης στο σχολικό περιβάλλον 
για τη διευκόλυνση της μάθησης».

Πολλά προβλήματα… 
Ερωτηθείσα ποια είναι τα προ-

βλήματα που αντιμετωπίζουν οι 
οικογένειες που έχουν παιδιά με 
ΔΕΠΥ, απάντησε ότι αντιμετωπίζουν 
πολλαπλές προκλήσεις και δυσκο-
λίες λόγω αυξημένου οικονομικού 
βάρους που επιφορτώνονται για 
να καταφέρουν να βελτιώσουν την 
ποιότητα ζωής των παιδιών τους σε 
πολλαπλά επίπεδα. Όπως επισήμα-
νε, τα βασικότερα προβλήματα που 
αντιμετωπίζουν είναι τα ακόλουθα: 

Ακαδημαϊκές δυσκολίες: Τα 
παιδιά συχνά δυσκολεύονται 
στο σχολείο, λόγω προβλημάτων 
συγκέντρωσης και οργάνωσης.

Κοινωνικές σχέσεις: Η υπερκι-
νητικότητα και η παρορμητικότητα 
συχνά δυσκολεύουν τα παιδιά να 
δημιουργήσουν ή να διατηρήσουν 
φιλίες. Πολλά παιδάκια δεν έχουν 
καλεστεί ποτέ σε γενέθλια ή μια 
γιορτή συμμαθητή τους. Δεν γνω-
ρίζουν καν γιατί τα άλλα παιδιά δεν 
έρχονται ούτε στα δικά τους γενέθλια.

Οικονομική επιβάρυνση: Οι θε-
ραπείες και οι εξειδικευμένες εκπαι-
δευτικές παρεμβάσεις έχουν υψηλό 
κόστος, ενδεχομένως ο ένας γονέας 
να υποχρεώνεται να εγκαταλείψει 
την εργασία του για να τρέξει το παιδί 
του σε γιατρούς και θεραπείες.

Στρες και κόπωση των γονέων: Η 
συνεχιζόμενη φροντίδα παιδιών με 
ΔΕΠΥ μπορεί να οδηγήσει σε συναι-
σθηματική και φυσική εξουθένωση, 
καθώς και δυσκολίες στις οικογενει-
ακές και προσωπικές σχέσεις. 

Αναφερόμενη στη στήριξη του 
Κράτους είπε ότι προσφέρει κά-
ποιας μορφής υποστήριξη, όπως 
κάποιες συνεδρίες Λογοθεραπείας, 
ψυχολογικής στήριξης και παροχή 
φαρμακευτικής αγωγής μέσω του 
Γενικού Συστήματος Υγείας (ΓεΣΥ). 
Συμπλήρωσε ότι οι πόροι είναι 
περιορισμένοι και η πρόσβαση στις 
υπηρεσίες συχνά απαιτεί μεγάλη 
αναμονή, κάτι που αποβαίνει σε 
βάρος των μωρών. 

«Ως Σύνδεσμος ζητάμε περισσό-
τερη πρόσβαση σε εξειδικευμένες 
υπηρεσίες για τη ΔΕΠΥ, τόσο στον 
τομέα της εκπαίδευσης όσο και 
της υγείας όπως και υποχρεωτική 
επιμόρφωση των εκπαιδευτικών για 
τη ΔΕΠΥ. Επιπλέον ζητάμε παροχή 
των εύλογων προσαρμογών που δι-
καιούνται τα παιδιά μας, όπως π.χ. 

διαφοροποίηση εξεταστικού δοκιμίου. 
Την ίδια ώρα αιτούνται τα παιδιά 

με ΔΕΠΥ να φοιτούν στις τάξεις με 
τους συμμαθητές και τους συνο-
μηλίκους τους, ώστε να έχουν ίσες 
ευκαιρίες εκπαίδευσης, να έχουν οι-
κονομική ενίσχυση για τη στήριξη των 
θεραπειών και των υποστηρικτικών 
προγραμμάτων και εξειδικευμένα 
κέντρα διάγνωσης και παροχής υπη-
ρεσιών για άτομα με ΔΕΠΥ.

«Κανένας γονιός 
δεν θα ήθελε 
να είναι στη θέση μας»

Μείζον ζήτημα γι’ αυτές τις 
οικογένειες είναι η δημιουργία 
εξειδικευμένων κέντρων, ούτως 
ώστε να μπορούν να προσφέρουν 
στα παιδιά τους την κατάλληλη 
θεραπεία. 

Όπως εξήγησε η κ. Γεωργίου, 
στην Κύπρο δεν υπάρχουν εξειδι-
κευμένα κέντρα και γι’ αυτόν τον 
λόγο δεν μπορούν να γίνουν οι 
εξειδικευμένες εξετάσεις που μπο-

ρούν να διαγνώσουν με ασφάλεια 
τη ΔΕΠΥ, καθώς και οι αντίστοιχες 
θεραπείες, όπως η εργοθεραπεία, 
η οποία είναι απαραίτητη για το 
μέλλον αυτών των παιδιών. 

«Προσφέρονται μόνο 18 μα-
θήματα λογοθεραπείας τον χρόνο 
εντός ΓεΣΥ, αλλά τα άτομα με ΔΕΠΥ 
τις πλείστες των περιπτώσεων 
χρειάζονται 3-5 θεραπείες την 
εβδομάδα, καθώς και διάφορες 
άλλες δραστηριότητες και μορ-
φές θεραπείας. Αυτός είναι και ο 
λόγος που δεκάδες οικογένειες 
βρίσκονται κάτω από το όριο της 
φτώχιας, αρκετοί γονείς δεν μπο-
ρούν καν να οδηγήσουν το παιδί 
τους σε διάγνωση και θεραπεία, 
λόγω κόστους, και αυτό είναι κάτι 
που ως κοινωνία θα έπρεπε να 
μας ντροπιάζει αλλά και να μας 

υποβιβάζει σε τριτοκοσμική», 
επεσήμανε η κ. Γεωργίου. 

«Καλούμε με πόνο ψυχής την 
Πολιτεία, τους αρμόδιους υπουρ-
γούς και το κοινοβουλευτικό σώμα 
να δώσουν επιτέλους μιαν ανάσα 
σε αυτά τα παιδιά και στους γονείς 
τους. Ο δικός μας Γολγοθάς δεν 
έχει τέλος. Κανένας γονιός δεν θα 
ήθελε να είναι στη θέση μας. Να 
βλέπεις το παιδάκι σου, μικρό ή 
έφηβο ή ακόμα και ενήλικα, και  
να φοβάται να ζήσει και να λειτουρ-
γήσει στην κοινωνία, επειδή στις 
σχολικές μονάδες δεν υπάρχει η 
απαραίτητη ενσυναίσθηση από το 
περιβάλλον, με αποτέλεσμα ή να 
διώκονται ή να αποτυγχάνουν ή 
ακόμα χειρότερα να δέχονται βία 
και μπούλινγκ επειδή είναι τα “δι-
αφορετικά” παιδιά, κάποιοι άλλοι 
να καταλήγουν να μπλέκουν σε ένα 
σωρό δύσκολες παρέες μήπως και 
γίνουν αποδεκτοί. Οι “διαφορετι-
κοί” έφηβοι, που δεν έχουν γίνει 
αποδεκτοί σε καμιά παρέα ή οι 
“διαφορετικοί” ενήλικες, που δεν 
μπορούν ούτε σε μια υπεραγορά 
να πάνε μόνοι τους… Εκλιπαρούμε 
για στήριξη για τα αυτονόητα για τα 
παιδιά μας και καλούμε άπαντες 
να στηρίξουν το έργο μας». 

Κλείνοντας, η κ. Γεωργίου ευχαρί-
στησε τον Υπουργό Υγείας, Μιχάλη 
Δαμιανό, ο οποίος, σε συνάντηση 
που είχαν, άκουσε υπομονετικά τις 
ανησυχίες και τους προβληματισμούς 
τους αλλά και κατέγραψε τις ανάγκες 
και τα κενά που υπάρχουν. Την ίδια 
ώρα υποσχέθηκε πως θα κάνει ό,τι 
περνάει από το δικό του υπουργείο 
για να μπορέσουν τα άτομα με ΔΕΠΥ 
να βελτιώσουν τις ζωές τους. 

«Καλούμε και ευχόμαστε 
να πράξουν το ίδιο σύντομα η 
Υπουργός Παιδείας κυρία Αθηνά 
Μιχαηλίδου και η Υφυπουργός 
Πρόνοιας κυρία  Μαριλένα Ευαγ-
γέλου, για τις οποίες εκκρεμούν 
οι συναντήσεις μας. Με την κυρία 
Ευαγγέλου η συνάντηση δεν έχει 
καν προγραμματιστεί. Θα ήθελα 
επίσης να ευχαριστήσουμε θερμά 
και τη Σχολική Εφορεία Κύπρου 
και τον Πρόεδρό της,  κύριο Ντί-
νο Έλληνα, για τα όσα προσφέρει 
εδώ και χρόνια στα παιδιά μας με 
διάφορους τρόπους», ανέφερε. 

Πέραν των 8.000 
παιδιών ζουν 
με ΔΕΠΥ… 
και ζητούν τα αυτονόητα
Να βλέπεις το παιδάκι σου,  μικρό ή έφηβο ή ακόμα και ενήλικα, 
και να φοβάται να ζήσει και να λειτουργήσει στην κοινωνία» 

ΘΕΚΛΑ ΚΑΚΟΥΡΑ 

«Ζητούμε πρόσβαση σε εξειδικευμένες υπη-
ρεσίες για τη ΔΕΠΥ, τόσο στον τομέα της 

εκπαίδευσης όσο και της υγείας, όπως και 
υποχρεωτική επιμόρφωση των εκπαιδευτι-

κών για τη ΔΕΠΥ»  
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Σ
ε νέα εποχή θα πε-
ράσει ο Στρόβολος, 
καθώς μπήκε το 
νερό στο αυλάκι 
για κατασκευή της 
πολυσυζητημένης 
Λεωφόρου Τσερίου. 

Μετά από πολλά χρόνια συζητή-
σεων, σχεδιασμών, διαμαρτυριών 
και ναυαγίων, αύριο Δευτέρα ο 
Δήμαρχος Στροβόλου, Σταύρος 
Σταυρινίδης, θα πραγματοποιήσει 
συγκέντρωση με στόχο την ενημέ-
ρωση των δημοτών σε σχέση με το 
έργο της βελτίωσης της Τσερίου. Η 
ενημέρωση θα διεξαχθεί στις 18:30, 
στο Δημοτικό Θέατρο Στροβόλου, 
και οι παρευρισκόμενοι θα έχουν 
τη δυνατότητα να υποβάλουν ερω-
τήσεις σχετικά με το έργο. 

Ένα έργο… δεκαετιών 
Ο σχεδιασμός για αναβάθμιση 

της Τσερίου άρχισε από τη δεκα-
ετία του 1990. Ωστόσο, το 2003 
λήφθηκε η απόφαση-σταθμός, 
που θα επέτρεπε τη δημιουργία 
καταστημάτων,  εκθεσιακών χώ-
ρων, γραφείων, πολυκαταστημά-
των, υπεραγορών και εμπορικών 
κέντρων στην περιοχή. 

Το 2004 εκπονήθηκε κυκλο-
φοριακή μελέτη, η οποία επιβε-

βαίωνε την ανάγκη διεύρυνσης 
της Λεωφόρου Τσερίου και τη 
μετατροπή της σε δρόμο τεσσάρων 
λωρίδων κυκλοφορίας. Το 2011 
προγραμματίστηκε η έναρξη της 
υλοποίησης του έργου, αλλά στη 
συνέχεια, λόγω των δημοσιονομι-
κών συνθηκών, αυτό αναστάληκε.

Το 2014, μετά από έντονες 
πιέσεις του Δήμου Στροβόλου 
για την αναγκαιότητα υλοποίησης 
του έργου, το Τμήμα Πολεοδο-
μίας το ενέταξε στον Προϋπολο-
γισμό του 2015 για έναρξη των 
εργασιών. Ο σχεδιασμός από τα 
Δημόσια Έργα και την Πολεοδο-
μία προέβλεπε ότι θα υπήρχαν 
τρεις λωρίδες κυκλοφορίας, ενώ 
το κόστος θα έφτανε τα 7 εκατ. 
ευρώ. Ωστόσο, το 2018 το τότε 
Δημοτικό Συμβούλιο του Στρο-
βόλου, με ομόφωνη απόφασή 
του, αποφάσισε να ανατρέψει τον 
αρχικό σχεδιασμό του έργου, που 
προέβλεπε νησίδα στη μέση και 
τρεις λωρίδες κυκλοφορίας, όπως 
υποβλήθηκε από τα αρμόδια κυ-
βερνητικά Τμήματα, καθώς δεν 
εξυπηρετούσε τις ανάγκες των 
κατοίκων της περιοχής. 

Εν τέλει, ο νέος σχεδιασμός 
εγκρίθηκε από το Υπουργικό 
Συμβούλιο σε συνεδρία που πραγ-
ματοποιήθηκε στις 19 Ιανουαρίου 
του 2022. Η πολυπλοκότητα του 
έργου, η ανατροπή των αρχικών 
σχεδιασμών των κυβερνητικών 
τμημάτων και ο εκ νέου σχεδιασμός 
του έργου επέφεραν σημαντικές 
καθυστερήσεις στην έναρξη των 
εργασιών υλοποίησης του έργου.

Τι προβλέπει το έργο
Η ολοκλήρωση των εργασιών 

-σύμφωνα με το συμβόλαιο- αναμέ-
νεται να διαρκέσει 104 εβδομάδες 
(δύο χρόνια) από την έναρξή τους. 
Ο προϋπολογισμός για την υλο-
ποίηση του έργου ανέρχεται στα 
9,8 εκατομμύρια ευρώ. Θα είναι 
δύο λωρίδες κυκλοφορίας, η μία 
προς βόρεια και άλλη προς νότια, 
ενώ το πλάτος του οδοστρώματος 
ανέρχεται σε 6,50 μέτρα. Όσον αφο-
ρά το μήκος της επέμβασης, έχει 
οριστεί στα 2,20 χιλιόμετρα και 
1,20 χιλιόμετρα συμβαλλόμενων 

παρόδων. Τα πεζοδρόμια θα έχουν 
πλάτος 2,00-3,00 μέτρα σε κάθε 
πλευρά. Με την ολοκλήρωση των 
εργασιών αναμένεται η δημιουρ-
γία 275 νέων χώρων στάθμευσης, 
18 νέων διαβάσεων πεζών και 14 
στάσεων λεωφορείων. Ακόμη θα 
υπάρχουν σημεία στάθμευσης πο-
δηλάτων, εμπλουτισμός ελεύθερων 
χώρων με αστικό εξοπλισμό όπως 
καθιστικά, κάδοι ανακύκλωσης και 
σκιάδια. Σημειώνεται ότι θα κατα-
σκευαστούν 530 λεκάνες επί των 
πεζοδρομίων για φύτευση νέων 
υψίκορμων δέντρων κατάλληλων 

για οδικές αρτηρίες, με στόχο τη 
μείωση του φαινομένου της θερμο-
νησίδας,  καθώς και για τη συλλογή 
του CO2. Επίσης θα κατασκευαστεί 
σύστημα αποχέτευσης όμβριων 
υδάτων για την αντιμετώπιση των 
συχνών φαινομένων πλημμύρας 
και παροχέτευσής τους στον Πεδι-
αίο ποταμό. Σημαντικό είναι ότι θα 
πραγματοποιηθεί υπογειοποίηση 
όλων των υπηρεσιών κοινής ωφε-
λείας και παρόχων τηλεπικοινωνι-
ών, όπως επίσης και εγκατάσταση 
συστήματος άρδευσης των χώρων 
πρασίνου με νερό από γεωτρήσεις 

του Δήμου. Επιπλέον θα υλοποιη-
θεί ανακατασκευή του συστήματος 
ύδρευσης με επέκταση μέχρι το 
βόρειο όριο του έργου αλλά και 
τοποθέτηση από την ΑΗΚ του 
καλωδίου υψηλής τάσης (132KV) 
στο εύρος κατάληψης του δρόμου 
και αναβάθμιση των υπηρεσιών 
κοινής ωφελείας. 

«Εντός Οκτωβρίου
αρχίζουν τα έργα»

Στη «Σ» μίλησε ο Δήμαρχος 
Στροβόλου, Σταύρος Σταυρινίδης, 
ο οποίος αναφέρθηκε στη σημα-

ντικότητα του έργου, αλλά και στις 
τεχνικές λεπτομέρειες της υλοποί-
ησής του. Αρχικά ανέφερε ότι η 
αναβάθμιση της Τσερίου είναι ένα 
έργο, το οποίο χρονολογείται. «Έχει 
ανατραπεί ο αρχικός σχεδιασμός 
του, που έκανε η Πολεοδομία, κα-
θώς απορρίφθηκε από το Δημοτι-
κό Συμβούλιο». Όπως είπε, εντός 
Οκτωβρίου αναμένεται η έναρξη 
των εργασιών. «Θα αρχίσουν από 
τον κυκλικό κόμβο Τσερίου και το 
έργο χωρίζεται σε τρεις φάσεις». 
Σημείωσε ότι η κάθε φάση θα δι-
αρκέσει 8 μήνες. Ο κ. Σταυρινίδης 
σημείωσε ότι δεν θα αποκοπεί ο 
δρόμος. «Έχουν πραγματοποιηθεί 
συναντήσεις με την Αστυνομία και 
έχουν διευθετηθεί οι κυκλοφορι-
ακές ρυθμίσεις», ανέφερε. 

Όσον αφορά το κόστος του 
έργου, εξήγησε ότι «τα 4/5 του 
έργου θα τα πληρώσει το κράτος 
και το 1/5 εμείς». Σημείωσε ότι 
είναι πολεοδομικό το έργο, όμως η 
ανάθεση και η επίβλεψη είναι από 
τον Δήμο Στροβόλου. Επεσήμανε 
ότι ως Δήμος έχουν κατοχυρώσει 
προσφορά για τον επιβλέποντα 
μηχανικό, το γραφείο Βραχίμης 
και Μοδινός.  

Ο Δήμαρχος υπογράμμισε ότι 
πρώτιστος στόχος είναι η βελτίω-
ση της λειτουργικότητας και της 
ασφάλειας του δρόμου. «Πρόκειται 
για έναν σύγχρονο και ευρωπαϊκό 
δρόμο, ο οποίος θα βελτιώσει την 
ασφάλεια των διακινούμενων αλλά 
και την αξιοποίηση της περιοχής 
και την ενίσχυση της επιχειρημα-
τικότητας», τόνισε. 

Σε τροχιά υλοποίησης το 
λίφτινγκ της Λεωφόρου Τσερίου
Εντός Οκτωβρίου αναμένεται η έναρξη των εργασιών, 
οι οποίες χωρίζονται σε τρεις φάσεις,  που θα διαρκέσoυν 8 μήνες η καθεμία 

ΠΕΤΡΟΣ ΑΥΞΕΝΤΙΟΥ

Σ. Σταυριανίδης: «Δεν θα αποκοπεί ο δρόμος. 
Έχουν πραγματοποιηθεί συναντήσεις με την 

Αστυνομία και έχουν διευθετηθεί οι κυκλοφο-
ριακές ρυθμίσεις» 
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Σ
ύμφωνα με το λεξικό 
της κοινής Νεοελ-
ληνικής, τα έντομα 
είναι γενική ονομα-
σία μικρών ζώων, τα 
οποία αποτελούν την 
πολυπληθέστερη 

ομοταξία του ζωικού βασιλείου. 
Μάλιστα, η λέξη έντομο προέρχεται 
από τον ορισμό του Αριστοτέλη 
«Καλῶ δέ ἔντομα όσα έχει 
κατά τό σῶμα ἐντομάς ἤ ἐν 
τοῖς ύπτίοις ἤ ἐν τούτοις τε 
καί τοῖς πρανέσι», στα οποία 
τοποθετούσε όλους τους οργα-
νισμούς με σώμα που φαίνεται 
να διαιρείται σε τμήματα, δηλαδή 
όσους σήμερα αναγνωρίζουμε ως 
Αρθρόποδα, στα οποία εντάσσο-
νται και τα πραγματικά έντομα. Ο 
λατινικός όρος inscectum, μετοχή 
του ρήματος inseco «εντέμνω», 
αποτελεί μετάφραση του αρχαίου 
«ἔντομον».

Βοήθεια! Κοριοί!
Τις τελευταίες δυο δεκαετίες 

βιώσαμε μια σημαντική παγκό-
σμια αύξηση της εμφάνισης κοριών. 
Μάλιστα, το φαινόμενο ήταν τόσο 
έντονο σε κάποια ευρωπαϊκά ξε-
νοδοχεία τον χειμώνα που πέρασε, 
που έγινε πρωτοσέλιδο στις εφη-
μερίδες! Ενώ οι κοριοί δεν είναι 
φορείς ασθενειών, τα τσιμπήματά 
τους και η τάση τους να φωλιά-
ζουν στα σπίτια μας προκαλούν 
σημαντική δυσφορία.

Οι κοριοί τρώνε κυρίως τη νύχτα, 
ενώ περνούν τη μέρα τους κρυμ-
μένοι μακριά από το άμεσο φως σε 
απομονωμένες περιοχές. Αν και η 
ακριβής αιτία της αναζωπύρωσης 
των κοριών είναι άγνωστη, πιστεύ-
εται ότι οφείλεται σε πολλούς παρά-
γοντες, συμπεριλαμβανομένης της 
εκτεταμένης αντοχής στα συνήθως 
χρησιμοποιούμενα φυτοφάρμακα, 
των αυξημένων εγχώριων και δι-
εθνών ταξιδιών και της μείωσης 
των προγραμμάτων καταπολέμησης 
παρασίτων στη δημόσια υγεία.

Κοριοί έχουν βρεθεί σε κάθε 
ήπειρο, κρυμμένοι σε σπίτια, σχο-

λεία, βιβλιοθήκες, καταστήματα, 
γραφεία, μέσα μαζικής μεταφο-
ράς, τροπικά θέρετρα, ακόμη και 
σε ερευνητικούς σταθμούς στην 
Ανταρκτική! 

Η απευθείας έκθεση σε ατμό 
υψηλής θερμοκρασίας (50°C) 
μπορεί να σκοτώσει τους μικρούς 
μας «εχθρούς» αμέσως. Μπορεί-
τε επίσης να τους ρουφήξετε με 
την ηλεκτρική σκούπα, να τους 
αδειάσετε σε μια τσάντα και να τους 
μεταφέρετε αμέσως έξω, κάτι που 
είναι εξίσου αποτελεσματικό.

Και τώρα που «ξεμπερδέψα-
με» με τους κοριούς, θα ήταν καλή 
ιδέα να δούμε τι γίνεται γενικά στο 
πολυπληθές βασίλειο των υπόλοι-
πων εντόμων. Τα φοβόμαστε, τα 
σιχαινόμαστε, κάποιοι τα τρώνε, 
άλλοι τα σκοτώνουν και πολλοί τα 
παρατηρούν με ενδιαφέρον και 
θαυμασμό. Γιατί; 

Έντομα. H μεγαλύτερη 
ομάδα των αρθροπόδων

Η εξέλιξη γεννά τη διαφορε-
τικότητα, και τα έντομα είναι οι 
πιο έντονα διαφοροποιημένοι 
οργανισμοί στην ιστορία της 
ζωής. Τι συμβαίνει, άραγε, με 
αυτά τα περίεργα πλασματάκια; 

Για τα έντομα και τις συμπερι-
φορές τους συζητάμε με τον Από-
στολο Τριχά, Βιολόγο και Έφορο 
των Συλλογών Αρθροπόδων στο 
Μουσείο Φυσικής Ιστορίας Κρήτης 
του Πανεπιστημίου Κρήτης.

Πόσα είδη εντόμων έχουν 
καταγραφεί μέχρι σήμερα και 
γιατί δεν έχουμε καταφέρει να 
καταγράψουμε όλα τα είδη;

Τα έντομα είναι η πιο ποικιλό-
μορφη ομάδα ζώων στον πλανή-
τη, με περίπου 5,5 εκατομμύρια 
είδη, από τα οποία μόνο περίπου 
1 εκατομμύριο έχουν περιγραφεί. 
Προφανώς η συντριπτική τους πλει-
ονότητα δεν έχει ακόμη καταγραφεί.

Τα έντομα είναι συχνά μικρο-
σκοπικά και καλά καμουφλα-
ρισμένα, γεγονός που καθιστά 
δύσκολο τον εντοπισμό τους. Το 
μικρό τους μέγεθος σημαίνει επίσης 
ότι πολλά είδη μπορούν να περά-
σουν απαρατήρητα, ειδικά εκείνα 
που μοιάζουν πολύ μεταξύ τους 
(κρυπτικά είδη). Συχνά απαιτούνται 
προηγμένες γενετικές τεχνικές για 
τη διαφοροποίησή τους, η οποία 

απαιτεί εξειδικευμένους πόρους.
Επίσης, τα περισσότερα είδη 

εντόμων έχουν μικρή διάρκεια 
ζωής (λίγες ημέρες ή μήνες) ή 
εμφανίζονται μόνο σε συγκεκρι-
μένες εποχές, γεγονός που καθιστά 
δύσκολη τη μελέτη ή την κατα-
γραφή τους πριν χαθούν.

Πολλά έντομα ζουν σε δυσπρό-
σιτα μέρη, όπως πυκνά τροπικά 
δάση, βαθύτερα στρώματα εδάφους, 
μεγάλα υψόμετρα ή ακραία περι-
βάλλοντα, γεγονός που, σε συνδυ-
ασμό με το μικρό τους μέγεθος, 
καθιστά δύσκολη την παρατήρηση 
και τη συλλογή δειγμάτων.

Υπάρχουν σχετικά λίγοι ταξινό-
μοι (επιστήμονες που ειδικεύονται 
στην ταξινόμηση οργανισμών) και 
πολλές ομάδες εντόμων δεν έχουν 
ερευνηθεί επαρκώς ελλείψει ειδι-
κών, με αποτέλεσμα να καθυστε-
ρούν οι περιγραφές καινούργιων 
ειδών.

Έτσι, πολλά είδη εντόμων μπορεί 
να εξαφανιστούν πριν καν ανα-
καλυφθούν λόγω της απώλειας 
ενδιαιτημάτων, της κλιματικής αλ-
λαγής ή άλλων περιβαλλοντικών 
αλλαγών, περιπλέκοντας περαιτέρω 
τις προσπάθειες τεκμηρίωσής τους.

Υπάρχουν έντομα που ζουν 
στο νερό;

Ναι, πολλά είδη εντόμων που 
συνδέονται με τα γλυκά νερά 
διαθέτουν συνήθως ένα στάδιο 
υδρόβιων μορφών, το προνυμφικό 
(μωρά). Όταν μεταμορφωθούν στο 
τελικό, ενήλικο/αναπαραγωγικό 
τους στάδιο, συνεχίζουν για λίγο τη 
ζωή τους ως χερσαίοι οργανισμοί. 
Τρέφονται και ζευγαρώνουν στον 
αέρα ή στη στεριά, ενώ επιστρέφουν 
στο νερό για να γεννήσουν τα αβγά 
τους. Απειροελάχιστα είδη εντό-
μων συνδέονται με τα θαλασσινά 
ή υφάλμυρα νερά. Είναι δύσκολη 
μια ακριβής εκτίμηση του αριθμού 
των ειδών υδρόβιων εντόμων λόγω 
της τεράστιας ποικιλομορφίας τους 
και του γεγονότος ότι πολλά είδη 
παραμένουν ελάχιστα μελετημένα. 
Ωστόσο, οι επιστήμονες εκτιμούν ότι 
υπάρχουν από 100.000 - 300.000 
είδη υδρόβιων εντόμων στη Γη. 

Τα υδρόβια έντομα είναι ζωτικής 
σημασίας για τα οικοσυστήματα, 
καθώς διαδραματίζουν σημαντικό 
ρόλο στα υδάτινα τροφικά δίκτυα 
και στην αποσύνθεση των οργα-
νικών υλικών, ενώ αποτελούν την 
κύρια τροφή εκατοντάδων ειδών 
πουλιών και νυχτερίδων. Ο πραγ-
ματικός αριθμός μπορεί να ποικίλ-
λει καθώς οι ταξινόμοι συνεχίζουν 
να ανακαλύπτουν νέα είδη και να 
αναθεωρούν τις ταξινομήσεις.

Από εξελικτική άποψη, τα 
έντομα θεωρείται πως είναι 
ιδιαίτερα επιτυχημένα. Γιατί; 

Τα έντομα θεωρούνται ιδιαίτερα 
επιτυχημένοι οργανισμοί από εξε-
λικτική άποψη για πολλούς λόγους:

1. Ποικιλομορφία και αφθονία:
- Τα έντομα είναι η πιο ποικι-

λόμορφη ομάδα ζώων στη Γη, με 
πάνω από ένα εκατομμύριο περι-
γραφέντα είδη και ενδεχομένως 
εκατομμύρια άλλα που δεν έχουν 
ανακαλυφθεί. Αντιπροσωπεύουν 
περισσότερους από τους μισούς 
από όλους τους γνωστούς ζωντα-
νούς οργανισμούς.

- Η αφθονία τους είναι συ-
γκλονιστική, με εκτιμήσεις που 
δείχνουν ότι υπάρχουν περίπου 
10 πεντάκις εκατομμύρια (10.0
00.000.000.000.000.000.000.0
00) άτομα εντόμων εν ζωή ανά 
πάσα στιγμή.

2. Προσαρμοστικότητα:

- Τα έντομα έχουν προσαρμοστεί 
με επιτυχία σχεδόν σε κάθε περι-
βάλλον στη Γη, από τα υψηλότερα 
βουνά μέχρι τις ερήμους και τα 
τροπικά δάση.

- Η ικανότητά τους να καταλαμ-
βάνουν ποικίλες οικολογικές θέσεις 
οφείλεται εν μέρει στο μικρό τους 
μέγεθος, το οποίο τους επιτρέπει να 
εκμεταλλεύονται ένα ευρύ φάσμα 
ενδιαιτημάτων και πόρων.

3. Ταχεία αναπαραγωγή και 
εξέλιξη:

- Προσαρμόζονται πολύ γρήγο-
ρα στα μεταβαλλόμενα περιβάλ-
λοντα. Η ταχεία αναπαραγωγή 
τους επιταχύνει ταυτόχρονα και 
τη διαδικασία της φυσικής επι-
λογής, επιτρέποντας στα έντομα 
να αναπτύσσουν ανθεκτικότητα σε 
απειλές όπως τα φυτοφάρμακα ή 
οι περιβαλλοντικές αλλαγές.

4. Μεταμόρφωση:
- Όλα τα έντομα περνούν δια-

δοχικά στάδια μεταμορφώσεων, οι 
οποίες επιτρέπουν σε διαφορετικά 
στάδια ζωής, να καταλαμβάνουν 
διαφορετικές οικολογικές θέσεις. 
Για παράδειγμα, μια κάμπια και 
μια πεταλούδα δεν ανταγωνίζονται 
για τους ίδιους πόρους. Αυτός ο 
διαχωρισμός των σταδίων ζωής 
μειώνει τον ενδοειδικό ανταγωνι-
σμό και αυξάνει τις πιθανότητες 
επιβίωσης.

5. Πτήση:
- Τα έντομα ήταν τα πρώτα ζώα 

που ανέπτυξαν πτήση, γεγονός που 
τους δίνει σημαντικά εξελικτικά 
πλεονεκτήματα. Τους επιτρέπει να 
ξεφεύγουν από τους θηρευτές, να 
βρίσκουν νέα ενδιαιτήματα και να 
διασκορπίζονται σε νέες περιοχές, 
αποικίζοντας νέα περιβάλλοντα και 
αυξάνοντας έτσι τη γεωγραφική 
τους εμβέλεια.

6. Εξωσκελετός:
- Ο εξωσκελετός των εντόμων 

παρέχει προστασία από φυσικές 
βλάβες, ξήρανση και αρπακτικά.

- Υποστηρίζει επίσης την προ-
σκόλληση των μυών, επιτρέποντας 
ένα ευρύ φάσμα κινήσεων, συ-
μπεριλαμβανομένων πολύπλοκων 
συμπεριφορών όπως το πέταγμα, 
το σκάψιμο και η αναρρίχηση.

- Παράλληλα, είναι στεγανός κι 
έτσι δεν χάνουν εύκολα νερό, κάτι 
που τους επιτρέπει να ζουν ακόμα 
και σε πολύ ξηρά περιβάλλοντα.

7. Πολύπλοκες κοινωνικές δομές:

Οι μέλισσες έχουν 
συναισθηματικά 

σκαμπανεβάσμα-
τα και παίζουν 

με παιχνίδια. Οι 
κατσαρίδες έχουν 

προσωπικότητα, 
αναγνωρίζουν 

τους συγγενείς 
τους και συνερ-
γάζονται για να 
λάβουν αποφά-

σεις. Οι μύγες των 
φρούτων βιώνουν 

κάτι σαν φόβο 

Τα έντομα στον κόσμο μας και τον δικό τους

Μήπως κοιμάσαι 
με τον «εχθρό»;
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- Ορισμένα έντομα, όπως τα 
μυρμήγκια, οι μέλισσες και οι 
τερμίτες, έχουν αναπτύξει πο-
λύπλοκες κοινωνικές δομές. Τα 
κοινωνικά έντομα εργάζονται σε 
εξαιρετικά οργανωμένες αποικίες, 
με καταμερισμό εργασίας, συνερ-
γατική φροντίδα των απογόνων και 
εξελιγμένα συστήματα επικοινω-
νίας. Αυτές οι κοινωνικές δομές 
ενισχύουν την επιβίωση και την 
αναπαραγωγική τους επιτυχία, 
επιτρέποντάς τους να κυριαρχούν 
στα οικοσυστήματα.

8. Συνεξέλιξη με τα φυτά:
- Πολλά έντομα έχουν συν-εξελι-

χθεί με ανθοφόρα φυτά, αναπτύσ-
σοντας εξειδικευμένες σχέσεις ως 
επικονιαστές. Αυτή η σχέση έχει 
οδηγήσει στη διαφοροποίηση τόσο 
των εντόμων όσο και των φυτών, 
ενισχύοντας περαιτέρω την εξελι-
κτική τους επιτυχία. Η επικονίαση 
από τα έντομα είναι απαραίτητη για 
την αναπαραγωγή πολλών φυτών, 
δημιουργώντας μιαν αμοιβαία επω-
φελή σχέση που διατηρείται εδώ 
και δεκάδες εκατομμύρια χρόνια.

9. Αντοχή σε περιβαλλοντικές 
αλλαγές:

- Τα έντομα έχουν επιδείξει 
αξιοσημείωτη ανθεκτικότητα στις 
περιβαλλοντικές αλλαγές, συμπε-
ριλαμβανομένων των κλιματικών 
διακυμάνσεων, της καταστροφής 
των ενδιαιτημάτων και των αν-
θρώπινων δραστηριοτήτων. Η 
ικανότητά τους να αναπτύσσουν 
γρήγορα αντίσταση σε χημικές ου-
σίες, όπως τα φυτοφάρμακα, τους 
έχει επιτρέψει να επιβιώνουν και να 
ευδοκιμούν ακόμη και σε έντονα 
τροποποιημένα περιβάλλοντα.

10. Ευέλικτες συμπεριφορές:
-  Τα έντομα επιδεικνύουν ένα 

ευρύ φάσμα συμπεριφορών, συ-
μπεριλαμβανομένων πολύπλοκων 
τελετουργιών ζευγαρώματος, επι-
κοινωνίας μέσω φερομονών και 
εξελιγμένων τεχνικών κυνηγιού. 
Αυτή η συμπεριφορική ευελιξία 
τούς επιτρέπει να προσαρμόζονται 
σε μια ποικιλία προκλήσεων στο 
περιβάλλον τους.

Όλοι οι παραπάνω παράγοντες 
σε συνδυασμό καθιστούν τα έντομα 
μιαν από τις πιο επιτυχημένες ομά-
δες οργανισμών στη Γη, τόσο από 
άποψη ποικιλίας όσο και μακροζω-
ίας της ομάδας αυτής. Η εξελικτική 
τους επιτυχία αποτελεί απόδειξη 
της προσαρμοστικότητας, της αν-
θεκτικότητας και της οικολογικής 
τους σημασίας.

Έχουν καταγραφεί σημαντικές 
μειώσεις στον πληθυσμό των 
εντόμων παγκοσμίως. Γιατί απα-
σχολεί τους επιστήμονες αυτό 
το φαινόμενο και πού οφείλεται;

Οι επιστήμονες ανησυχούν έντο-
να για τη σημαντική μείωση των 
πληθυσμών των εντόμων παγκο-
σμίως, λόγω του κρίσιμου ρόλου 
που διαδραματίζουν τα έντομα στα 
οικοσυστήματα και των πιθανών 
σοβαρών οικολογικών και οικο-
νομικών συνεπειών. 

Τα έντομα, ιδίως οι μέλισσες, οι 
πεταλούδες και πολλά σκαθάρια, 

είναι απαραίτητοι επικονιαστές για 
πολλές καλλιέργειες και άγρια φυτά. 
Χωρίς αυτά, η παραγωγή τροφίμων 
θα μπορούσε να υποφέρει, οδη-
γώντας σε μειωμένες αποδόσεις 
καλλιεργειών και επηρεάζοντας τον 
παγκόσμιο εφοδιασμό τροφίμων 
και την οικονομία.

Παράλληλα, τα έντομα αποτε-
λούν ζωτικό μέρος σε όλα τα τρο-
φικά πλέγματα. Είναι η κύρια πηγή 
τροφής για χιλιάδες πουλιά, ερπετά, 
αμφίβια και θηλαστικά. Η μείωση 
των εντόμων μπορεί να προκαλέσει 
αλυσιδωτές επιπτώσεις σε όλα τα 
οικοσυστήματα, απειλώντας την 
παγκόσμια βιοποικιλότητα.

Επίσης, τα έντομα συμβάλλουν 
δραστικά στην αποσύνθεση της 
οργανικής ύλης, στην ανακύκλω-
ση των θρεπτικών στοιχείων και 
στον εμπλουτισμό των εδαφών. Η 
μείωσή τους μπορεί να διαταράξει 
την υγεία και τη γονιμότητα του 
εδάφους, επηρεάζοντας την ανά-
πτυξη των φυτών και τη γεωργική 
παραγωγικότητα.

Επικρατέστερες αιτίες που φαί-
νεται να οδηγούν σε σημαντική 
πτώση των πληθυσμών των εντό-
μων παγκοσμίως είναι:

Κατακερματισμός ή απώλεια 
βιοτόπων. Η αστικοποίηση, η απο-
ψίλωση των δασών και η επέκταση 
της γεωργίας έχουν οδηγήσει σε 
εκτεταμένη απώλεια ενδιαιτημάτων 
τελευταία. Όλα τα παραπάνω μει-
ώνουν δραστικά τον διαθέσιμο ζω-
τικό χώρο για τα έντομα, τον χώρο 
δηλαδή που χρειάζονται για να 
τραφούν και να αναπαραχθούν.

Χρήση φυτοφαρμάκων και 
αγροτική εντατικοποίηση. Η ευρεία 
χρήση φυτοφαρμάκων, ιδίως των 
νεονικοτινοειδών, έχει συνδεθεί με 
τη μείωση των εντόμων. Τα φυτο-
φάρμακα δεν σκοτώνουν μόνο τα 
παράσιτα-στόχους, αλλά βλάπτουν 
επίσης τα ωφέλιμα έντομα, όπως 
οι επικονιαστές και τα αρπακτικά 
των επιβλαβών εντόμων. Επίσης, 
η σύγχρονη βιομηχανική γεωρ-
γία, με τις μονοκαλλιέργειες και τη 
μεγάλη εξάρτηση από τα χημικά, 
έχει μειώσει τη βιοποικιλότητα και 
έχει αλλοιώσει τα οικοσυστήματα. 
Η απώλεια της ποικιλίας των φυ-
τών επηρεάζει τους πληθυσμούς 
των εντόμων που εξαρτώνται από 

ποικίλα είδη φυτών για τροφή και 
καταφύγιο.

Κλιματική αλλαγή. Οι αλλαγές 
στη θερμοκρασία, τα πρότυπα βρο-
χόπτωσης και τα ακραία καιρικά 
φαινόμενα διαταράσσουν τους 
κύκλους ζωής των εντόμων, τα 
πρότυπα μετανάστευσης και τα 
ενδιαιτήματά τους. Ορισμένα είδη 
δεν μπορούν να προσαρμοστούν 
αρκετά γρήγορα στο μεταβαλλό-
μενο κλίμα και οδηγούνται σε 
κατάρρευση των πληθυσμών τους.

Ρύπανση. Η ρύπανση του 
αέρα, του εδάφους και των υδά-
των, συμπεριλαμβανομένων των 
βαρέων μετάλλων, των πλαστικών 
και άλλων ρυπαντών, επηρεάζουν 
αρνητικά την υγεία και τα ενδιαι-
τήματα των εντόμων.

Εισβλητικά είδη. Τα εισβλητικά 

φυτά και ζώα μπορούν να αντα-
γωνίζονται τα ενδημικά είδη για 
πόρους, να μεταβάλλουν τα ενδιαι-
τήματα ή να θηρεύουν τα ιθαγενή 
έντομα, συμβάλλοντας στη μείωση 
των πληθυσμών τους.

Φωτορύπανση. Ο τεχνητός 
φωτισμός, ιδίως στις αστικές πε-
ριοχές, διαταράσσει τις φυσικές 
συμπεριφορές των νυκτόβιων 
εντόμων, συμπεριλαμβανομένης 
της ικανότητάς τους να πλοηγού-
νται, να βρίσκουν τροφή και να 
αναπαράγονται. 

Όλα τα παραπάνω, εύλογα 
εγείρουν σοβαρές ανησυχίες για 
το μέλλον των  οικοσυστημάτων 
που βασίζονται σε έντομα στις 
κρίσιμες λειτουργίες τους. Όλο 
αυτό θα μπορούσε να οδηγήσει 
σε περαιτέρω απώλεια της βιοποι-
κιλότητας, διαταραχές στη γεωργία 
και αλυσιδωτές επιπτώσεις σε όλα 
τα φυσικά και ανθρώπινα συστή-
ματα. Οι επιστήμονες τονίζουν την 
ανάγκη για επείγοντα μέτρα διατή-

ρησης, όπως η μείωση της χρήσης 
φυτοφαρμάκων, η προστασία των 
βιοτόπων και η προώθηση βιώσι-
μων γεωργικών πρακτικών, ώστε 
να σταματήσουν αυτές οι μειώσεις 
και να διατηρηθούν οι πληθυσμοί 
των εντόμων.  

Αλήθειες για τα έντομα
Ποιο έντομο προκαλεί τους 

περισσότερους θανάτους στον 
άνθρωπο;

Το είδος εντόμου που προκα-
λεί τους περισσότερους θανάτους 
ανθρώπων είναι τα κουνούπια, 
συγκεκριμένα είδη του γένους 
Anopheles, τα οποία μεταδίδουν 
την ελονοσία. Τα κουνούπια ευ-
θύνονται για εκατοντάδες χιλιάδες 
θανάτους ετησίως, κυρίως λόγω 
των ασθενειών που μεταδίδουν. 
Μόνο η ελονοσία προκαλεί πάνω 
από 600.000 θανάτους κάθε χρόνο, 
κυρίως στην υποσαχάρια Αφρική.

Εκτός από την ελονοσία, τα 
κουνούπια μεταδίδουν και άλλες 
θανατηφόρες ασθένειες, όπως  του 
δάγκειου πυρετού, τους ιούς Ζίκα 
και Τσικουνγκούνυα, τον ιό του 
Δυτικού Νείλου και τον κίτρινο πυ-
ρετό. Όλες οι παραπάνω λοιμώξεις 
προκαλούν ασθένειες και θανάτους 
σε μεγάλη κλίμακα, καθιστώντας 
τα κουνούπια το πιο θανατηφόρο 
είδος εντόμου για τον άνθρωπο.

Είναι αλήθεια ότι οι μέλισσες 
χορεύουν;

Ναι, είναι αλήθεια ότι οι μέλισ-
σες «χορεύουν»! Οι μέλισσες εκτε-
λούν μια χορευτική συμπεριφορά 
(επαναλαμβανόμενα «οχτάρια») 
για να επικοινωνήσουν με άλλες 
μέλισσες στην κυψέλη τους. Είναι 
ένας τρόπος για τις εργάτριες που 
αναζητούν τροφή να μοιραστούν 
πληροφορίες σχετικά με τη θέση 
των πηγών τροφής, όπως λουλού-
δια με νέκταρ και γύρη.

Η γωνία του χορού σε σχέση 
με την κυψέλη υποδεικνύει την 
κατεύθυνση της πηγής τροφής 
σε σχέση με τη θέση του ήλιου. 
Για παράδειγμα, εάν η μέλισσα 
χορεύει υπό γωνία 300 μοιρών 
προς τα αριστερά της επιφάνειας της 
κυψέλης, η πηγή τροφής βρίσκεται 
300 μοίρες αριστερά του ήλιου.   

Η διάρκεια του «χορού» υπο-
δεικνύει την απόσταση από την 
πηγή τροφής. Όσο περισσότερη 
ώρα διαρκούν οι ταλαντώσεις, τόσο 
πιο μακριά βρίσκεται η τροφή. Η 
ένταση και ο ενθουσιασμός του 
χορού μπορεί επίσης να σημα-
τοδοτήσουν την ποιότητα της πη-
γής τροφής. Ένας έντονος χορός 
υποδηλώνει μια πλούσια, υψηλής 
ποιότητας πηγή τροφής.

Στα πόσα ντεσιμπέλ μπορεί 
να φτάσει ο ήχος των τζιτζικιών;

Τα πιο δυνατά τζιτζίκια μπορούν 
να παράγουν ήχους που φτάνουν 
τα 120 dB! Συγκρίσιμο δηλαδή 
με το επίπεδο θορύβου μιας ροκ 
συναυλίας, ενός αλυσοπρίονου ή 
κεραυνού σε κοντινή απόσταση!

Τα πιο ηχηρά είδη βρίσκονται 
συνήθως σε τροπικές και υποτρο-

πικές περιοχές, με μερικά από τα 
πιο δυνατά τζιτζίκια να ανήκουν στα 
γένη Tibicen και Cryptotympana.

Τα τζιτζίκια παράγουν τους 
δυνατούς ήχους τους χρησιμο-
ποιώντας εξειδικευμένες δομές 
που ονομάζονται κύμβαλα και 
βρίσκονται στα πλάγια της κοιλιάς 
τους. Αυτά τα κύμβαλα είναι ρα-
βδωτές μεμβράνες που τα τζιτζίκια 
συστέλλουν και χαλαρώνουν γρή-
γορα, με αποτέλεσμα να λυγίζουν 
προς τα μέσα και να δημιουργούν 
ηχητικά κύματα.

Το ηχητικό επίπεδο των 120 dB 
παράγεται γενικά όταν πολλά τζιτζί-
κια τραγουδούν μαζί σε χορωδία, 
αλλά μεμονωμένα τζιτζίκια μπορούν 
επίσης να φτάσουν σε εντυπωσιακά 
επίπεδα -κοντά στα 100 dB!

Πόσες μέρες μπορεί να ζήσει 
μια αποκεφαλισμένη κατσαρίδα;

Οι κατσαρίδες μπορούν να 
επιβιώσουν πολλές μέρες, ίσως 
και περισσότερο από μία εβδομά-
δα χωρίς το κεφάλι τους. Αυτή η 
εκπληκτική ικανότητα οφείλεται 
σε διάφορους παράγοντες:

Α.  Αναπνέουν μέσω στιγμά-
των: Οι κατσαρίδες (όπως όλα τα 
έντομα) αναπνέουν μέσω μικρών 
οπών, πλευρικά στο σώμα τους. 
Δεν χρειάζονται το στόμα ή το 
κεφάλι τους για να αναπνεύσουν. 
Ο εισπνεόμενος αέρας μέσω των 
στιγμάτων διαχέεται σε όλο το σώμα 
με ένα λεπτό δίκτυο σωληνίσκων 
από χιτίνη, τις τραχείες, φθάνοντας 
σε όλα τα μικροσκοπικά όργανα 
και τους ιστούς του εντόμου. 

Β. Έχουν ανοιχτό κυκλοφορικό 
σύστημα: Έτσι, δεν βασίζονται σε εγκε-
φαλικές λειτουργίες για τη διευθέτη-
ση της κυκλοφορίας του αίματος. Το 
σώμα τους μπορεί να συνεχίσει να 
λειτουργεί, όχι μόνο χωρίς κεφάλι, 
αλλά ακόμη και χωρίς κεντρική αντλία 
αίματος, όπως η καρδιά.

Γ. Έχουν ελάχιστες απαιτήσεις 
σε τροφή και νερό: Οι κατσαρίδες 
μπορούν να επιβιώσουν χωρίς τρο-
φή πάνω από ένα μήνα, οπότε η 
απουσία στόματος δεν αποτελεί 
άμεση καταδίκη σε θάνατο. Ωστόσο, 
χωρίς κεφάλι, η κατσαρίδα πεθαίνει 
τελικά από αφυδάτωση ή μολύν-
σεις. Χωρίς τη δυνατότητα να πίνει 
νερό, θα υποκύψει σε αφυδάτωση 
μέσα σε περίπου μία εβδομάδα.

Υπήρχαν κουνούπια στην 
εποχή των δεινοσαύρων;

Ναι, και μάλιστα για ολόκληρη 
την περίοδο της «δυναστείας» των 
δεινοσαύρων στον πλανήτη! Αν 
και τα αρχαιότερα γνωστά απολι-
θωμένα κουνούπια (π.χ. το είδος 
Libanoculex intermedius σε λιβα-
νέζικο κεχριμπάρι ή το Burmaculex 
antiquus σε κεχριμπάρι Βιρμανίας) 
δεν ξεπερνούν την ηλικία των 130 
εκατομμυρίων ετών, ο κλάδος των 
κουνουπιών πιστεύεται πως ξεκίνησε 
πολύ πριν τα 180, ίσως και 200 εκα-
τομμύρια χρόνια πριν από σήμερα. 
Μάλιστα, οι πρώιμες αυτές μορφές 
χαρακτηρίζονταν από αιματοφάγα 
αρσενικά και όχι μόνο θηλυκά όπως 
τα περισσότερα σημερινά κουνούπια!
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Από τους κορυφαίους εξτρέμ 
στη δεκαετία του ’80 ήταν 
ο Ανδρέας Κάντηλος της 

Ομόνοιας, που πολύ μικρός μπήκε 
στην ομάδα και είχε την τύχη να 
πανηγυρίσει πολλούς τίτλους με 
το τριφύλλι στο στήθος.

Το όνομά του ήταν Ανδρέας Αν-
δρέου, αλλά πήρε το παρατσούκλι 
Κάντηλος από τα μαθητικά του χρό-
νια, λόγω της μεγάλης ταχύτητάς 
του, όπως τα κορυφαία και πιο 
γρήγορα αυτοκίνητα της δεκαετία 
εκείνης, τα «κάντιλακ».Τα πρώτα 
του ποδοσφαιρικά βήματα τα έκανε 
το 1975 στην Αναγέννηση Παλου-
ριώτισσας, σε ηλικία 11 χρονών, 
όπου ξεχώριζε για το ταλέντο και 
την ταχύτητα του. Τον εντόπισε ο 
παλιός άσος και μετέπειτα προ-
πονητής Έσσο και ο Κάντηλος θα 
ντυθεί στα πράσινα. Ξεκίνησε από 
την εφηβική ομάδα το 1978, όπου 
αναδείχθηκε και πρώτος σκόρερ, 
την επόμενη χρονιά είχε αρκετές 
παρουσίες στη 18άδα και από το 
1980-81 μέχρι το 1995-96 ήταν 
βασικό στέλεχος της Ομόνοιας. 

Ο Α. Κάντηλος έκανε ντεμπούτο 
την περίοδο 1980-81 στο Τσίρειο 
κατά του Άρη, στα 16 του χρόνια, 
με την Ομόνοια να κερδίζει με 6-3. 
Έπαιζε τότε δίπλα στους Καϊάφα, 
Μαυρή, Πατίκη, Κανάρη, και αργό-
τερα στους Τζεβίζοφ, Ξιούρουππα, 
Τζούριακ και άλλους μεγάλους 
παίκτες. Κάποιους από αυτούς 
τους θαύμαζε όταν ήταν μικρός 
και έμελλε να παίξει δίπλα τους και 
να πανηγυρίσει αρκετούς τίτλους. 
Ένας παίκτης, που ήταν για δύο δε-
καετίες σχεδόν ο κορυφαίος δεξιός 
εξτρέμ. Ήταν ο παίκτης που σέρβιρε 
πολλά τέρματα στον μεγάλο σκόρερ 
της ομάδας, Σωτήρη Καιάφα, με 
τον οποίο έπαιξαν τέσσερα χρόνια 
μαζί. Και ο ίδιος όμως σημείωνε 
αρκετά τέρματα, μάλιστα υπήρξε 
περίοδος (1992-93) που σκόραρε 

για εννέα σερί αγώνες.
Η εποχή του Κάντηλου ήταν 

η δεύτερη χρυσή εποχή για την 
Ομόνοια, όπου έκανε τρία συνε-
χόμενα νταμπλ (1980-81, 1981-
82, 1982-83) και πήρε πέντε σερί 
πρωταθλήματα (1981, 1982, 
1983, 1984, 1985) ξεκινώντας 
σαν μαθητής του γυμνασίου και 
αργότερα σαν φαντάρος. Κλήθη-
κε μάλιστα σε πολύ νεαρή ηλικία 
στην Εθνική, αφού πέρασε απ’ όλες 
τις μικρότερες ηλικιακά Εθνικές 
μέχρι τα 20 του χρόνια. Συνολικά 
είχε 6 επίσημες εμφανίσεις με την 
Εθνική Ανδρών. Στα 16 χρόνια 
που ήταν βασικός στην Ομόνοια 
πανηγύρισε συνολικά 24 τίτλους, 
και πιο αναλυτικά 8 Πρωταθλή-
ματα (1981, ’82, ’83, ’84, ’85, ’87, 
’89, ’93), 6 Κύπελλα (1981, ’82, 
’83, ’88, ’91, ’94) και δέκα Σούπερ 
Καπ. Το 1992-93 αναδείχθηκε από 
την ΕΑΚ σε παίκτη της χρονιάς. 
Έχει καταγράψει στην Ομόνοια 
489 συμμετοχές και πέτυχε 152 
τέρματα. 

Από τις ξεχωριστές στιγμές του 
Κάντηλου ήταν το χατ-τρικ που πέ-
τυχε σε αιώνιο ντέρμπι με τον ΑΠΟ-
ΕΛ το 1994-95. Πολύ σημαντικές 
στιγμές είχε και στα ευρωπαϊκά 
παιχνίδια με την Ομόνοια αλλά και 
με την Εθνική ομάδα. Ο Κάντηλος 
βοήθησε την Ομόνοια μέχρι το 
1996 και ήταν από τους μεγάλους 
παίκτες όχι μόνο της ομάδας του 
αλλά και του ποδοσφαίρου μας, 
που ξεχώρισε για το ταλέντο αλλά 
και το ήθος του, κερδίζοντας την 
αγάπη των χιλιάδων οπαδών της 
Ομόνοιας και τον σεβασμό κάθε 
φιλάθλου. 

Έπαιξε 10 χρόνια στην ΑΕΛ 
και τέσσερα στην Ομόνοια 
ο ∆ημήτρης Λεωνή, ένας 

πολύ καλός τερματοφύλακας, που 
στη συνέχεια πέρασε και από άλ-
λες εφτά ομάδες. Ο Λεωνή είναι 
από την κατεχόμενη Λύση και ο 
αείμνηστος θείος του, Φραγκής, 
αγωνίστηκε στη Νέα Σαλαμίνα τη 
δεκαετία του ’60. Εκτοπισμένος στη 
Λεμεσό, θα βρεθεί νωρίς στην 
ΑΕΛ και σταδιακά θα αναδείξει 
το ταλέντο του και θα παίξει στην 
πρώτη ομάδα της. 

Ο ∆ημ. Λεωνή αγωνίστηκε στην 
ομάδα της Λεμεσού από το 1994 
μέχρι το 2004, καταγράφοντας 138 
συμμετοχές. Ήταν στην ομάδα και 
όταν αυτή υποβιβάστηκε την περίο-
δο 1996-97 στη Β’ Κατηγορία, ενώ 
με τους «γαλαζοκίτρινους» έφτασε 
δύο φορές σε τελικό Κυπέλλου, 
το 2003 και το 2004, αλλά δεν 
μπόρεσε να πανηγυρίσει την κα-
τάκτηση του τροπαίου. Το 2003 
έχασε από την Ανόρθωση 5-3 στα 
πέναλτι, αφού ο αγώνας έμεινε στο 
0-0 και μετά την ημίωρη παράτα-
ση. Η ΑΕΛ αγωνίστηκε με τους: 
Λεωνή, Μαχράτζε (112’ Στυλια-
νού), Πίττα, Χριστοφή, Κονναρή, 
Χρ. Μιχαήλ (105’ Χρυσοστόμου), 
Μ. Χριστοδούλου, Γαρπόζη, Κρασά, 
Ντε Σόουζα, Σιέποκ (74’ Ντιαγέ). 
Το 2004 έχασε από την ΑΕΚ 2-1, 
αλλά τερματοφύλακας έπαιξε ο Αθ. 
Χρυσοστόμου. 

Ο Λεωνή έπαιξε με την ΑΕΛ 
στην Ευρώπη το 2002 για το κύ-
πελλο ΟΥΕΦΑ, αντιμετωπίζοντας 
τη Φερεντσβάρος Ουγγαρίας, την 
οποία κέρδισε 2-1 στη Λεμεσό, 
αλλά έχασε 4-0 εκτός έδρας. Στα 
παιχνίδια αυτά αγωνίστηκαν οι: 
Λεωνή, Χάννα, Γ. Κωνσταντή, Μ. 
Χριστοδούλου, Ε. Χριστοφή, Μ. 
Χαραλάμπους, Τ. Χρυσοστόμου, Κ. 
Κυριάκου, Λουτσιάνο, Γαρπόζης, 
Λ. Λάμπρου, Σιέποκ, Χρ. Μιχαήλ, 
Κρασάς, Αθ. Χρυσοστόμου, Α. Νι-
κολάου, Στ. Τράττος, Γ. Ιωάννου, 
Μ. Πατούνας. Βέβαια στην ομάδα 
της Λεμεσού είχε αγωνιστεί και με 
πολλούς άλλους παίκτες μαζί, όπως 
οι Καράμπας, Χ. Χριστοδούλου, 
Ξ. Κυριάκου, Φιλανιώτης, Σώζος, 
Σ. Γιοβάνοβιτς, Α. Αντωνίου, Π. 
Σάββα, Μ. Νεοφύτου, Α. Σοφο-
κλέους, Τόμιτς, Κ. Καλοθέου κ.ά.
Μετά την ΑΕΛ ο ∆ημήτρης Λεω-
νή θα πάρει μετεγγραφή για την 
Ομόνοια, στην οποία θ’ αγωνιστεί 

από το 2004-2008,  έχοντας 35 
συμμετοχές. Με το «τριφύλλι» θα 
πανηγυρίσει την κατάκτηση του 
Κυπέλλου το 2005, που είναι και 
το μοναδικό τρόπαιο στην πολύ-
χρονη καριέρα του. Η Ομόνοια 
κέρδισε στον τελικό τον ∆ιγενή 
Μόρφου 2-0, παιχνίδι στο οποίο 
αγωνίστηκε με τους: Λεωνή, Στ. 
Κίττο, Ν. Γεωργίου, Κονναφή, Πα-
παϊωάννου, Κορολόφσκι, Γκροστα-
νόφσκι (63’ Ιωακείμ), Κ. Καϊάφα, 
Ηλ. Χαραλάμπους, Στ. Αλωνεύτη, 
(88’ Β. Μιχαήλοβιτς), Μ’Γκούνι (86’ 
Κόζλεϊ). Το 2007 η Ομόνοια ήταν 
φιναλίστ του Κυπέλλου, χάνοντας 
από την Ανόρθωση 3-2. Ο Λεω-
νή δεν έπαιξε γιατί αγωνίστηκε 
ο Γιωργαλλίδης. Στην ομάδα του 
«τριφυλλιού» είχε για συμπαίκτες 
και τους Γ. Θεοδότου, Μάγκνο, 
Βέγκα, Κακογιάννη, Μπα, Κων-
σταντή, Βάισχάμερ, Μαρσελίνο, 
Βακουφτσή, Μ. Θεμιστοκλέους, 
Χ. Νικολάου κ.ά. 

Στο μέσο της περιόδου 2008 
πήγε στην Α.Ε. Πάφου, όπου κα-
τέγραψε 9 συμμετοχές και αρχές 
του 2009 πήγε στην Ανόρθωση 
για έξι μήνες, αλλά δεν αγωνίστηκε 
καθόλου. Από το μέσο του 2009 
μέχρι το καλοκαίρι του 2010 πήγε 
στην Αλκή, που ήταν στη Β’ Κατηγο-
ρία και κατέγραψε 44 συμμετοχές. 
Ακολούθησε η παρουσία του το 
2011-2013 στην ΑΠΕΠ Πιτσιλλιάς 
(42 συμμετοχές), το 2013-14 στην 
Αγία Νάπα (21 συμμετοχές), το 
2014-15 στην Πάφο (8 συμμε-
τοχές) και το 2015-17 στην ΕΝΥ 
∆ιγενής Ύψωνα (39 συμμετοχές). 
Έχει και δύο επίσημους αγώνες με 
τα χρώματα της Εθνικής ομάδας, 
ενώ αγωνίστηκε και στις Εθνικές 
Νέων και Ελπίδων.

Ανδρέας Κάντηλος ∆ηµήτρης Λεωνή

Από τις ξεχωριστές στιγµές του 
Κάντηλου ήταν το χατ-τρικ που 

πέτυχε σε αιώνιο ντέρµπι µε 
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Ο
κύβος ερρίφθη 
και η δεύτερη 
μείωση επι-
τοκίων είναι 
γεγονός, κάτι 
που θα δώ-
σει μια μικρή 

ανάσα στους δανειολήπτες, αλλά 
αποτελεί και ένα θετικό σημάδι 
προς τις αγορές, ώστε η οικονομία 
να μπορέσει να «στροφάρει». 

Μετά από 10 διαδοχικές αυ-
ξήσεις επιτοκίων από το 2022, 
ώστε να μειωθεί ο πληθωρισμός, 
η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα 
(ΕΚΤ) προχώρησε σε πρώτη μεί-
ωση κατά 25 μονάδες βάσης τον 
Ιούνιο του 2024. Το καλοκαίρι η 
ΕΚΤ τήρησε «σιγήν ιχθύος», ακο-
λουθώντας μια πιο συντηρητική 
πολιτική και βάζοντας φρένο στις 
αναμενόμενες μειώσεις. 

Στη συνεδρίασή της την Πέ-
μπτη, το ∆ιοικητικό Συμβούλιο 
της ΕΚΤ αποφάσισε τη μείωση 
επιτοκίων κατά 25 μονάδες βά-
σης, καθώς, όπως αναφέρεται σε 
σχετική ανακοίνωση, τα στοιχεία 
του πληθωρισμού επέτρεψαν τη 
μικρή χαλάρωση στη νομισματική 
πολιτική. Επίσης, το ∆Σ της ΕΚΤ 
δηλώνει ότι είναι αποφασισμένο 
να διασφαλίσει ότι ο πληθωρισμός 
θα επανέλθει εγκαίρως στον με-
σοπρόθεσμο στόχο τού 2%.

«Ο µεγάλος στόχος του 
ελέγχου του πληθωρι-
σµού έχει επιτευχθεί»

Αν και η μείωση δεν είναι θεα-
ματική, αποτελεί ωστόσο μια θετική 
εξέλιξη, σύμφωνα με τον οικονομι-
κό αναλυτή, Γιάγκο Χατζηγιάννη, 
αφού το γεγονός αποτελεί σημάδι 
ότι ο μεγάλος στόχος ελέγχου του 
πληθωρισμού έχει επιτευχθεί. 
Μιλώντας στη «Σημερινή», ο κ. 
Χατζηγιάννης χαρακτήρισε το 
γεγονός ως «σημάδι» από την 
ΕΚΤ προς τις αγορές, για να πά-
ρει μπρος η οικονομία. 

«Για ένα διάστημα είχαν στα-
θεροποιηθεί τα επιτόκια και βλέ-
πουμε, επιτέλους, μια μείωση. ∆εν 
είναι θεαματική, αλλά το θετικό 
είναι το σημάδι που στέλνουν στις 
αγορές οι ιθύνοντες της ΕΚΤ, ότι 
είναι ικανοποιημένοι με την πορεία 

της οικονομίας και ότι χρειάζεται 
μία χαλάρωση στα επιτόκια, για να 
μπορέσει να στροφάρει καλύτερα η 
οικονομία», ανέφερε συγκεκριμένα.

Αν και επέρχεται μείωση μετά 
την απόφαση της ΕΚΤ, ωστόσο, ο 
δρόμος για χαμηλά επιτόκια είναι 
ακόμη μακρύς.

«Μετά από μία αύξηση της τάξης 
των 4%, που υπήρχε από το 2022 
στο 2024, είναι ένα σημάδι ανακού-
φισης. Όμως, έχουμε να διανύσουμε 
δρόμο ακόμη για να δούμε χαμηλά 
επιτόκια και φθηνό χρήμα, όπως 
υπήρχε πριν από το 2022», τόνισε 
ο Γιάγκος Χατζηγιάννης. 

Εν αναµονή 
για περαιτέρω µειώσεις 

Όσον αφορά το αν θα ακολου-
θήσουν περαιτέρω μειώσεις στα 
επιτόκια, η ΕΚΤ διευκρίνισε ότι το 
∆Σ δεν δεσμεύεται εκ των προτέ-
ρων για συγκεκριμένη πορεία των 
επιτοκίων. Παρόλα αυτά, μερίδα 
επενδυτών αναμένουν επιπλέον 
μειώσεις στις επόμενες συνεδρίες, 
τον Οκτώβριο και τον ∆εκέμβριο. 
Αν επαληθευτεί αυτό, ενδεχομέ-
νως μέχρι το τέλος του 2024 να 
σημειωθεί συνολική μείωση 1%. 

«Ενώ τέλη του 2023 αρχές 
του 2024 υπήρχαν προβλέψεις 
για πιο σημαντική μείωση, τελικά 
ήταν αρκετά συντηρητική η προ-
σέγγιση της ΕΚΤ. Τώρα έχουμε τη 
δεύτερη μείωση, 0,5% στο σύνολο. 
Οι προβλέψεις είναι ότι θα έχουμε 
ακόμη 0,5% μέχρι το τέλος του 
χρόνου. Άρα το 2024 θα κλείσει 
με μία μείωση 1%, που θα είναι 
αρκετά σημαντική», προβλέπει 
από πλευράς του ο οικονομικός 
αναλυτής Γιάγκος Χατζηγιάννης. 

Οι αυξήσεις επιτοκίων από 
τις κυπριακές τράπεζες

Υπενθυμίζεται ότι, σύμφωνα 
με τα στοιχεία που ανακοίνωσε 
η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου 
αρχές του Σεπτέμβρη, οι τράπεζες 
στην Κύπρο προχώρησαν σε αύ-
ξηση δανειστικών επιτοκίων και 
μείωση των καταθετικών (σύ-
γκριση Ιούλιο με τον Αύγουστο). 
Ειδικότερα, το επιτόκιο που αφορά 
καταναλωτικά δάνεια σημείωσε 
αύξηση στο 6,67% από 6,18%. 
Το επιτόκιο που αφορά δάνεια 
για αγορά κατοικίας αυξήθηκε 
στο 4,59%, από 4,52%. Από την 
άλλη, το επιτόκιο για καταθέσεις 

προθεσμίας έως ενός έτους από 
νοικοκυριά σημείωσε μείωση στο 
1,96%, σε σύγκριση με 2,17% τον 
προηγούμενο μήνα και το επιτόκιο 
για καταθέσεις από μη χρηματοδο-
τικές εταιρείες παρουσίασε μείωση 
στο 2,28%, σε σύγκριση με 2,35% 
τον προηγούμενο μήνα.

Οι συγκεκριμένες αυξήσεις προ-
κάλεσαν έντονες αντιδράσεις των 
πολιτικών κομμάτων ∆ΗΣΥ και 
ΑΚΕΛ. Από πλευράς του ο ∆ΗΣΥ, 
σε ανακοίνωση χαρακτήρισε το 
γεγονός ως προκλητικό και κάλεσε 
τις τράπεζες να σταματήσουν να 
προκαλούν άλλο την κοινωνία, 
καθώς θα υπάρξει αντίδραση.  
Το ΑΚΕΛ έκανε λόγο για ακραία 
εκμετάλλευση νοικοκυριών και 
επιχειρήσεων από τις τράπεζες, που 
βρίσκει πρόσφορο έδαφος στην 
πολιτική ανοχής που ακολουθεί η 
κυβέρνηση Χριστοδουλίδη. 

Κληθείς από τη «Σ» να σχολι-
άσει τις αυξήσεις επιτοκίων από 
τις κυπριακές τράπεζες, ο Γιάγκος 
Χατζηγιάννης ανέφερε ότι, με βάση 
την κατάσταση της οικονομίας, δεν 
είναι δικαιολογημένες. 

«Υπήρξαν κάποιες μικρές 
αυξήσεις των επιτοκίων, όχι απ’ 

όλες τις τράπεζες, από κάποιες, 
που σίγουρα είναι παράδοξο. 
∆εν δικαιολογείται με βάση την 
κατάσταση της οικονομίας ούτε 
με βάση το κόστος των τραπεζών, 
δηλαδή πώς δανείζονται οι ίδιες 
από την Ευρωπαϊκή Κεντρική 
Τράπεζα. Έχει δημιουργηθεί μία 
έντονη συζήτηση γύρω από αυτό 
το θέμα», είπε συγκεκριμένα. 

Φορολόγηση των απροσ-
δόκητων κερδών των τρα-
πεζών επιδιώκει το ΑΚΕΛ 

Το ΑΚΕΛ επιδιώκει τη φο-
ρολόγηση των απροσδόκητων 
κερδών των τραπεζών, καθώς, 
όπως αναφέρει σε ανακοίνωση, 
«οι τράπεζες δεν καταλαβαίνουν 
από παρακάλια». 

«Ακόμα και τώρα που η ΕΚΤ 
άρχισε να μειώνει τα επιτόκια, οι 
κυπριακές τράπεζες τα αυξάνουν 
κάνοντας νέα ρεκόρ υπερκερδών», 
αναφέρει το κόμμα της Αριστεράς 
σε πρόσφατη ανακοίνωση. 

Με τους συγκεκριμένους πόρους, 
που θα έρθουν από τη φορολόγηση, 
το ΑΚΕΛ προτείνει όπως επιδοτηθεί 
το επιτόκιο για τα στεγαστικά δάνεια 
της πλειοψηφίας των πολιτών. 

Ο οικονομικός αναλυτής Γιά-
γκος Χατζηγιάννης υποστηρίζει 
ότι οι παρεμβάσεις από το κράτος 
σε μια ελεύθερη αγορά δεν είναι 
σωστές, τονίζοντας ότι οι κυπρια-
κές τράπεζες στηρίζονται σε ξένους 
επενδυτές και μία φορολόγησή 
τους θα στείλει λάθος μηνύματα. 

«Βεβαίως να υπάρχει έλεγχος 
όσον αφορά τον τρόπο λειτουργίας 
των τραπεζών. Υπάρχουν αρκετοί 
φορείς που μπορεί να απευθυν-
θεί κάποιος όσον αφορά την κακή 
διαχείριση. Αλλά το να έρθεις να 
επιβάλεις τέλος επειδή για μια πε-
ρίοδο υπήρξε αύξηση των κερδών 
των τραπεζών, δεν είναι σωστό. 
Επίσης οι τράπεζες στην Κύπρο 
εξαρτώνται από ξένους επενδυτές 
και δεν θέλουμε να τους στέλνουμε 
λάθος μηνύματα, ότι με κρατικές 
παρεμβάσεις αλλάζεις τους όρους 
του παιχνιδιού», υπέδειξε συγκε-
κριμένα. 

Ο κ. Χατζηγιάννης κατέληξε 
στο ότι η κυπριακή οικονομία 
είναι αντιμέτωπη με διάφορες 
προκλήσεις, ωστόσο κινείται με 
θετικό πρόσημο. Όσον αφορά τα 
μέσα επίπεδα της Ευρωζώνης 
σε σχέση με τον πληθωρισμό, 
η Κύπρος είναι πιο κάτω, και 
πιο πάνω όσον αφορά τον ρυθμό 
ανάπτυξης. 
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Μικρή ανάσα 
στους δανειολήπτες, 
σηµαντικό σήµα
για τις αγορές
Τι σηµαίνει η µείωση των επιτοκίων; Αποτελεί την αρχή 
µιας σταδιακής επιστροφής σε χαµηλότερα επίπεδα; 

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ15.09.2024

ΜΑΡΙΑ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ 
karaiskoum@
sigmatv.com
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Η κάρτα ισχύει σε 25 χώρες της ΕΕ, εξαιρου-
μένης της Δανίας και της Ιρλανδίας, και, εν 

ολίγοις, επιτρέπει την είσοδο, την εκ νέου 
είσοδο και τη διαμονή, στην επικράτεια της 

χώρας που εκδίδει την μπλε κάρτα 

Α
πό την 1η Αυγού-
στου 2024 τέθη-
κε σε ισχύ στην 
Κύπρο το νέο νο-
μοθετικό πλαίσιο 
που παρέχει τη 
δυνατότητα εργο-

δότησης πολιτών τρίτων χωρών σε 
ευρωπαϊκό έδαφος και το οποίο 
αποσκοπεί στην απλούστευση της 
διαδικασίας εργοδότησής τους και 
την προσέλκυση - προώθηση τέ-
τοιας εργοδότησης και στη χώρα 
μας. Η νομοθετική μεταρρύθμιση 
στον περί Αλλοδαπών και Μετα-
ναστεύσεως Νόμο προωθήθηκε 
με σκοπό την εναρμόνιση της 
εθνικής μας νομοθεσίας με την 
Ευρωπαϊκή Οδηγία 2021/1883, 
η οποία αποτελεί τη βάση για την 
προώθηση της ευρείας επαγγελ-
ματικής κινητικότητας για τους ερ-
γαζομένους ‘‘υψηλής ειδίκευσης’’ 
εντός ευρωπαϊκών συνόρων, στο 
πλαίσιο του παγκόσμιου αγώνα 
δρόμου που δίδει η ΕΕ για την 
προσέλκυση ταλέντων (υψηλής 
ειδίκευσης), απέναντι σε άλλους 
προορισμούς. 

Η κάρτα ισχύει σε 25 χώρες 
της ΕΕ, εξαιρουμένης της Δανίας 
και της Ιρλανδίας, και, εν ολίγοις, 
επιτρέπει την είσοδο, την εκ νέου 
είσοδο και τη διαμονή, στην επι-

κράτεια της χώρας που εκδίδει 
την μπλε κάρτα. Η καινοτομία της 
μεταρρύθμισης είναι η δυνατότητα 
που δίδει στους κατόχους μπλε 
κάρτας να μετακινούνται χωρίς βίζα 
σε άλλες χώρες της ΕΕ για 3 μήνες 
ανά εξάμηνο κατά μέγιστο, για σκο-
πούς άσκησης της επαγγελματικής 
δραστηριότητάς τους. Περαιτέρω, 
μετά από παραμονή ενός έτους 
σε χώρα της ΕΕ, οι κάτοχοι μπλε 
κάρτας μπορούν να διαμείνουν 
και να εργαστούν σε άλλο κράτος 
- μέλος και να υποβάλουν αίτηση 
για νέα μπλε κάρτα εκδιδόμενη 
από το εν λόγω κράτος. Η ισχύς 
της μπλε κάρτας επεκτείνεται πλέ-
ον σε τουλάχιστον 24 μήνες (με 

δικαίωμα ανανέωσης), ενώ προ 
της μεταρρύθμισης περιοριζόταν 
στους 12 μήνες. 

Ο ορισμός της απασχόλησης 
υψηλής ειδίκευσης είναι ευρύς κατά 
έννοια και, όπως έχει εναρμονι-
στεί και ενταχθεί στην κυπριακή 
νομοθεσία, καλύπτει (α) την απα-
σχόληση ατόμων με προσόντα που 
πιστοποιούνται από τίτλο σπουδών 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης και (β) 
δεξιότητες/ικανότητες που πι-

στοποιούνται με επαγγελματική 
εμπειρία επιπέδου αναλόγου με 
τίτλο σπουδών τριτοβάθμιας εκ-
παίδευσης, για επαγγελματίες του 
κλάδου υπηρεσιών τεχνολογιών 
πληροφόρησης και επικοινωνίας. 

Οι κάτοχοι μπλε κάρτας έχουν 
το δικαίωμα να εργαστούν σε επαγ-
γέλματα υψηλής ειδίκευσης, με 
ανταγωνιστικούς μισθούς συγκρι-
τικά με αυτούς των υπηκόων της 
ΕΕ στην Κύπρο, ενώ το μισθολο-
γικό όριο για τους αιτούντες έχει 
καθοριστεί από 1 έως 1,6 φορές 
επί του μέσου όρου του ακαθάρι-
στου κατώτατου εθνικού μισθού, 
δηλαδή, με τα σημερινά δεδομένα, 
από €20.000 - €32.000 (ετησίως). 
Σημειώνεται ότι, πριν από τη μεταρ-

ρύθμιση, προνοείτο ότι ο μισθός δεν 
έπρεπε να είναι κατώτερος από το 
εκάστοτε σχετικό εθνικό κατώτατο 
όριο μισθού και έπρεπε να ισούται 
τουλάχιστον προς 1,5 φορά το ύψος 
του μέσου ακαθάριστου ετήσιου 
μισθού εντός της επικράτειας της 
Δημοκρατίας.

Ως ίσχυε και πριν από την τρο-
ποποίηση, οι κάτοχοι μπλε κάρτας 
δικαιούνται να απολαμβάνουν τις 
ίδιες συνθήκες εργασίας, ευκαιρίες 

εκπαίδευσης, παροχές κοινωνι-
κής ασφάλισης και πρόσβαση σε 
υπηρεσίες με τους πολίτες της 
χώρας υποδοχής. Σημαντικό να 
σημειωθεί είναι το γεγονός ότι οι 
μεταρρυθμίσεις για την μπλε κάρτα 
επέφεραν τη δυνατότητα για άμεση 
μετεγκατάσταση της οικογένειας 
του κατόχου της κάρτας, αφού 
πλέον οι άδειες διαμονής για τα 
μέλη της οικογένειας εκδίδονται 
και κοινοποιούνται ταυτόχρονα με 
την μπλέ κάρτα, διασφαλίζοντας 
έτσι την ενότητα των οικογενειών.

Η αίτηση για εισδοχή θα πρέπει 
να γίνεται μέσω συγκεκριμένου 
εργοδότη, όπως δηλαδή προβλέ-
πεται και για αιτήσεις άλλων κατη-
γοριών, για την οποία θα πρέπει 

να υπάρχει προσφορά ή σύμβαση 
εργοδότησης για τουλάχιστον 6 
μήνες. Με την αίτηση θα πρέπει να 
προσκομίζονται επίσης έγγραφα 
που να αποδεικνύουν τα επαγγελ-
ματικά προσόντα του αιτητή, έγκυρο 
ταξιδιωτικό έγγραφο, αποδεικτικό 
ασφαλιστικής κάλυψης και ο αιτη-
τής θα πρέπει να γνωστοποιεί μία 
προσωρινή διεύθυνση διαμονής 
του στη Δημοκρατία. Τονίζεται 
ότι με την τροποποίηση δεν έχει 
εξαλειφθεί η υποχρέωση (όπου 
αυτή προκύπτει) για προσκόμι-
ση θεώρησης εισόδου (‘‘βίζας’’) ή 
σχετικής αίτησης, ή αποδεικτικό 
ισχύουσας άδειας διαμονής/μα-
κράς διαμονής, για την είσοδο του 
αιτητή. Το χρονικό περιθώριο για 
κοινοποίηση της απάντησης στην 
αίτηση παραμένει στις 90 μέρες.

Η περίοδος προσωρινής ανεργί-
ας του αιτητή δύναται να ανέρχεται 
σε 3 μήνες όταν κατέχει την μπλε 
κάρτα για περίοδο μικρότερη των 
2 ετών, ενώ όταν αυτή ξεπερνά τα 
2 έτη, η περίοδος ανεργίας δύναται 
να ανέρχεται σε 6 μήνες, προτού 
ακυρωθεί η μπλε κάρτα. 

Όσον αφορά την απόκτηση 
του επί μακρόν διαμένοντος κα-
θεστώτος, οι κάτοχοι μπλε κάρ-
τας εξακολουθούν να μπορούν 
να συγκεντρώνουν σωρευτικά 
περιόδους διαμονής σε διαφο-
ρετικά κράτη-μέλη προκειμένου 
να εκπληρώσουν την απαίτηση 
αναφορικά με τη χρονική διάρκεια 
της παραμονής και να υποβάλουν 
αίτηση, ως ίσχυε μέχρι πρότινος. Η 
κατοχή μπλε κάρτας μπορεί ν’ απο-
τελέσει ακόμα σημαντικό εργαλείο 
για μια απλοποιημένη διαδρομή 
κατά τη διαδικασία για απόκτηση 
ευρωπαϊκής υπηκοότητας.

Καταληκτικά, συμπεραίνεται 
ότι στο σύνολο η μεταρρύθμιση 
επιφέρει αλλαγές στην προϋ-
πάρχουσα νομοθεσία, και όντως 
είναι αδιαμφισβήτητα ελκυστική 
η δυνατότητα διακίνησης πολιτών 
τρίτων χωρών χωρίς βίζα εντός 
ευρωπαϊκών συνόρων. Βέβαια, 
αν και το τροποποιημένο πλαί-
σιο δεν έχει ακόμα εφαρμοστεί 
για να καταλήξουμε σε ασφαλή 
συμπεράσματα, στη βάση του 
γράμματος του Νόμου φαίνεται 
πως δεν αφήνονται περιθώρια 
υπεραπλούστευσης του σχετικού 
νομοθετικού πλαισίου. 

*Διοικητική Σύμβουλος, KPMG Law, 
Theodorides, Georgiou, Iacovou & 

CO LLC
**Manager, KPMG Law, 

Theodorides, Georgiou, Iacovou & 
CO LLC

Αναθεώρηση του νομοθετικού πλαισίου 
για την Μπλε Κάρτα Ευρω-Εργοδότησης
Το νέο νομοθετικό πλαίσιο τέθηκε σε ισχύ στην Κύπρο 
από την 1η Αυγούστου 2024 – Τι αλλάζει και πού αποσκοπεί  

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ Η. ΓΕΩΡΓΙΟΥ*
ΣΤΕΛΛΑ ΓΕΩΡΓΙΟΥ**

15.09.2024

ΕΠΑΡΧΙΑΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟ ΓΡΑΦΕΙΟ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ
Αρ. Φακ.: ΑΝΠ 122/23

ΠΩΛΗΣΗ ΜΕ ΔΗΜΟΠΡΑΣΙΑ
Το κοινό πληροφορείται ότι η ακίνητη ιδιοκτησία, που περιγράφεται πιο 
κάτω, θα πωληθεί με δημοπρασία την Κυριακή, 29/9/2024 και ώρα 10.30 
π.μ. Η δημοπρασία θα γίνει στο Σωματείο Ένωσης Νέων Λατσιών, οδός 
Αγίου Γεωργίου αρ. 2, Λατσιά. Δημοπράτης είναι ο κ. Κύπρος Κυριακίδης, 
οδός Βυζαντίου αρ. 21, 2064 Στρόβολος. 

Περιγραφή ακίνητης ιδιοκτησίας
Δήμος: Λατσιά, Ενορία: Άγιος Γεώργιος, Αρ. Εγγραφής: 0/9310, Φύλ-
λο/Σχέδιο/Τμήμα: 30/23W1, Τεμάχιο: 4100, Είδος ακινήτου: Οικόπεδο. 
Υπάρχουν κτήρια που δεν αναφέρονται  στην εγγραφή. Εμβαδόν: 400 
τ.μ., Μερίδιο: Όλο, Επιφ. Τιμή Πώλησης: €216.000,00.
Γραπτές προσφορές μπορεί να παραδίδονται στον Δημοπράτη.
Περισσότερες πληροφορίες φαίνονται στην αγγελία που τοιχοκολλήθηκε 
στον πιο πάνω χώρο δημοπρασίας.

Παντελίτσα Κρασιά
Για Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό Λευκωσίας

Σύμφωνα με τον περί Λοιμοκαθάρσεως Νόμο, Κεφ. 260, καθίσταται επι-
βεβλημένη η λήψη αναγκαίων μέτρων με σκοπό την προστασία της δημό-
σιας υγείας. Ως εκ τούτου, την αποκλειστική ευθύνη τήρησης των μέτρων 
διαταγμάτων, με σκοπό τον περιορισμό της εξάπλωσης της ασθένειας 
του Κορωνοϊού COVID-19, που εκδίδονται από τον Υπουργό Υγείας, θα 
αναλαμβάνει ο Δημοπράτης.
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Ε
πιβεβαιώθηκαν οι 
εκτιμήσεις για τη 
μείωση των επιτο-
κίων από την Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική 
Τράπεζα (ΕΚΤ) τη 
βδομάδα που μας 

πέρασε. Η μείωση του πληθωρι-
σμού κοντά στα επίπεδα του 2% 
σε συνδυασμό με την υποτονική 
ανάπτυξη των οικονομιών της Ευ-
ρωζώνης, λόγω μειωμένης ιδιωτι-
κής κατανάλωσης και επενδύσε-
ων, οδήγησαν στη συγκεκριμένη 
απόφαση. 

Πληθωρισµός 
Η μείωση στις τιμές του πετρε-

λαίου και των παραγώγων του στις 
διεθνείς αγορές λόγω των εκτιμή-
σεων για μειωμένη ζήτηση, απόρ-
ροια της επιβράδυνσης μεγάλων 
οικονομιών,  οδήγησε σε μείωση 
του ποσοστού πληθωρισμού. Αυτό, 
φυσικά, δεν σημαίνει ότι δεν παρα-
μένει η ακρίβεια, δηλαδή οι υψηλές 
τιμές σε προϊόντα και υπηρεσίες. 

Ο πληθωρισμός καταγράφει 
την πορεία των τιμών μεταξύ δύο 
χρονικών στιγμών και όσο παραμέ-
νει θετικός, οι τιμές συνεχίζουν να 
αυξάνονται. Το ζητούμενο είναι να 
υπάρξει εκείνη η επιχειρηματική 
δραστηριότητα που θα οδηγήσει 
σε αύξηση της προσφοράς προ-
ϊόντων και υπηρεσιών, ώστε να 
πιεστούν οι τιμές. Οι κεντρικές 
τράπεζες μέσα από τη σύσφιγξη 
των νομισματικών τους πολιτικών 
περιόρισαν τη ζήτηση, αλλά αυτός 
ο κύκλος αυξήσεων φαίνεται να 
έκλεισε (εκτός αν υπάρξει ανάφλεξη 
του πληθωρισμού τούς επόμενους 
μήνες). 

Πάντως, η κ. Λαγκάρντ σημείω-
σε ότι προς το τέλος του τρέχοντος 
έτους αναμένεται να υπάρξει μια 
αύξηση στις τιμές του πετρελαίου 
λόγω της μεγάλης μείωσης που 
σημείωσε μέχρι σήμερα, όμως σε 
ετήσια βάση θα είναι χαμηλότερες 
από πέρσι. Οι εκτιμήσεις της ΕΚΤ 
καταδεικνύουν συνέχιση της μεί-
ωσης του πληθωρισμού αλλά και 
υποτονική οικονομική ανάπτυξη 
τα επόμενα χρόνια. 

Η πορεία των οικονομιών της 
Ευρωζώνης αναμένεται να απο-
τελέσει βαρίδι για τις επόμενες 
αποφάσεις. Υψηλό ενεργειακό 
κόστος, αδυναμία προσαρμογής 
στα νέα δεδομένα του διεθνούς 
ανταγωνισμού και μειωμένη ζή-
τηση δημιουργούν σημαντικά 
προβλήματα στις επιχειρήσεις 
και κατ’ επέκτασιν στις εθνικές 
οικονομίες. Κλασικό παράδειγ-
μα η αυτοκινητοβιομηχανία στη 
Γερμανία, η οποία φαίνεται να 
περνά μια περίοδο σημαντικής 
κρίσης, με μεγάλες εταιρείες να 
σκέφτονται τη συρρίκνωση/μεί-
ωση των κέντρων/ εργοστασίων 
κατασκευής αυτοκινήτων. 

Συναλλαγµατικές αξίες 
Σε παρόμοια απόφαση αναμέ-

νεται να καταλήξει και η Κεντρική 
Τράπεζα της Αμερικής (FED) την 
ερχόμενη εβδομάδα, με τις εκτιμή-
σεις να κάνουν αναφορά σε μείωση 
0,50% εφόσον δεν υπήρξε προη-
γούμενη μείωση. Κάποιοι μάλιστα 
αναλυτές επικρίνουν τη FED ότι έχει 
καθυστερήσει την απόφαση, μένο-
ντας ουραγός, κάτι που επηρεάζει 
την αμερικανική οικονομία. Υπεν-
θυμίζεται ότι, πριν από περίπου 
ένα μήνα, όταν οι χρηματαγορές 
σημείωναν μεγάλη μείωση, ένας 
από τους λόγους, όπως αυτός ανα-
δεικνυόταν στα διεθνή μέσα, ήταν η 
παρατεταμένη περίοδος σύσφιγξης 
της νομισματικής πολιτικής από 
τη FED, η οποία εκτίμησε λάθος 
την πορεία της οικονομίας. 

Απ’ εκεί και πέρα οι αποφά-
σεις των κεντρικών τραπεζών 
για τα επιτόκια επηρεάζουν και 
τις συναλλαγματικές αξίες. Για 
παράδειγμα, αν το επιτόκιο κα-
τάθεσης του ευρώ ή κάποιου άλλου 
νομίσματος παραμένει σε υψηλά 
επίπεδα, θα υπάρχει ζήτηση για 
το συγκεκριμένο νόμισμα ώστε 
να γίνονται καταθέσεις με υψηλές 
αποδόσεις. Οι συναλλαγματικές 
ισοτιμίες θα πρέπει να υπενθυ-
μίσουμε ότι αποτελούν ένα από 
τα κύρια στοιχεία διατήρησης της 
ανταγωνιστικότητας στο διεθνές 
εμπόριο. 

Είναι γι’ αυτόν τον λόγο που 
βλέπουμε την προσπάθεια των 
BRICS και όσων συνεργάζονται 
μαζί τους για τη διεκπεραίωση των 
συναλλαγών σε εθνικά νομίσματα 
και όχι για παράδειγμα σε δολάριο, 
όπως αποτιμάται το πετρέλαιο στις 
διεθνείς αγορές, σε μια προσπάθεια 
«αποδολαριοποίησης», κάτι που 
αυτήν τη στιγμή φαντάζει δύσκολο. 

Προσεκτικά και σταδιακά 
Αυτό που γίνεται ξεκάθαρο μετά 

τη συνεδρία του ∆ιοικητικού Συμ-
βουλίου της ΕΚΤ, και επιβεβαίωση 
προηγούμενης τοποθέτησης, είναι 
ότι οποιεσδήποτε αποφάσεις στο 
μέλλον για μείωση των επιτοκίων 
θα λαμβάνονται με προσοχή και 
σταδιακά. Συνεπώς δεν θα έχουν 
τον ίδιο ρυθμό και την ένταση που 
είχαν οι αυξήσεις. Φυσικά οι συ-
γκεκριμένες αποφάσεις θα επηρε-
άζονται και από το τι πράττουν οι 
άλλες Κεντρικές Τράπεζες. 

Η σύσφιγξη της νομισματικής 
πολιτικής και η αφαίρεση σημα-
ντικής ρευστότητας από τις αγορές 
οδηγούν αναπόφευκτα στη μείωση 
της κατανάλωσης και της επιχει-
ρηματικής δραστηριότητας. Οπότε, 
αν η πορεία των οικονομιών είναι 
χειρότερη από την αναμενόμενη ή 
υπάρξουν γεγονότα που να οδηγούν 
σε αρνητικούς ρυθμούς ανάπτυξης, 
ενδεχομένως να δούμε τις μειώσεις 
των επιτοκίων γρηγορότερα. 

Ενδεχόμενη απότομη συρρί-
κνωση της επιχειρηματικής και 
οικονομικής δραστηριότητας θα 
οδηγήσει σε γρηγορότερες απο-
φάσεις σε ό,τι αφορά τις μειώσεις 
των επιτοκίων, όπως είχε γίνει, για 
παράδειγμα, στις αρχές της χρη-
ματοπιστωτικής κρίσης και κατά 
τη διάρκεια της εξάπλωσης του 
κορωνοϊού, όταν είχαν υιοθετη-
θεί και ενισχυθεί προγράμματα 
ποσοτικής χαλάρωσης. 

Οποιαδήποτε σύγκρουση - 
πολιτική, οικονομική και ακόμη 
χειρότερα στρατιωτική - εντείνει τη 
μεταβλητότητα στις οικονομίες και 
τις διεθνείς αγορές. Η γεωπολιτι-
κή αστάθεια και οι συνέπειές της 
όσον αφορά γενικά την παγκόσμια 
αλλά και τις εθνικές οικονομίες 
σίγουρα είναι από τις παραμέτρους 

που λαμβάνουν σοβαρά υπόψη 
οι Κεντρικές Τράπεζες στις απο-
φάσεις τους. 

Πώς θα ενεργήσουν 
οι τράπεζες; 

Οι αυξήσεις των επιτοκίων βελ-
τίωσαν σημαντικά τις αποδόσεις 
των κεφαλαίων των τραπεζικών 
ιδρυμάτων και αυτό φαίνεται τόσο 
στα αποτελέσματα που ανακοινώ-
νουν όσο και στα στοιχεία των ΕΚΤ. 
Επισημαίνεται ότι, με την τελευ-
ταία απόφαση της ΕΚΤ, μειώθη-
κε σημαντικά και το επιτόκιο που 
λαμβάνουν τα τραπεζικά ιδρύματα 
όταν καταθέτουν εκεί την επιπλέον 
ρευστότητα που έχουν. 

Αυτό δίνει τη δυνατότητα στα 
τραπεζικά ιδρύματα να προχωρή-
σουν σε αναδιαρθρώσεις δανείων 
εκεί και όπου απαιτείται, εφόσον 
μπορούν να απορροφήσουν μέρος 
της αύξησης των επιτοκίων. Σημα-
ντικό ζητούμενο, είναι το πώς θα 
ενεργήσουν τα τραπεζικά ιδρύματα 
μετά τις αποφάσεις από την ΕΚΤ. 

∆ύο ουσιαστικά είναι τα ζητήματα. 

Το πρώτο, να δοθούν κάποιες ανάσες 
στους δανειολήπτες οι οποίοι ανα-
προσάρμοσαν την καθημερινότητά 
τους και τον προϋπολογισμό τους 
για να μπορέσουν ν’ αντεπεξέλθουν 
στις αυξημένες δόσεις. Κάποιοι προ-
χώρησαν σε αναδιαρθρώσεις μετα-
τρέποντας το επιτόκιο της δανειακής 
τους σύμβασης από κυμαινόμενο 
σε σταθερό, όποτε δεν αναμένεται 
να δουν μειώσεις στις δόσεις τους. 

Το δεύτερο είναι να δοθεί η 
δυνατότητας ενίσχυσης της δα-
νειοδότησης τόσο σε επιχειρήσεις 
για ενίσχυση της επιχειρηματικής 
και επενδυτικής δραστηριότητας 
(αυξάνοντας την προσφορά αγα-
θών και υπηρεσιών) όσο και σε 
ιδιώτες κυρίως για στεγαστικούς 
σκοπούς, όπου εντοπίζονται οι πε-
ρισσότερες δυσκολίες. Φυσικά οι 
μειώσεις των επιτοκίων από την 
ΕΚΤ δεν είναι τέτοιου μεγέθους 
που θα κάνουν τη μεγάλη διαφορά, 
αλλά, αν υιοθετηθούν σωστά από 
τα τραπεζικά ιδρύματα μέσα από 
τις πολιτικές τους, θα επηρεάσουν 
θετικά την οικονομία. 

Σηµαντικό ζητούµενο είναι το πώς θα ενεργήσουν τα τραπεζικά ιδρύµατα

ΤΑΣΟΣ 
ΓΙΑΣΕΜΙ∆ΗΣ 

∆εύτερη µείωση των 
επιτοκίων από την ΕΚΤ

ΕΠΑΡΧΙΑΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟ ΓΡΑΦΕΙΟ ΛΑΡΝΑΚΑΣ

ΓΝΩΣΤΟΠΟΙΗΣΗ

Γνωστοποιείται σύµφωνα µε το άρθρο 25 του Περί  Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίµηση) Νόµου, Κεφ. 224, ότι συµφωνήθηκε 
να πωληθεί το µερίδιο ή συµφέρον στο ακίνητο που αναφέρεται πιο κάτω.

∆ήλωση Μεταβίβασης: 4/Π/2902/2024 
Πωλητές: (1) KALAVASHIOTI LENNY, Ηνωµένο Βασίλειο, (2) KALAVASHIOTI 
GEORGIOS-YIANNI, Ηνωµένο Βασίλειο, (3) KALAVASHIOTI LEFTERIS, 
Ηνωµένο Βασίλειο, (4) ΣΙΜΟΥ ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΥ ΜΑΡΙΤΣΑ, Εξωτερικό.
Αγοραστές: (1) P.M.L. CIRCULAR FLOW PROPERTIES LTD, Αγίας Σοφί-
ας 31,7104 Αραδίππου, Λάρνακα, (2) L.H. REALTYLAND LTD, Παλαιών 
Πατρών Γερµανού 25,7104 Απόστολος Λουκάς, Αραδίππου, Λάρνακα.
Ακίνητο: Αρ. Εγγραφής: 5/444, Φύλλο/Σχέδ./Τµήµα/Τεµ./Κλίµ.: 
40/47Ε1/5/605/4, Είδος Ακινήτου: Χωράφι, Υποϊδιοκτησίες: Ελιές (21), 
Χαρουπιές (6), Εµβαδόν: 6.113 τ.µ., Γεωγραφική  Περιοχή: Λάρνακα, Αρα-
δίππου, Άγιος Φανούριος, Τοποθεσία: «Κόκκινες», Μεταβ. Μερίδιο στο 
Ακίν.:1/2, Ποσό Πώλησης: €330.000,00.
Σηµείωση: Το ακίνητο ενδέχεται να υπόκειται σε  Φ.Π.Α., ο οποίος δεν 
συµπεριλαµβάνεται στο ποσό πώλησης.
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Ε
άν σκοπός του 
ντιμπέιτ είναι η 
διαφώτιση των 
ψηφοφόρων για 
τις πολιτικές θέ-
σεις του κάθε 
υποψηφίου, τότε 

Ντόναλντ Τραμπ και Κάμαλα 
Χάρις απέτυχαν παταγωδώς. Από 
τη μια, ο πρώην Πρόεδρος άφη-
σε την ανθυποψήφιά του να του 
προκαλεί εκνευρισμό, παρέμενε 
εμμονικά προσκολλημένος στις 
προεδρικές εκλογές του 2020,  ενώ 
δεν κατάφερε να κεφαλαιοποιή-
σει τις προφανείς του αδυναμίες. 
Αν και είχε πολλές ευκαιρίες να 
αναδείξει την πολιτική ανακολου-
θία της Αντιπροέδρου της κυβέρ-
νησης Μπάιντεν, αρκέστηκε σε 
προσωπικές επιθέσεις και πε-
ριφρονήσεις, χωρίς ουσιαστικό 
πολιτικό περιεχόμενο. Αντίστοιχα, 
η απόδοση της Χάρις περιγράφη-
κε πολύ σωστά από τον αντίπαλό 
της. Στο καταληκτικό του σχόλιο, 
ο Τραμπ υπέδειξε σωστά ότι η 
υποψήφια των ∆ημοκρατικών 
μιλάει γενικά και αόριστα, λες 
και δεν βρίσκεται στη θέση του 
Αντιπροέδρου. Εύλογα οι δύο 
υποψήφιοι επικεντρώθηκαν στα 
εσωτερικά ζητήματα της χώρας, 
εντούτοις η συζήτηση κυρίως για 
την Ουκρανία παρουσίασε έντο-
νο ενδιαφέρον, κυρίως λόγω των 
θέσεων που εξέφρασε ο πρώην 
Πρόεδρος και του τρόπου που 

ενδέχεται να διαχειριστεί το ζήτημα 
σε περίπτωση επανεκλογής του. 

Ποιος είναι ο πραγµατι-
κός νικητής;

Το κλίμα πριν από το ντιμπέιτ 
ήταν εντελώς διαφορετικό. Ο Τραμπ 
ανάλωσε το μεγαλύτερο μέρος της 
προεκλογικής του εκστρατείας εμ-
φανιζόμενος ως «αντισυστημικός», 
ο οποίος θα ανατρέψει την κατα-
στροφική θητεία των Μπάιντεν και 
Χάρις. Η ανθυποψήφία του όμως 
μέσα σε λίγες μόνο ώρες μετατόπι-
σε το επίκεντρο της προεκλογικής 
από την τετραετία Μπάιντεν στις 
συνέπειες της ενδεχόμενης επα-
νεκλογής του Ντόναλντ Τραμπ. 

Όταν πια τελείωσε η τηλεμα-
χία, ήταν ξεκάθαρο για πολλούς 
αναλυτές ότι η δυναμική που είχε 
δημιουργήσει η Χάρις μετά την 
«απρόσμενη» αντικατάσταση του 
Τζο Μπάιντεν είχε αποκατασταθεί. 
Και επειδή «στη βράση κολλάει το 
σίδερο», ο διευθυντής της προεκλο-
γικής της εκστρατείας προανήγγειλε 
την ετοιμότητά της γι’ ακόμη ένα 
ντιμπέιτ με τον Τραμπ. Αντίθετα, 
ο πρώην Πρόεδρος υποστήριξε 
ότι το ντιμπέιτ ήταν «στημένο» από 
το τηλεοπτικό δίκτυο ABC υπέρ 
της ∆ημοκρατικής αντιπάλου 
του. «Ήταν μια στημένη συμφω-
νία, όπως είχα υποθέσει ότι θα 
είναι, όταν κοιτάς το γεγονός ότι 
διόρθωναν όλα (όσα έλεγα) και 
δεν διόρθωναν όσα εκείνη έλεγε». 

Σύμφωνα με πολιτικούς αναλυ-
τές, σε μια μάχη που οι υποψήφιοι 
προσπάθησαν να παρουσιάσουν 
εαυτούς ως κομιστές της αλλαγής, 
η Κάμαλα Χάρις κατάφερε να κερ-
δίσει τις εντυπώσεις μετατοπίζο-
ντας τη συζήτηση στον Ντόναλντ 

Τραμπ, χωρίς να χρειαστεί να 
βρεθεί υπόλογη των λαθών της 
κυβέρνησης, στην οποία είναι 
αντιπρόεδρος. Το ντιμπέιτ, το 
οποίο σε κάποια σημεία θύμισε 
την τηλεμαχία Τραμπ - Κλίντον 
το 2016, επέτρεψε στη Χάρις να 
οδηγήσει τη συζήτηση στα κακώς 
κείμενα της διακυβέρνησης του 
ανθυποψηφίου της, κρατώντας 
παράλληλα αποστάσεις από τον 
Μπάιντεν και αποφεύγοντας την 
ανάκριση για τις δικές της πολιτικές 
παραλείψεις. 

Η πρώην εισαγγελέας έβαλε τον 
πρώην Πρόεδρο σε θέμα άμυνας, 
αφού με σκληρό αλλά μεθοδικό 
τρόπο ξεμπρόστιασε το «πλού-
σιο» βιογραφικό του, στήνοντας 
παγίδες για τους χειρισμούς του 
σχεδόν σε όλα τα μέτωπα, από τον 
κρίση του κορωνοϊού μέχρι και 
τη θέση των ΗΠΑ στον διεθνές 
σύστημα. Κατά γενικήν ομολογίαν, 

ο Τραμπ έπεσε σχεδόν σε όλες 
αυτές τις παγίδες και δεν μπορού-
σε να κρύψει τον εκνευρισμό του. 
Αντίθετα, η Χάρις γελούσε με τον 
αντίπαλό της, κοροϊδεύοντάς τον 
ότι ήταν αντικείμενο χλευασμού 
ξένων ηγετών και υπενθυμίζοντάς 
του το ντροπιαστικό σκηνικό στα 
Ηνωμένα Έθνη.

Παρά όμως τον ενθουσιασμό 
που επικράτησε στο στρατόπεδο 
της Χάρις μετά την τηλεμαχία, οι 
ειδικοί προσγειώνουν απότομα τη 
∆ημοκρατική υποψήφιο, εξηγώντας 

ότι αυτό δεν είναι αρκετό για να 
υποχωρήσει η υποστήριξη προς 
τον πρώην Πρόεδρο. Παραμένει 
όμως γεγονός ότι, ενώ ο Τραμπ 
είχε το «όνομα» του σκληρού 
συνομιλητή, στο ντιμπέιτ η Χά-
ρις προχώρησε στις περισσότερες 
ανηλεείς επιθέσεις. Φυσικά αυτή η 
στρατηγική χρησιμοποιήθηκε με 
πολιτικό κόστος, αφού της άφησε 

λιγότερο χρόνο για να καθορίσει 
τη δική της υποψηφιότητα και 
να αντικρούσει την κριτική που 
δέχθηκε για ζητήματα όπως η 
μετανάστευση και η οικονομία. 

Είναι γεγονός ότι η Χάρις ανά-
λωσε περισσότερο χρόνο μιλώ-
ντας για τον αντίπαλό της παρά 
για τον εαυτό της, υπολογίζοντας 
ότι είχε περισσότερα να κερδίσει 
αποδεικνύοντας ότι μπορούσε να 
στέκεται ίση απέναντί του και να 
εξαπολύει αντίστοιχα αιχμηρές επι-
θέσεις. ∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι 
παρέλειψε να απαντήσει ορισμένες 
ερωτήσεις, επιμένοντας να στρέφει 
τη συζήτηση στην τετραετία του 
πρώην Προέδρου. Παίζοντας με 
τις κάμερες, ρωτούσε τους Αμε-
ρικανούς όχι μόνο να φανταστούν 
πώς θα είναι η ζωή τους επί της 
προεδρίας της, αλλά, το κυριότερο,  
να θυμηθούν τι είχε συμβεί επί 
διακυβέρνησης Τραμπ. 

Τι δεν απάντησε;
Έτσι η Χάρις «στέφθηκε» μεν 

νικήτρια, εντούτοις οι ψηφοφόροι 
που έψαχναν απαντήσεις για τις 
πολιτικές της δύσκολα τις βρήκαν 
κατά τη διάρκεια της εμφάνισής 
της στο ντιμπέιτ. Σύμφωνα με 
αμερικανικά ΜΜΕ, η αντιπρόε-
δρος ανάλωσε περίπου τον μισό 
χρόνο που είχε στη διάθεσή της 
για επιθέσεις κατά του Τραμπ. 
Τον κατηγόρησε για ψέματα, για 
επικίνδυνες σχέσεις με δικτάτορες, 
ενώ στον υπόλοιπο χρόνο έκανε 
αναφορά στα επιτεύγματα, όπως τα 
χαρακτήρισε, του Μπάιντεν στην 
εσωτερική και εξωτερική πολιτική.  

Αν και αναφέρθηκε σε κάποια 
σχέδια που έχει εάν κερδίσει τον 
προεδρικό θώκο, δεν έδωσε και-

Η Χάρις «στέφθηκε» µεν νικήτρια, εντούτοις 
οι ψηφοφόροι, που έψαχναν απαντήσεις για 

τις πολιτικές της, δύσκολα τις βρήκαν κατά τη 
διάρκεια της εµφάνισής της στο ντιµπέιτ 

Ενώ ο Τραµπ είχε το «όνοµα» του σκληρού συνοµιλητή, 
στο ντιµπέιτ η Χάρις προχώρησε στις περισσότερες ανηλεείς επιθέσεις 

Τραµπ - Χάρις: Ένα 
εκρηκτικό ντιµπέιτ δίχως 
όραµα και απαντήσεις

ΓΙΑΝΝΗΣ 
ΓΙΩΡΓΑΛΛΗΣ 
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νούργιες πληροφορίες γι’ αυτά. 
Για παράδειγμα, στο ζήτημα της 
οικονομίας, το οποίο θεωρείται 
ένα από τα κρισιμότερα θέματα 
της προεκλογικής ατζέντας, μετά 
βίας άγγιξε την επιφάνεια της συ-
ζήτησης για το πώς θα διαχειριστεί 
τη φορολογία, την προσιτή στέγαση 
και την κρατική στήριξη στις νέες 
οικογένειες. 

Όσον αφορά την εξωτερική πο-
λιτική, δεσμεύτηκε για μια λύση 
δύο κρατών στη Μέση Ανατολή 
και για υποστήριξη της Ουκρανίας 
στη νίκη επί της Ρωσίας, αλλά δεν 
επεκτάθηκε στο πώς θα επιδιώξει 
να πετύχει αυτούς τους στόχους. 
Δεσμεύτηκε να μην απαγορεύσει 
το fracking, αλλά είπε ελάχιστα για 
το πώς σχεδιάζει να επενδύσει σε 
κλιματικές λύσεις. Συνέχισε επίσης 
να αποφεύγει ερωτήσεις σχετικά με 
το γιατί πρόσφατα αποστασιοποιή-
θηκε από τις θέσεις που πήρε στην 
προσπάθειά της να είναι υποψήφια 
των Δημοκρατικών το 2020. Το 
πιο σημαντικό, έκανε πολύ λίγα 
για να ξεχωρίσει τα σχέδιά της από 
αυτά του Μπάιντεν σε μια εκλο-
γική διαδικασία, όπου οι πολίτες 
φαίνεται να διψάνε για αλλαγές.

Φυσικά, ούτε ο Τραμπ κατόρ-
θωσε να παρουσιάσει ή να υπε-
ρασπιστεί τις πολιτικές του θέσεις. 
Μάλιστα, για τους επικριτές του 

ο πρώην Πρόεδρος επιβεβαίω-
σε αυτό που ήταν προφανές εδώ 
και χρόνια: «Ο κύριος στόχος του, 
εάν κερδίσει άλλη μια θητεία, θα 
ήταν να κάνει ό,τι καλύτερο για 
τον Ντόναλντ Τραμπ. Δεν είναι 
ικανός να υπηρετήσει τη χώρα».

Η καλύτερη στιγμή της βραδιάς 
για τον Τραμπ ήταν όταν ρώτησε 
την αντίπαλό του τι θα έκανε δι-
αφορετικά από τα προηγούμενα 
τριάμισι χρόνια. Ούτε ο πρώην 

Πρόεδρος, ούτε οι ψηφοφόροι 
πήραν απάντηση στο καίριο αυτό 
ερώτημα. 

Ο πόλεμος στην Ουκρανία
Κατά τη διάρκεια του ντιμπέιτ ο 

Τραμπ είχε δύο φορές την ευκαιρία 
να απαντήσει αν θέλει να δει την 
Ουκρανία να κερδίζει τον πόλεμο 
εναντίον της Ρωσίας. Απέφυγε και 
τις δύο αυτές ευκαιρίες, απαντώ-
ντας ότι είναι προς το συμφέρον 

των ΗΠΑ «να τελειώσει αυτός ο 
πόλεμος. Αυτό που θα κάνω είναι 
να μιλήσω στον έναν, να μιλήσω 
και στον άλλον. Θα τους κάνω να 
συναντηθούν. Αυτός ο πόλεμος 
πεθαίνει να διευθετηθεί». 

Σύμφωνα με την Politico, ο πρώ-
ην Πρόεδρος,  αρνούμενος να δώσει 
άμεση απάντηση για τον πόλεμο 
στην Ουκρανία, ουσιαστικά έδωσε 
μια γεύση για το πώς θα προσεγ-
γίσει το ζήτημα εάν επανεκλεγεί. 

Τα σχόλιά του δείχνουν τον τρόπο 
με τον οποίο βλέπει την κατάσταση 
στην εμπόλεμη χώρα, επιβεβαιώ-
νοντας την «τραμπιανή» εκδοχή της 
realpolitik που θα εφαρμόσει στο 
ενδεχόμενο δεύτερης προεδρικής 
θητείας. Για τους αναλυτές, αυτό 
ισοδυναμεί με μια κυβέρνηση πολύ 
λιγότερο ικανή να αμφισβητήσει τις 
βλέψεις της Ρωσίας στην Ουκρανία 
και πιο «ανυπόμονη» να κλείσει 
ειρηνευτικές συμφωνίες. 

Η Χάρις, με τη σειρά της, κατηγό-
ρησε τον Τραμπ ότι είναι πρόθυμος 
να εγκαταλείψει την Ουκρανία για 
να κερδίσει την εύνοια του Πούτιν, 
θέτοντας σε κίνδυνο τους Δυτικούς 
συμμάχους. «Διαφορετικά, ο Πούτιν 
θα καθόταν στο Κίεβο και θα στόχευε 
την υπόλοιπη Ευρώπη, ξεκινώντας 
από την Πολωνία. Ο Πούτιν θα έτρω-
γε τον Τραμπ για μεσημεριανό», 
ανέφερε χαρακτηριστικά. 

Η συζήτηση για την Ουκρανία 
υπογραμμίζει για άλλη μια φορά 
την εκτίμηση ότι ο Τραμπ σε πε-
ρίπτωση δεύτερης θητείας θα 
απομακρύνει την προσέγγιση των 
Ρεπουμπλικανών στην εξωτερική 
πολιτική ακόμη πιο μακριά από 
τις ρίζες του «Ριγκανισμού», όταν 
μάλιστα τον βαραίνουν κατηγορί-
ες για «συμπαιγνία» με τη Ρωσία 
κατά τη διάρκεια της παραμονής 
του στο Οβάλ Γραφείο. 

25ΔΙΕΘΝΗ 15.09.2024
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Άκουσα με μεγάλη προ-
σοχή τις εξαγγελίες του 
Κυριάκου Μητσοτάκη 

από τη Θεσσαλονίκη. Ποτέ δεν 
κατάλαβα γιατί οι κυβερνητικές 
εξαγγελίες πρέπει να γίνονται από 
τον χώρο της Διεθνούς Εκθέσεως, 
αλλά ας το παρακάμψουμε για να 
δούμε τα σοβαρότερα. 

Οι Έλληνες, είμαστε πολύ τυχε-
ροί, γιατί ζούμε σε έναν  ευλογημέ-
νο από τον Θεό τόπο. Και άτυχοι, 
συγχρόνως,  γιατί σπάνια είχαμε 
πολιτικούς με όραμα για την πα-
τρίδα. Στη χώρα μας, οι ανισότητες 
μεταξύ των πολιτών ήταν πάντα, 
και είναι και σήμερα, τεράστιες. 
Κι αυτό ισχύει, όποια κυβέρνηση 
και να βρίσκεται στην εξουσία, είτε 
δεξιών είτε αριστερών αντιλήψεων. 

Καμιά κυβέρνηση δεν ακούμπη-
σε ποτέ τις αμοιβές των υπουργών, 
των βουλευτών, των συμβούλων 
και παρασυμβούλων και όλων 
των αργόσχολων τριγύρω τους, 
οι οποίοι απολαμβάνουν μυθι-
κούς μισθούς και άλλα πολλά 
αδικαιολόγητα προνόμια: Όπως 
δωρεάν τηλέφωνα, δωρεάν σπίτι 
στην Αθήνα και στη γενέτειρά τους 
και γραφείο (στελεχωμένο δωρε-
άν), αδασμολόγητα είδη, δωρεάν 

ταξίδια παντού, ελεύθερη διέλευση 
από σταθμούς διοδίων, κ.λπ, κ.λπ, 
κ.λπ). Άμα μάθετε με πόσα χρή-
ματα αμείβονται και τι προνόμια 
απολαμβάνουν οι ευρωβουλευτές, 
θα πέσετε κάτω ξεροί. Όλα αυτά, 
την ίδια ώρα που ο καθημερινός 
πολίτης προσπαθεί μετά δυσκολίας 
να εξασφαλίσει τα απαραίτητα. Με 
τους μισθούς να είναι από τους 
χαμηλότερους της Ευρώπης και 
την ακρίβεια να σπάει κόκκαλα. 
Οι έμμεσοι φόροι ασήκωτοι! Ο 
ΕΝΦΙΑ, που επέβαλε προσωρινά ο 
Ευάγγελος Βενιζέλος, απέδειξε για 
πολλοστή φορά στην πράξη πως 
ουδέν μονιμότερον  του προσωρι-
νού στην πατρίδα μας. Και οι τιμές 
των καυσίμων, ειδικά της βενζίνης, 
αστρονομικές! Πώς γίνεται, αλήθεια, 
η Κύπρος να αγοράζει από την 
Ελλάδα τα καύσιμα και να πωλεί 
πολύ φθηνότερα; Και τα διόδια; 
Πενήντα ευρώ για επτακόσια χι-
λιόμετρα! Είκοσι πέντε ευρώ διόδια 
πληρώνεις για να ταξιδέψεις με το 
αυτοκίνητό σου από τη Λάρισα 
στην Αθήνα και άλλα τόσα για την 
επιστροφή! Φτιάχτηκαν τόσο ωραίοι 
δρόμοι και οι περισσότεροι οδηγοί 
προτιμούν τους κατσικόδρομους! 
Και διόδια και τέλη κυκλοφορίας 

γίνεται; Παγκόσμιο φαινόμενο! 
Υπάρχει ακόμα συγκεκαλυμμένη 

οικονομική ενίσχυση, με τρόπους 
απαράδεκτους, συγκεκριμένων 
επαγγελματικών τάξεων. Στη χώρα 
μας υποθηκεύεις το σπίτι σου στην 
τράπεζα για ένα δάνειο, και όταν μετά 
από πολλά χρόνια έρχεται η ώρα 
της τελευταίας δόσης, κατά συνέπεια 
και της απαλοιφής της δέσμευσης 
της περιουσίας σου, η τράπεζα σε 
υποχρεώνει να πληρώσεις εξακόσια 
ευρώ σε δικηγόρους και χαρτόσημα 
για διαγραφή της υποθήκης! Αδια-
νόητα πράγματα! Και τα πιστοποιη-
τικά ενεργειακής επάρκειας και η 
ηλεκτρονική ταυτότητα των σπιτιών 
που στοιχίζουν πολλά χρήματα, συ-
νήθως εκδίδονται από το γραφείο των 
μηχανικών, με το αζημίωτο πάντοτε, 
που μπορεί να μην ξέρουν κατά που 
πέφτει το ακίνητο! 

Υπάρχουν, ωστόσο, κι άλλα 
πολλά απαράδεκτα. Ο Κυριάκος 
Μητσοτάκης επέβαλε, με την σύμ-
φωνο γνώμη όλων των συστημικών 
κομμάτων, τον υποχρεωτικό εμβο-
λιασμό κατά του COVID-19, έδωσε 
προνόμια στους εμβολιασμένους, 
απέλυσε τους υγειονομικούς που 
δεν εμβολιάστηκαν, έβαλε πρόστιμο 
στους άνω των 65 ετών που αρνήθη-

καν να εμβολιαστούν. Πρωτόγνωρα 
πράγματα, που μόνο σε δικτατορικά 
καθεστώτα εφαρμόζονται. Η συ-
νωμοσία των εμβολίων κατέπεσε, 
αλλά κανένας από εκείνους που 
τους έγινε εμμονή το εμβόλιο δεν 
απολογήθηκε. Για τιμωρία, φυσικά, 
ούτε λόγος να γίνεται.

Όλα αυτά συμβαίνουν σε μια 
χώρα, που μέρα με τη μέρα φθί-
νει όλο και περισσότερο. Με την 
υπογεννητικότητα να έχει μετατρα-
πεί σε έναν  πραγματικό εφιάλτη 
για το μέλλον της. Κάτι, που, αν 
δεν αντιμετωπισθεί γρήγορα και 
αποτελεσματικά, πολύ σύντομα 
οι Έλληνες θα αποτελούμε μει-
οψηφία στον ίδιο τον τόπο μας. 
Όπως και στην Κύπρο, όπου τα 
πράγματα είναι ακόμα χειρότερα. 
Αντί λοιπόν να δοθούν κίνητρα για 
αύξηση των γεννήσεων, η κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη θέτει οικονομικά 
κριτήρια προκειμένου να δοθεί 
το επίδομα στις οικογένειες που 
αποκτούν τρίτο παιδί! Τραγικό! 
Από την άλλη ψήφισε νόμο για 
υιοθεσία παιδιών από ομόφυλα 
ζευγάρια! Έγκλημα! 

Αυτά είναι μόνο μερικά πα-
ραδείγματα που δείχνουν πώς το 
κράτος βλέπει τους πολίτες του. Ένα 

δυσκίνητο κράτος, με υπηρεσίες 
ως επί το πλείστον δυσλειτουργι-
κές, με αποτέλεσμα την ταλαιπωρία 
και την οικονομική επιβάρυνση 
των πολιτών. Ας μην έχει λοιπόν 
η κυβέρνηση (η κάθε κυβέρνηση) 
την απαίτηση, όταν η ίδια είναι 
χωμένη στη σπατάλη και στην  
αδιαφάνεια, να είναι νομοταγείς 
οι πολίτες. Αυτό δεν θα γίνει ποτέ! 

Τώρα θα διερωτηθείτε αν για 
όλα αυτά και άλλα πολλά,  που 
είναι αδύνατο να καταγραφούν σε 
ένα μόνο σημείωμα, φταίει μόνο 
το πολιτικό προσωπικό της χώρας. 
Όχι είναι η απάντηση! Οι περισ-
σότεροι πολίτες κοιτούν μόνο τη 
βόλεψή τους, αδιαφορώντας για 
όλα τα υπόλοιπα. Ο θυμός του 
λαού κρατά όσο και η μνήμη ενός 
χρυσόψαρου… Ύστερα αρχίζουν 
ξανά τα χειροκροτήματα. Για ένα 
πολιτικό προσωπικό (όχι μόνο το 
κυβερνητικό), το οποίο, εκτός ελαχί-
στων εξαιρέσεων, κανένας σοβαρός 
άνθρωπος δεν εμπιστεύεται! 

Υστερόγραφο: Πάλιν ξέχασε την 
Κύπρο ο Πρωθυπουργός! Τυχαίο, 
άραγε; Δεν νομίζω… 
*Καθηγητής, Πανεπιστήμιο Θεσσαλί-

ας, από το Μονάγρι Λεμεσού
av.avgoustiνοs@gmail.com

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης ανακοίνωσε αυξήσεις 
ντροπής σε μισθούς και συντάξεις

ΑΠΟΨΗ  
ΔΡ ΑΥΓΟΥΣΤΙΝΟΣ 
(ΝΤΙΝΟΣ) ΑΥΓΟΥΣΤΗ*

ΑΠΟΨΗ  
ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ 
Λ. ΟΜΗΡΟΥ*

Οπανελλήνιος συγκλονι-
σμός ήταν ανυπόφορα 
οδυνηρός. Ήταν μια με-

γάλη απώλεια για την Κύπρο, την 
Ελλάδα, ολόκληρο τον Ελληνισμό.

Είκοσι πέντε χρόνια από τότε 
που έφυγε από κοντά μας τόσο 
πρόωρα και τόσο άδικα, ο Γιάννος 
Κρανιδιώτης, τιμούμε τον αγωνι-
στή, τον οραματιστή, τον πολιτικό, 
τον μεγάλο Κύπριο, τον μεγάλο 
Έλληνα και Ευρωπαίο. Τιμούμε 
τον άνθρωπο που έθεσε τα θεμέλια 
της ευρωπαϊκής ενσωμάτωσης της 
Κύπρου, που υπήρξε το μεγαλύτερο 
πολιτικό και διπλωματικό επίτευγ-
μα του Ελληνισμού τα τελευταία 
48 χρόνια. Ο Γιάννος Κρανιδιώτης 
υπήρξε ο θεμελιωτής αυτής της 
μεγαλόπνοης πολιτικής. Όταν στην 
Κύπρο υπήρχε ακόμα άρνηση, 
αντιδράσεις και επιφυλάξεις. Όταν 
υπήρχε η προφανής αδυναμία κα-
τανόησης μιας μεγάλης πολιτικής, 
χωρίς ιδεολογικές περιχαρακώσεις 
και πολιτικές παρωπίδες.

Μεγάλος σταθμός το 1988, όταν 
ο Γιάννος Κρανιδιώτης συμβου-
λεύει την κυπριακή Κυβέρνηση 
να υποβάλει αίτηση, επί ελληνικής 
Προεδρίας, για ένταξη στην Ε.Ε. 

Μια αίτηση,  που υποβάλλεται 
δύο χρόνια αργότερα.

Το 1994 έχουμε την απόφαση 
του Συμβουλίου της Κέρκυρας, με 
βάση την οποία η Κύπρος πρέ-
πει να είναι στα κράτη που θα 
περιλαμβάνονται στην επόμενη 
διεύρυνση.

Οι αποφάσεις του Ελσίνκι και 
της Νίκαιας και ο ενταξιακός δι-
άλογος οδηγούν στην Κοπεγχάγη 
και στις ιστορικές ημερομηνίες 
της 16ης Απριλίου στην Αθήνα 
με την υπογραφή της Συνθήκης 
Προσχώρησης και της 1ης Μαΐου 
2004, με την οριστική ένταξη της 
πατρίδας μας στην ευρωπαϊκή οι-
κογένεια. Η Κύπρος μπορεί πλέον 
να προσβλέπει σε ένα μέλλον με 
ασφάλεια, με ευημερία, με ανά-
πτυξη, με κοινωνική συνοχή, με 
προοπτική ανατροπής των κατοχι-
κών δεδομένων και ενότητας της 
πατρίδας μας. 

Μπορεί να υπάρχουν ακόμα 
παράπονα από την Ε.Ε., τόσο για 
τη μη ενεργό παρέμβαση στο 
Κυπριακό, όσο και για τις ακο-
λουθούμενες οικονομικές και 
κοινωνικές πολιτικές και ιδιαίτερα 
για την ανάλγητη συμπεριφορά 

απέναντι στην οικονομική κρίση 
του 2012-2013. Ωστόσο, καλό θα 
είναι να σκεφτόμαστε, ποια θα ήταν 
σήμερα η μοίρα της Κύπρου εκτός 
Ε.Ε.

Ο Κρανιδιώτης δεν υπήρξε 
απλώς ο ακούραστος αγωνιστής 
των δικαίων του Ελληνισμού, της 
Ελλάδας και της Κύπρου. Δεν ήταν 
μόνον ο κορυφαίος μαχητής και 
πρωταγωνιστής για το Κυπριακό 
μέσα στον ελλαδικό χώρο, ακοίμητος 
εργάτης για την εκπλήρωση του 
μεγάλου οράματος για την ένταξη της 
Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Ο Κρανιδιώτης ήταν, κυρίως, ο 
οραματιστής των μεγάλων αλμάτων 
και των ανοικτών οριζόντων για 
τον Ελληνισμό, που μπορούσε 
να προωθήσει με τη μεθοδικό-
τητα του ικανού πολιτικού. Με 
το πάθος του ιδεολόγου αλλά και 
την επίγνωση των δυνατοτήτων 
και των πραγματικών ορίων μιας 
πολιτικής. Έβλεπε ως επείγου-
σα αναγκαιότητα την υπέρβαση 
της στασιμότητας, της απραξίας 
και της προσήλωσης στο παλιό. 
Αγωνιούσε για την υιοθέτηση 
καινοτόμων αλλαγών, που θα 
έβαζαν τον Ελληνισμό σε μια 

άλλη τροχιά ανάτασης και δημι-
ουργίας. Απέρριπτε το κράτος της 
διαμεσολάβησης, του αδίστακτου 
κομματισμού, της διαφθοράς και 
της διαπλοκής. 

Απεχθανόταν τον αυτοσχεδια-
σμό, την τετριμμένη παραδοσιακή 
διπλωματία, τον εύκολο λόγο του 
εντυπωσιασμού και των ανέξοδων 
ρητορικών εκφράσεων. Εξοπλισμέ-
νος με την ιώβεια υπομονή ενός 
έμπειρου διπλωμάτη, γνώριζε την 
τέχνη της βολιδοσκόπησης των 
προθέσεων και με μεθοδικότητα 
και συστηματική δουλειά κέρδιζε 
κρίσιμες μάχες.

Ο Γιάννος Κρανιδιώτης ήθελε 
την πολιτική διαδικασία αποτελε-
σματική, παραγωγική, με ορατά 
και χειροπιαστά αποτελέσματα. Και 
τους μεγάλους εθνικούς στόχους 
ρεαλιστικούς και εφικτούς. Ποτέ 
όμως ηττοπαθείς και ενδοτικούς, 
όσο και αν κάποιοι προσπαθούν 
να τον παρουσιάζουν μεταθανάτια 
ως οπαδό και θιασώτη του δικού 
τους άρρωστου και ηττοπαθούς, 
δήθεν ρεαλισμού, κακοποιώντας 
αδίστακτα τη μνήμη του. 

Αν και η ζωή του Γιάννου Κρα-
νιδιώτη υπήρξε σύντομη, το όραμά 

του για την Κύπρο, την Ελλάδα και 
τον Ελληνισμό παραμένει διαχρο-
νικό αλλά και επίκαιρο όσο ποτέ.

Είκοσι τρία χρόνια μετά τον πρό-
ωρο χαμό του, η Κύπρος συνεχίζει 
τον αγώνα για τον τερματισμό της 
τουρκικής κατοχής και για μια λύση 
δίκαιη, λειτουργική και βιώσιμη.

Η ευρωπαϊκή ενσωμάτωση της 
Κύπρου  δημιούργησε νέα δεδομέ-
να, που μπορούν να αναχαιτίσουν 
τους τουρκικούς σχεδιασμούς και 
να ενισχύσουν τα πολιτικά ερεί-
σματα του αγώνα του λαού μας, για 
την επίτευξη λύσης δημοκρατικής, 
δίκαιης και ευρωπαϊκής. Φτάνει 
να είμαστε διεκδικητικοί και να 
αξιοποιούμε χωρίς δισταγμούς 
και αναστολές την ιδιότητα του 
κράτους - μέλους.

Η ζωή και το έργο του Κρανι-
διώτη αποτελεί και σήμερα μόνιμη 
πηγή έμπνευσης και οραματικής 
ενατένισης του μέλλοντος.

Σημ: Ο Γιάννος Κρανιδιώτης 
έχασε τη ζωή του στις 14 Σεπτεμ-
βρίου του 1999, σε αεροπορικό 
δυστύχημα, Στο ίδιο δυστύχημα 
σκοτώθηκε και ο γιος του Νικόλας.

*Πρώην Πρόεδρος 
της Βουλής των Αντιπροσώπων

Χρέος μνήμης Γιάννου Κρανιδιώτη
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 Κύριε Πρόεδρε,

Οβουλευτής και πρόεδρος 
της Επιτροπής Ψηφιακών 
Μέσων της Tουρκι-

κής Eθνοσυνέλευσης, Hüseyin 
Yayman, αναφερόμενος στη 
σειρά ‘‘Famagusta’’, έκανε λόγο 
για προπαγάνδα της ελληνικής 
πλευράς, όσον αφορά την τουρ-
κική εισβολή. Και κατέληξε: ‘‘… 
Η Κύπρος είναι τουρκική και θα 
παραμείνει τουρκική’’. Και τόνι-
σε: ‘’Δεν θα επιτρέψουμε ποτέ, μα 
ποτέ, τις επιχειρήσεις μαύρης προ-
παγάνδας της ελληνοκυπριακής 
πλευράς’’ («Σημερινή», 4/9/2024).

Αυτό και μόνο φαίνεται πόσο 
‘‘καίει’’ την Τουρκία. Είναι ένα μέσο 
που θα έπρεπε να είχε χρησιμο-
ποιηθεί προ πολλού. Αν και η 
σειρά ‘‘Famagusta’’ δεν υπήρχε 
πριν, υπήρχε όμως άπειρο υλικό 
από την εισβολή και τις τουρκικές 
θηριωδίες για να προβληθεί δι-
εθνώς η τουρκική βαρβαρότητα 
και να τεθεί το θέμα της Κύπρου 
στη σωστή βάση. Δυστυχώς, τί-
ποτα δεν έγινε μέχρι τώρα. Καμιά 
κυπριακή Κυβέρνηση δεν εκμε-
ταλλεύτηκε τα διεθνή ΜΜΕ προς 
δικαίωση του αγώνα μας. Καιρός 
είναι να αλλάξουμε πορεία και να 
προχωρήσουμε σε μια δυναμική 
ενημέρωση παγκοσμίως. 

Κύριε Πρόεδρε, επιβάλλεται να 

σταματήσουμε τις συνεχείς μειοδο-
τικές θέσεις που μέχρι τώρα όλες οι 
Κυβερνήσεις κράτησαν, της δικής 
σας μη εξαιρουμένης. Να σταματή-
σουμε τα παρακάλια για συνομιλίες 
που στο τέλος και αυτές θα είναι εις 
βάρος μας με τις λύσεις ΔΔΟ ή δύο 
κρατών. Είναι καιρός να μπούμε στην 
αντεπίθεση και να προωθήσουμε 
το θέμα της πατρίδας μας με τα σω-
στά μέσα, με στόχο μας πάντοτε την 
ΑΠΕΛΕΥΘΕΡΩΣΗ. 

Να ενημερώσουμε την παγκό-
σμια κοινή γνώμη, που μέχρι σή-
μερα οι πλείστοι δεν έχουν ιδέα 
του τι πραγματικά συμβαίνει στην 
Κύπρο. Και αυτοί οι λίγοι που 
ξέρουν, δεν είναι ενήμεροι της 

πραγματικότητας. 
Δεν ξέρουν ότι η Κύπρος είναι 

μοιρασμένη και ότι το 37% του εδά-
φους τής Κ.Δ. είναι υπό κατοχήν από 
την Tουρκία για τα τελευταία πενήντα 
χρόνια. Δεν ξέρουν ότι το 30% του 
πληθυσμού είναι πρόσφυγες στην ίδια 
τους την πατρίδα και δεν μπορούν να 

επιστρέψουν στις πατρογονικές τους 
εστίες. Δεν ξέρουν ότι 1.500 Κυπρίες, 
ηλικίας από 12 μέχρι 70 χρονών, 
βιάσθηκαν από τους βάρβαρους 
εισβολείς. Δεν ξέρουν ότι μετά από 
πενήντα χρόνια υπάρχουν ακόμη 
αγνοούμενοι που δολοφονήθηκαν 
από τους δολοφόνους του ΑΤΤΙΛΑ. 

Δεν ξέρουν για τον εποικισμό 
και τη δημογραφική αλλοίωση 
στην κατεχόμενη κυπριακή γη. 
Δεν ξέρουν για τον σφετερισμό 
των περιουσιών που άφησαν πίσω 
οι εκτοπισμένοι και για χρόνια τώρα 
οι κατακτητές τις εκμεταλλεύονται. 
Δεν ξέρουν ότι η Λευκωσία είναι 
η μόνη ευρωπαϊκή πρωτεύουσα 
που είναι διαιρεμένη. Δεν ξέρουν 

για την Αμμόχωστο, ότι είναι μια 
πόλη φάντασμα. Δεν ξέρουν ότι 
η ‘‘ειρηνευτική’’ επιχείρηση της 
Τουρκίας, της 20ής Ιουλίου 1974, 
έφερε το όνομα ΑΤΤΙΛΑΣ. Αυτό 
και μόνο λέει πολλά! Αυτά, και 
πολλά άλλα, είναι επάναγκες να 
προβληθούν διεθνώς.

Σύμφωνα με τις δηλώσεις πολ-
λών Tούρκων ιθυνόντων, η Tουρκία 
θα πολεμήσει την παρουσίαση της 
σειράς ‘‘Famagusta’’ στο NETFLIX. 
Η κυπριακή Κυβέρνηση οφείλει να 
υπερασπιστεί το δικαίωμα της προ-
βολής αυτής της εξαιρετικής σειράς, 
για να προβληθεί η πραγματικότητα. 
Και μόνο η δραματική αντίδραση 
των διαφόρων στην Tουρκία και 
των εδώ εγκαθέτων τους, φανερώνει 
πόσο η διεθνής προβολή των βαρ-
βαροτήτων τους, τους ενοχλεί. Είναι 
κάτι στο οποίο όχι μόνο δεν πρέπει 
να ενδώσουμε, αλλά επιβάλλεται με 
κάθε μέσο να το πετύχουμε και να 
το εξαπλώσουμε παγκοσμίως. Τους 
καίει, και πολύ μάλιστα. 

Η ηττοπάθεια, οι υποχωρήσεις, 
τα ΜΟΕ, οι παρακλήσεις για συ-
νομιλίες, που μέχρι σήμερα όλες 
οι προηγούμενες κυβερνήσεις και 
δυστυχώς η δική σας Κυβέρνηση 
συνεχίζει, δεν ωφέλησαν σε τίποτα. 
Κάθε μέρα που περνά, μας σπρώ-
χνει όλο και πιο πίσω. Πρέπει να 
το συνειδητοποιήσουμε αυτό, αν 
πράγματι θέλουμε ΑΠΕΛΕΥΘΕΡΩ-
ΣΗ. Οποιαδήποτε άλλη λύση είναι 
μάταιη. Απλώς καθυστερούμε την 
πλήρη τουρκοποίηση της Κύπρου. 
Ήθελα να πιστεύω ότι δεν είναι αυτός 
ο στόχος σας, αν και η μέχρι σήμερα 
πορεία μας οδηγεί εκεί. 

Και κάτι ακόμα, εξίσου σημαντι-
κό. Εάν η Tουρκία απειλήσει την 

ύπαρξη της NETFLIX στην Tουρκία, 
πολύ πιθανόν να πετύχει την μη 
προβολή της σειράς. Υπάρχει σχέδιο 
Β’ από την πλευρά της Κυπριακή 
Δημοκρατίας; Ή θα είναι ακόμη 
μια σοβαρή ήττα εις βάρος μας; 

Σε μια τέτοια περίπτωση, πιστεύω 
ότι το Σχέδιο Β’ της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας είναι να ξεκινήσει επί 
πληρωμή τη δική μας προπαγάνδα 
σε όσο περισσότερα Διεθνή ΜΜΕ 
με το ποικίλο πλουσιότατο υλικό 
που υπάρχει από την προέλαση του 
ΑΤΤΙΛΑ. Να προβληθεί διεθνώς 
η πραγματική εικόνα. 

Η σημερινή αντίδραση της Tουρ-
κίας αποδεικνύει ότι είναι κάτι που 
φοβούνται. Κάτι που τους ενοχλεί 
σοβαρά. Μας έδωσαν το όπλο για 
να τους πολεμήσουμε. Επιβάλλεται 
να το εκμεταλλευτούμε. Η δική μας 
προβολή της πραγματικότητας εί-
ναι η άμυνά μας στους τουρκικούς 
παραλογισμούς και ταυτόχρονα η 
αντεπίθεσή μας. Λεφτά υπάρχουν 
από τις πολλές 100δες εκατομμύρια 
που εισπράχθηκαν ως Ειδική Συ-
νεισφορά στην Άμυνα, παρ’ όλο που 
το μεγαλύτερο ποσοστό αφανίστηκε 
στον Γενικό Προϋπολογισμό. Ας ελ-
πίσουμε ότι η δική σας Κυβέρνηση, 
κ. Πρόεδρε, θα σταθεί στο ύψος της 
και θα φανεί αντάξια της ψήφου του 
κυπριακού λαού, που σας εμπιστεύ-
θηκε το προεδρικό αξίωμα.

*Μόνιμος κάτοικος Μελβούρνης

Είναι καιρός να καταγγείλουμε διεθνώς 
την τουρκική βαρβαρότητα

Κύριε Πρόεδρε, επιβάλλεται να σταματή-
σουμε τις συνεχείς μειοδοτικές θέσεις,  

που μέχρι τώρα όλες οι Κυβερνήσεις κρά-
τησαν, της δικής σας μη εξαιρουμένης

ΑΠΟΨΗ  
ΔΑΝΟΣ Π. 
ΣΙΟΥΚΙΟΥΡΟΓΛΟΥ*

ΑΠΟΨΗ  
ΠΕΤΡΟΣ 
Θ. ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ 

Υπάρχει μια διάχυτη παρα-
μυθολογία, ότι η σύγχρονη 
Ιστορία της Κύπρου των τε-

λευταίων 60 ετών είναι μια συνεχής 
απόρριψη λύσεων, προσφορών και 
προτάσεων, που αποτελούν, κατά 
τους συντάκτες των παραμυθολογιών, 
χαμένες ευκαιρίες για το Κυπριακό. Ο 
καθηγητής Κουφουδάκης διατύπωσε 
μιαν άποψη, την οποία ενστερνίζομαι 
και αποδέχομαι πλήρως. «Χαμένες 
ευκαιρίες υπήρξαν για την Τουρκία», 
όχι για την Κ.Δ. ή την ελληνοκυ-
πριακή κοινότητα. Στις προτάσεις 
ή τα σχέδια αυτά κάποιοι τονίζουν 
τα πλεονεκτήματα ή τα κέρδη που 
διατείνονται ότι πρόσφεραν οι «χα-
μένες ευκαιρίες». Αυτά τα πλεονε-
κτήματα φαίνεται να ήταν το δέλεαρ 
να αποδεχτούμε μια διευθέτηση ή 
μια λύση, που θα ήταν συμφέρουσα 
στην Τουρκία και τις επιδιώξεις της. 
Αλλά οι εραστές των χαμένων ευκαι-
ριών απομονώνουν τα υποτιθέμενα 
πλεονεκτήματα και κέρδη για την 
πλευρά μας και αποσιωπούν τα μει-
ονεκτήματα ή τις υποχωρήσεις που 
θα έπρεπε να αποδεχτεί η πλευρά 

μας και που θα ήταν καθοριστικά 
για το μέλλον της Κ.Δ., αλλά και της 
τελικής λύσης. Για τούτο αποτελούν 
χαμένες ευκαιρίες για την Τουρκία 
και όχι για την πλευρά μας.

Οι «χαμένες ευκαιρίες» χωρίζονται 
σε ευκαιρίες στις οποίες απορρίψαμε 
την ένωση, που μας πρόσφεραν στο 
πιάτο, απορρίψαμε την επιστροφή 
χωρίς όρους στην Αμμόχωστο, ή 
απορρίψαμε λύση λειτουργική και 
βιώσιμη, που σήμερα δεν έχουμε 
την πολυτέλεια να αναζητήσουμε ή 
να επιδιώξουμε και να πετύχουμε. 
Μας λένε ότι οι Αμερικάνοι μάς 
πρόσφεραν την ένωση στο πιάτο 
και την απέρριψε ο Μακάριος. Μας 
λένε ότι μας πρόσφεραν την χωρίς 
όρους επιστροφή στην Αμμόχωστο 
κι εμείς απορρίψαμε το σχέδιο που 
την περιείχε. Μας λένε πως απορρί-
ψαμε δελεαστικές προτάσεις λύσης 
και σήμερα ούτε στο όνειρό μας δεν 
μπορούμε να τις απολαύσουμε.

Όσοι πιστεύουν στις «χαμένες 
ευκαιρίες» βλέπουν μόνο το δέλεαρ 
ενός κομματιού τυριού, που καλεί 
τα ποντίκια σε θεσπέσιο γεύμα. 

Δεν βλέπουν όμως τη φάκα, μέσα 
στην οποία είναι τοποθετημένο το 
πιάτο με το δελεαστικό τυρί. Δεν 
κατανοούν, όπως τα ποντίκια στη 
φάκα, ότι πριν γευτούν αυτό το θαυ-
μάσιο δέλεαρ, το τέλι της φάκας 
θα πέσει στο κεφάλι και θα τους 
στείλει νηστικούς στον άλλο κόσμο.

Όλες οι προτάσεις για λύση προ-
έρχονταν από τον αμερικανικό και 
τον βρετανικό παράγοντα. Και κύρια 
επιδίωξή τους ήταν η ικανοποίηση των 
τουρκικών απαιτήσεων διχοτόμησης, 
δυο κρατών, αναγνώρισης της κατοχής 
και των αποτελεσμάτων της. Έτσι, η 
«ένωση» του σχεδίου Άτσεσον έκρυβε 
τη διχοτόμηση, όπως διαπίστωσε και 
ο Γ. Παπανδρέου, τα τουρκοκυπριακά 
καντόνια και την τουρκική παρουσία 
σε Βάση στην Κύπρο. Το αμερικα-
νο-καναδικό σχέδιο είχε στη θέση του 
τυριού της παγίδας την άνευ όρων 
επιστροφή της Αμμοχώστου, ενώ δι-
αιρούσε την κυριαρχία και έκρυβε 
πίσω της την αναγνώριση δύο κρατών. 
Παραγνώριζε επίσης τα ψηφίσματα 
του ΟΗΕ και άλλαζε τη βάση των δια-
πραγματεύσεων. Κάποιοι πιστεύουν 

ότι, όσοι απέρριψαν τις «χαμένες ευ-
καιρίες», έγραψαν το όνομά τους στην 
ταφόπλακα του Βαρωσιού. Αντίθετα, 
η ρεαλιστική πραγματικότητα και η 
μελέτη των προτάσεων με δέλεαρ την 
Αμμόχωστο δείχνει ότι το δέλεαρ του 
Βαρωσιού χρησιμοποιήθηκε για να 
τοποθετηθεί η ταφόπλακα του Κυ-
πριακού και της Κ.Δ.

Σήμερα, φυσικά, με τις ολέθριες 
υποχωρήσεις και παραχωρήσεις 
των τελευταίων δεκαπέντε ετών, φτά-
σαμε να διαπραγματευόμαστε λύση 
χειρότερη από αυτήν που προνο-
ούσε το απαράδεκτο αμερικανικό 
σχέδιο. Και, δυστυχώς, υπάρχει μια 
μερίδα ηγετών, που βιάζονται να 
συνεχίσουμε από εκεί που μείναμε 
για να υπογράψουμε λύση που θα 
λύσει τα προβλήματα της τουρκικής 
πειρατείας και επεκτασιμότητας.

Κύριος στόχος όλων των «δελε-
αστικών» προτάσεων ήταν η κατάρ-
γηση της Κ.Δ., που ήταν ο κύριος 
στόχος της Τουρκίας από το 1964 
και που ως σήμερα δεν κατάφερε 
την επίτευξή του. Αυτόν τον τουρκικό 
στόχο δεν τον είχαμε συνειδητοποι-

ήσει τα πρώτα σαράντα χρόνια της 
κατοχής. Τα τελευταία όμως χρόνια, 
ιδίως μετά την ένταξή μας στην Ε.Ε., 
έγινε ολοκάθαρος. Και τα τελευταία 
συμβάντα τον αποδεικνύουν.

Σήμερα η Τουρκία έχει πετύ-
χει την ντε φάκτο αναγνώριση της 
κατοχής και των δύο κρατών. Έχει 
πετύχει την ντε φάκτο κατάργηση 
της Κ.Δ. Στις πενταμερείς συνομιλίες 
ήταν απούσα η Κ.Δ. και συμμετείχαν 
οι δυο κοινότητες και οι τρεις εγγυ-
ήτριες δυνάμεις. Η Τουρκία όμως 
επιδιώκει την ντε γιούρε αναγνώριση 
των πιο πάνω. Θέλει με τη λύση 
να υπογράψουμε αναγνώριση της 
διχοτόμησης και των δύο ισοτίμων 
κρατιδίων. Και θέλει με την υπογρα-
φή μας να καταργήσουμε την Κ.Δ. και 
να την υποβιβάσουμε σε συνιστώσα 
πολιτεία. Θέλει να καταστήσουμε την 
Κύπρο τουρκικό προτεκτοράτο και 
την ΑΟΖ της Κ.Δ. να την εντάξουμε 
στη «Γαλάζια Πατρίδα». Η Κ.Δ. είναι 
το τελευταίο ανάχωμα και έπαλξη 
της αντίστασής μας. Ας μην την εγκα-
ταλείψουμε ποτέ για να μείνουν τα 
σχέδιά τους απραγματοποίητα.

Τα παραμύθια των χαμένων ευκαιριών

15.09.2024



ΑΠΟΨΕΙΣ 28 15.09.2024

ΗΤουρκία, υπό την ηγεσία 
του Προέδρου Ρετζέπ Τα-
γίπ Ερντογάν, έχει εκφρά-

σει έντονο ενδιαφέρον και υπέβαλε 
αίτηση για ένταξή της στην ομάδα 
των BRICS, που αποτελείται από 
τις αναδυόμενες οικονομίες της 
Βραζιλίας, της Ρωσίας, της Ινδίας, 
της Κίνας και της Νότιας Αφρικής. 
Η επιδίωξη αυτή της Τουρκίας 
αντικατοπτρίζει μια στρατηγική 
αναπροσαρμογής της εξωτερικής 
της πολιτικής και των προσπαθειών 
της να ενισχύσει τη θέση της στη 
διεθνή σκηνή. Ωστόσο, η προοπτική 
ένταξης της Τουρκίας στους BRICS 
προκαλεί ανησυχίες σε διάφορα 
επίπεδα, επηρεάζοντας άμεσα τις 
γεωπολιτικές ισορροπίες στην Ανα-
τολική Μεσόγειο και επιβάλλοντας 
νέες προκλήσεις για το NATO, τις 
ΗΠΑ, την Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ), 
την Κύπρο και την Ελλάδα. 

Η στρατηγική στροφή της 
Τουρκίας προς τους BRICS

Η ένταξη στους BRICS αποτελεί 
για την Τουρκία μια ευκαιρία να 
διαφοροποιήσει τις διεθνείς της 
σχέσεις και να αναζητήσει νέους 
συμμάχους εκτός του Δυτικού κό-
σμου. Η κίνηση αυτή αντανακλά 
τις προσπάθειες της Άγκυρας να 
μειώσει την εξάρτησή της από τη 
Δύση και να δημιουργήσει έναν 
νέο πόλο ισχύος, στον οποίο θα 
μπορεί να διαδραματίσει έναν 
πρωταγωνιστικό ρόλο. Επιπλέον, 
μέσω της ένταξης στους BRICS, η 
Τουρκία ελπίζει να αυξήσει την 
οικονομική της συνεργασία με ανα-
δυόμενες αγορές, ενισχύοντας τις 
εμπορικές και επενδυτικές ροές 
προς την τουρκική οικονομία, η 
οποία αντιμετωπίζει σημαντικές 
προκλήσεις τα τελευταία χρόνια.

Επιπτώσεις σε 
Κύπρο και Ελλάδα

Η ένταξη της Τουρκίας στους BRICS 
θα μπορούσε να επιφέρει σημαντι-
κές γεωπολιτικές ανακατατάξεις στην 

Ανατολική Μεσόγειο. Για την Κύπρο, 
η οποία ήδη αντιμετωπίζει τις διαρκείς 
τουρκικές προκλήσεις στην ΑΟΖ της 
και την κατοχή του βόρειου τμήματος 
του νησιού, η τουρκική ένταξη στους 
BRICS μπορεί να σηματοδοτήσει την 
ενίσχυση της θέσης της Τουρκίας στις 
διεθνείς διαπραγματεύσεις, καθιστώ-
ντας δυσκολότερη την επίλυση του 
κυπριακού προβλήματος. Η προσχώ-
ρηση της Τουρκίας σε μια τέτοια οικο-
νομική και πολιτική ομάδα μπορεί να 
προσδώσει στην Άγκυρα μεγαλύτερη 
αυτοπεποίθηση για να επιδιώξει τις 

διεκδικήσεις της, περιλαμβάνοντας 
και το ζήτημα της κυπριακής ΑΟΖ, 
εντείνοντας την ένταση στην περιοχή.

Για την Ελλάδα, η οποία έχει τα 
δικά της προβλήματα με την Τουρ-
κία, ιδιαίτερα στο Αιγαίο και στην 
Ανατολική Μεσόγειο, η ένταξη της 
Τουρκίας στους BRICS θα μπορού-
σε να επιδεινώσει τις ήδη τεταμένες 
σχέσεις. Η Αθήνα ανησυχεί ότι η 
ενίσχυση των δεσμών της Τουρκί-
ας με χώρες όπως η Ρωσία και η 
Κίνα θα μπορούσε να οδηγήσει σε 
μια περισσότερο επιθετική τουρ-
κική εξωτερική πολιτική, καθώς η 
Άγκυρα θα αισθάνεται ότι έχει την 
υποστήριξη ισχυρών συμμάχων 
πέραν της Δύσης. Αυτό μπορεί να 
οδηγήσει σε αυξημένες πιέσεις 
για την Ελλάδα, η οποία μπορεί 
να βρεθεί αντιμέτωπη με μια πιο 
αδιάλλακτη και ενισχυμένη Τουρ-
κία στα ζητήματα των θαλάσσιων 
συνόρων και της υφαλοκρηπίδας.
Ευρύτερες επιπτώσεις 

σε Ανατολική Μεσόγειο
Η Ανατολική Μεσόγειος είναι 

ήδη μια περιοχή έντονων γεωπολι-
τικών ανταγωνισμών, με τις εντάσεις 
να ενισχύονται από τη σύγκρουση 
συμφερόντων μεταξύ πολλών κρα-
τών, συμπεριλαμβανομένων των 
ΗΠΑ, της Ρωσίας, της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και των περιφερειακών 
δυνάμεων. Η ένταξη της Τουρκίας 
στους BRICS μπορεί να περιπλέξει 
περαιτέρω την κατάσταση, καθώς 
θα προσθέσει μια νέα δυναμική 
στην περιφερειακή ισορροπία δυ-

νάμεων. Οι BRICS, και ιδιαίτερα 
η Ρωσία και η Κίνα, έχουν δείξει 
ενδιαφέρον για την περιοχή της 
Ανατολικής Μεσογείου, και μια 
ενισχυμένη συνεργασία με την 
Τουρκία θα μπορούσε να επη-
ρεάσει τις εξελίξεις σε κρίσιμα 
ζητήματα, όπως η εκμετάλλευ-
ση των ενεργειακών πόρων και 
η ασφάλεια των θαλασσίων οδών.

Αντιμετώπιση από NATO, 
ΗΠΑ, Ευρωπαϊκή Ένωση, 
Ελλάδα και Κύπρο

Η πιθανότητα ένταξης της 
Τουρκίας στους BRICS εγείρει 
σημαντικές προκλήσεις για το 
NATO, τις ΗΠΑ, την ΕΕ, την Ελ-
λάδα και την Κύπρο, οι οποίες 
πρέπει να αντιδράσουν με στρα-
τηγική προσοχή.

Το NATO, ως ένας αμυντικός 
οργανισμός στον οποίο η Τουρκία 
είναι μέλος, θα πρέπει να επανεξε-
τάσει την προσέγγισή του προς την 

Άγκυρα. Η στενότερη συνεργασία 
της Τουρκίας με χώρες όπως η 
Ρωσία και η Κίνα, οι οποίες θεω-
ρούνται αντίπαλες δυνάμεις για το 
NATO, θα μπορούσε να οδηγήσει 
σε μια κρίση εμπιστοσύνης εντός 
της Συμμαχίας. 

Οι ΗΠΑ, ως ηγέτιδα δύναμη της 
Δυτικής συμμαχίας, αντιμετωπίζουν 
επίσης ένα δίλημμα. Η Ουάσιγκτον 
θα πρέπει να εντείνει τις διπλω-
ματικές της προσπάθειες για να 
διατηρήσει την Τουρκία στο δυτικό 
στρατόπεδο, ενώ παράλληλα θα 
πρέπει να διατηρήσει μια σκληρή 
στάση έναντι των παραβιάσεων των 
διεθνών κανόνων από την Άγκυ-
ρα. Η επιβολή κυρώσεων, όπου 
κρίνεται αναγκαίο, θα μπορούσε 
να αποτελέσει εργαλείο πίεσης, 
αλλά θα πρέπει να συνοδεύεται 
από πρωτοβουλίες για την ενίσχυση 
του διαλόγου και της συνεργασί-
ας σε τομείς όπως η άμυνα και η 
ενέργεια.

Παράλληλα με το NATO και 
τις ΗΠΑ, η ΕΕ διαδραματίζει κρί-
σιμο ρόλο στην αντιμετώπιση της 
τουρκικής επιθετικότητας και των 
επιπτώσεων της πιθανής ένταξής 
της στους BRICS. Η ΕΕ έχει συμφέ-
ρον να διατηρήσει τη σταθερότητα 
στην Ανατολική Μεσόγειο, όχι μόνο 
λόγω των άμεσων γεωπολιτικών 
επιπτώσεων, αλλά και λόγω της 
ενεργειακής ασφάλειας που συν-
δέεται με τα κοιτάσματα φυσικού 
αερίου στην περιοχή.

Η ΕΕ θα πρέπει να εντείνει τις 
προσπάθειές της για να κρατήσει 
την Τουρκία προσδεδεμένη στην 
ευρωπαϊκή πορεία, ακόμη και αν 
αυτή η προοπτική φαίνεται απο-
μακρυσμένη υπό την τρέχουσα 
τουρκική ηγεσία. Η δυνατότητα 
χρήσης οικονομικών και πολιτι-
κών κινήτρων, αλλά και κυρώσεων, 
μπορεί να λειτουργήσει ως μοχλός 
πίεσης προς την Άγκυρα.

Η Ελλάδα και η Κύπρος, ως 
χώρες που βρίσκονται στην 
πρώτη γραμμή των τουρκι-

κών διεκδικήσεων, θα πρέπει 
να αναζητήσουν τρόπους να 
ενισχύσουν τις συμμαχίες τους 
και να αυξήσουν την αποτρεπτι-
κή τους ικανότητα. Η Αθήνα, η 
Λευκωσία και η ΕΕ θα πρέπει 
να συνεργαστούν στενά με τις 
ΗΠΑ, το NATO, το Ισραήλ και 
την Αίγυπτο για να διασφαλί-
σουν ότι τα συμφέροντά τους 
στην Ανατολική Μεσόγειο θα 
προστατευθούν. Αυτό μπορεί να 
επιτευχθεί μέσω της ενίσχυσης 
των αμυντικών συνεργασιών, της 
προώθησης ενεργειακών έργων 
που θα μειώσουν την ενεργειακή 
εξάρτηση της Ευρώπης από τη 
Ρωσία και την Τουρκία, και της 
ενίσχυσης των διπλωματικών 
προσπαθειών για την επίλυση 
των διαφορών στην περιοχή. 

Η επιδίωξη της Τουρκίας για 
ένταξη στους BRICS αποτελεί 
μέρος μιας ευρύτερης στρατηγι-
κής της Άγκυρας να ενισχύσει τη 
θέση της στη διεθνή σκηνή και 
να διαφοροποιήσει τις σχέσεις της 
πέρα από το Δυτικό στρατόπεδο. 
Ωστόσο, αυτή η κίνηση έχει ση-
μαντικές γεωπολιτικές συνέπειες 
για την Κύπρο, την Ελλάδα και την 
ευρύτερη περιοχή της Ανατολικής 
Μεσογείου. Το NATO, οι ΗΠΑ, 
η ΕΕ, η Ελλάδα και η Κύπρος θα 
πρέπει να αντιδράσουν με στρα-
τηγική ευελιξία και αποφασιστι-
κότητα,  για να διασφαλίσουν ότι 
οι ισορροπίες στην περιοχή δεν 
θα διαταραχθούν προς όφελος 
της Τουρκίας. Η διατήρηση της 
σταθερότητας και της ασφάλειας 
στην Ανατολική Μεσόγειο απαι-
τεί προσεκτική διαχείριση και 
συντονισμένη δράση απ’ όλα τα 
εμπλεκόμενα μέρη. 

*Καθηγητής στο Philips University, 
πρώην Πρύτανης του Ευρωπαϊκού 

Πανεπιστημίου Κύπρου, και πρώην 
Πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Οργανι-

σμού Ιδρυμάτων Ανώτερης Εκπαί-
δευσης (EURASHE). a.orphanides@

philipsuni.ac.cy

Η αίτηση ένταξης της Τουρκίας στους BRICS:
Επιπτώσεις και αντιμετώπιση

Η προοπτική ένταξης της Τουρκίας στους 
BRICS προκαλεί ανησυχίες σε διάφορα 

επίπεδα, επηρεάζοντας άμεσα τις γεωπο-
λιτικές ισορροπίες στην Ανατολική Μεσό-

γειο και επιβάλλοντας νέες προκλήσεις 
για το NATO, τις ΗΠΑ, την ΕΕ, την Κύπρο 

και την Ελλάδα

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ ΓΡ. 
ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ*

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ Μ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ*

«Οι διαπραγματεύσεις δεν μπο-
ρούσαν να ξεκινήσουν έως ότου 
καταγραφεί η κυριαρχική ισότητα 
και το ίσο διεθνές καθεστώς».

Αυτή είναι η καθημερινά επα-
ναλαμβανόμενη πάγια και σταθερή 
θέση των Τούρκων, την οποία  δι-
εκήρυξε πρόσφατα και η Μεγάλη 
Τουρκική Εθνοσυνέλευση στην 
Άγκυρα.

Δυστυχώς ηχεί στα ώτα μη 
ακουόντων στη δική μας πλευρά, 

που δεν έχουν και ούτε πρόκειται ν’  
αντιληφθούν ότι κάθε κίνηση των 
Τούρκων αποσκοπεί στην ενσω-
μάτωση της Κύπρου στην Τουρκία 
και τη μετατροπή της σε βιλαέτι, 
δηλαδή διοικητική περιφέρεια και 
επαρχία της Τουρκίας, μιας νέας 
οθωμανικής αυτοκρατορίας, της 
ούτω καλούμενης «Γαλάζιας Πα-
τρίδας», με «σύνορα της καρδίας» 
όπως αυτά που προσδιορίζουν.

Πέραν αυτού, διακηρύττουν ότι 

η Τουρκία ουδέποτε θα παραιτη-
θεί του «δικαιώματος μονομερούς 
επέμβασης στην Κύπρο». Δηλαδή, 
με άλλα λόγια, «αιωνία μας η μνή-
μη» όποτε αποφασίσει η Τουρκία. 

Και επειδή με τις ούτω καλού-
μενες «συμφωνίες υψηλού επιπέ-
δου» (συμφωνίες Κορυφής, όπως 
αποκαλούνται) και την υποβολή 
από μέρους μας «χάρτη για το εδα-
φικό» για Διζωνική, Δικοινοτική 
Ομοσπονδία (Δ.Δ.Ο.), έχουμε απο-

δεχθεί και τη διχοτόμηση. 
Ό,τι απομένει τώρα είναι να μας 

ζητήσουν και τα σώβρακά μας (με 
συγχωρείτε). 

Όταν ο Κυπριακός Ελληνισμός 
με το δημοψήφισμα για το ούτω 
καλούμενο «Σχέδιο Ανάν» και 
με  αποτέλεσμα 76+% απέρριψε 
τη Δ.Δ.Ο., να υπάρχουν ακόμα 
«μουεζίνηδές» της. 

Όταν γίνεται, λοιπόν, λόγος για 
«επανένωση» και «απελευθέρωση», 

θα το επανατοποθετήσουν ως θέμα 
«εισβολής και κατοχής» μήπως 
αυτοί που το καταβαράθρωσαν και 
το μετέτρεψαν σε «δικοινοτική δι-
αφορά» και δεν συμμορφώθηκαν 
με το αποτέλεσμα του δημοψηφί-
σματος της 24/4/2004;

Ηγέτες με εθνικό ανάστημα δεν 
έχει στις τάξεις του ο Κυπριακός 
Ελληνισμός για ανάληψη αγώνα 
απελευθέρωσης της Κύπρου. 

*Πρώην συνδικαλιστής

Ηγέτες με εθνικό ανάστημα 
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Δεν πρέπει να υπάρχει καμιά 
αμφιβολία ότι Ελλάδα και 
Κύπρος δεν θα ξεμπερ-

δέψουν εύκολα με την τουρκική 
επεκτατικότητα. Οι τουρκικές 
προκλήσεις, σε όλο το εύρος των 
σχέσεων με τον Ελληνισμό, απο-
δεικνύουν ότι έχουμε να κάνουμε 
με εχθρό που συνεχώς θέλει να 
κερδίζει σε βάρος μας. Στον Έβρο, 
στο Αιγαίο, στην Κύπρο, στη θά-
λασσα και στη στεριά, η τουρκική 
βουλιμία διευρύνεται ολοένα και 
περισσότερο τα τελευταία χρόνια. 
Τα τουρκικά πλοία, ερευνητικά και 
πολεμικά, αλωνίζουν ανενόχλητα 
στις θάλασσες της Κύπρου και της 
Ελλάδας. 

Σε αυτήν την κατάσταση η 
Κύπρος βρίσκεται σε εξαιρετικά 
μειονεκτική θέση. Ευρισκόμενη 
ήδη υπό την μπότα του Αττίλα, με-
ρικά μόνο μίλια από την αχανή 
και στρατοκρατούμενη Τουρκία, 
αποτελεί εύκολη λεία για το κα-
θεστώς της Άγκυρας. Μόνη και 
αβοήθητη η μικρή μας πατρίδα 
απειλείται καθημερινά με πλήρη 
κατάληψη. Και τα ερωτήματα του 
απλού πολίτη προβάλλουν αμεί-
λικτα και δραματικά: Πού είναι οι 
εγγυήτριες δυνάμεις, Ελλάδα και 
Βρετανία; Γιατί δεν εκπληρώνουν 
τις υποχρεώσεις τους για προάσπι-
ση και διατήρηση της ανεξαρτησί-
ας και εδαφικής ακεραιότητας της 
Κυπριακής Δημοκρατίας; 

Κι αν η στάση της Βρετανίας δεν 
περιμέναμε να ήταν διαφορετική, 
τι θα πούμε για τη μητέρα πατρί-
δα; Γιατί τόση αστοργία; Και πάλι, 
όμως, γιατί να περιμένουμε άλλη 
στάση από την Αθήνα, όταν από 
το στόμα του Έλληνα Υπουργού 
Εξωτερικών ακούμε περίπου ότι 

πρέπει να εγκαταλείψουμε κάθε 
σκέψη αντίστασης στα επεκτατικά 
σχέδια των Τούρκων; Οι τελευταίες 
δηλώσεις του Έλληνα Υπουργού 
Εξωτερικών προκάλεσαν οργή και 
απογοήτευση στον κυπριακό Ελ-
ληνισμό. Προκάλεσαν πτώση του 
ηθικού και του τελευταίου πολίτη, 
που κάνει πλέον μαύρες σκέψεις 
για το μέλλον. Και καμιά εκ των 
υστέρων διευκρίνιση δεν αλλοιώνει 
την εικόνα. Άλλη έπρεπε να ήταν η 
στάση του Προέδρου. Αντί να μας 
μιλά για γενναιόδωρες παροχές 
στον κατακτητή, όφειλε να θέσει 
στις προτεραιότητές του το θέμα της 
άμυνας. Έπρεπε να βρει τρόπους 
ν’ ανακτήσει τα δισεκατομμύρια 
που οι πολίτες εδώ και πάνω από 

πέντε δεκαετίες εισέφεραν για ενί-
σχυση του Ταμείου Αμυντικής 
Θωράκισης. Να βρει τα χαμένα 
χρήματα και να τα διαθέσει για μια 
ισχυρή αμυντική θωράκιση, για 
μιαν αποτελεσματική άμυνα έναντι 
των επιβουλών του εχθρού. Δεν 
γίνεται να μας απειλεί ο Τούρκος 
με αποκεφαλισμό κι εμείς, διευκο-
λύνοντάς τον, να του προσφέρουμε 
την κεφαλή μας στο πιάτο. 

Φτάνουν πια οι απογοητεύσεις. 
Φτάνουν πια οι εμπαιγμοί και οι 
απάτες τύπου S-300,  για τους 
οποίους δαπανήσαμε εκατοντάδες 
εκατομμύρια για να καταλήξουν 
άχρηστα σιδερικά κάπου στην 
Κρήτη. Αλήθεια, ποιος και πότε 
θα μας ενημερώσει για την τύχη 

του… υπερόπλου αυτού; 
Αλλά εδώ κανένας Πρόεδρος και 

καμιά Κυβέρνηση δεν είπαν λέξη 
για την καταλήστευση χρόνια τώρα 
των δισεκατομμυρίων της άμυνας. 
Αυτοί όλοι που πάτησαν πάνω στην 
Αγία Τράπεζα, που σπατάλησαν τα 
ιερά χρήματα της Άμυνας, σε ένα 
έγκλημα διαρκείας, οφείλουν να 
λογοδοτήσουν κι όχι να συμβου-
λεύουν να παραδοθούμε. Τότε ας 
διαλύσουν την Εθνική Φρουρά κι 
ας κηρύξουν την Κύπρο ανοχύρωτη 
πολιτεία. Τολμούν; Τολμούν να στα-
θούν ενώπιον του καθρέφτη της Ιστο-
ρίας και να προτείνουν κάτι τέτοιο; 
Μεθοδεύουν όμως παρασκηνιακά 
και υπογείως το ίδιο αποτέλεσμα, 
νομιζόμενοι ότι θα ξεφύγουν από 
τη νέμεση της Ιστορίας. 

Δυστυχώς, η ελληνική και 
η κυπριακή Ιστορία, εκτός από 
ήρωες και υπερήρωες,  παράγει 
και ριψάσπιδες και προδότες. Το 
λέμε με πόνο ψυχής και προειδο-
ποιούμε ότι ο λαός δεν θα ανεχθεί 
μια νέα προδοσία. Νωπές είναι 
οι συνέπειες της προδοσίας του 
1974. Φτάνει πια. Ο εχθρός είναι 

όχι προ των πυλών, αλλά εντός 
των τειχών. Άλλη μια υποχώρηση 
και το τέλος θα φτάσει. Απαιτούμε 
και από τη Λευκωσία και από την 
Αθήνα να αρθούν στο ύψος των 
περιστάσεων και να αντιμετωπί-
σουν την τουρκική βουλιμία και 
επιθετικότητα δυναμικά. Μόνο 
έτσι έχουμε ελπίδα σωτηρίας κι 
όχι θωπεύοντας τον εχθρό και 
ικανοποιώντας τις απαιτήσεις του. 

Υ.Γ.: Οι τελευταίες εξελίξεις και 
συζητήσεις για τον ρόλο και τις δι-
ασυνδέσεις δικηγορικών γραφεί-
ων, κομμάτων, ηγεσίας και άλλων 
παραγόντων επιβεβαίωσαν με πα-
νηγυρικό τρόπο ότι η κυπριακή 
κοινωνία νοσεί βαρύτατα. Κατά 
τρόπον αποκαλυπτικό και εντυ-
πωσιακό, ο κυπριακός λαός έγινε 
μάρτυρας των δειγμάτων σήψης και 
διαφθοράς που μαστίζει τον τόπο. 
Είδε θεματοφύλακες θεσμών και 
πολιτειακούς αξιωματούχους να ξε-
γυμνώνονται. Αντιλήφθηκε ότι όλοι 
αυτοί οι ταγοί, άλλοι εκλελεγμένοι 
και άλλοι διορισμένοι, άλλο σκοπό 
από τον πλουτισμό δεν έχουν. Τα 
περί προσφοράς και υπηρεσίας του 
λαού δεν είναι τίποτε άλλο παρά 
φούμαρα. Ο λαός απογοητευμένος 
παρατηρεί τη συνεχή κατρακύλα 
και την ακατάσχετη απομύζηση του 
ιδρώτα του. Ούτε η δεινή οικονο-
μική κατάσταση της πλειοψηφίας 
του λαού, ούτε το συνεχές ρεύμα 
μετανάστευσης των νέων μας 
κατάφεραν να συγκινήσουν τους 
ταγούς. Επιμένουν να συμπερι-
φέρονται και να ενεργούν όπως 
έχουν μάθει όλες τις προηγούμενες 
δεκαετίες. Να πλουτίζουν με κάθε 
θεμιτό και κυρίως αθέμιτο τρόπο. 
Μίζες και δωροδοκίες είναι στην 
ημερήσια διάταξη.

Απαιτούμε
ΑΠΟΨΗ  
ΚΡΙΣ 
ΜΙΧΑΗΛ

ΑΠΟΨΗ  
ΔΡ ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΧΙΛΛΕΩΣ 
ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ*

Ηχώρα μας, με την τουρ-
κική εισβολή του 1974, 
έχασε περίπου 38% του 

εδάφους της, που κατέλαβε η 
Τουρκία. 200.000 πρόσφυγες 
εξεδιώχθησαν από τις εστίες τους 
και περιμένουν πάντα να επιστρέ-
ψουν στα σπίτια τους. 

Συμβαίνουν, όμως, και άλλα 
πράγματα εν τω μεταξύ στη χώρα 
μας. Ξένοι, κυρίως από τη Μέση 
Ανατολή αλλά και από αλλού, κα-
τέκλυσαν την Δημοκρατία και κο-
ντεύουν ν’ αγοράσουν την… Κύπρο 
και τα ακίνητά της, που στο τέλος 
διερωτόμαστε πόση περιουσία θα 

μείνει στους κατοίκους της. 
Όταν ένας ξένος υπήκοος θέ-

λει ν’ αγοράσει ακίνητη περιουσία 
στην Κύπρο μπορεί εύκολα να το 
πράξει, φθάνει να λάβει την άδεια 
του Υπουργικού Συμβουλίου. Έτσι, 
εκατοντάδες Λιβανέζοι, Ισραηλίτες 
και άλλοι αγοράζουν κτήματα στη 

χώρα μας, με αποτέλεσμα να γίνεται 
αυτό επικίνδυνο για τη  βιωσιμό-
τητα και την οικονομία της ίδιας 
της χώρας. 

Είναι καιρός να τροποποιηθεί 
η νομοθεσία, ούτως ώστε να περι-
ορίζεται η δυνατότης εκποιήσεων 
κτηματικής περιουσίας σε αλλοδα-

πούς. Μπορούμε δε να πάρουμε 
παράδειγμα από ξένες χώρες. 

Η Ελβετία, μια μικρή χώρα αλλά 
κατά πολύ μεγαλύτερη από την 
Κύπρο, έχει αυστηρότατους νό-
μους για αγορά από αλλοδαπούς 
ακίνητης ιδιοκτησίας. Αλλοδαποί 
εμποδίζονται ν’ αγοράσουν περιου-
σία, εκτός από ορισμένες περιοχές. 
Δεν μπορείς ν’ αγοράσεις ακίνητα 
π.χ. στη Γενεύη, Λωζάννη, αλλά 
σε θεωρούμενες ως τουριστικές 
περιοχές. Υπάρχουν δε ορισμέ-
νοι κανονισμοί για ακίνητα που 
ανήκουν σε αλλοδαπούς. 

Στην Κύπρο, εκτός του ότι 

επιτρέπεται σε οποιονδήποτε 
αλλοδαπό ν’ αγοράσει ακίνητο, 
υπάρχει τώρα η συνήθεια να 
τους δίδονται άδειες για Airbnb, 
πράγμα που γεμίζει την Κύπρο 
με χαμηλής ποιότητας τουρισμό 
και φέρνει ενόχληση στις ήσυ-
χες, οικογενειακές γειτονιές στις 
πόλεις. 

Πιστεύουμε ότι το θέμα αυτό 
πρέπει να μελετηθεί από τις κυ-
πριακές Αρχές και σύντομα να 
διαμορφωθεί νέα νομοθεσία. 

*Νομικός, πολιτικός επιστήμων, διε-
θνολόγος και πολιτικός αναλυτής

c.a.theodoulou@theodoulou.cy

Η προστασία της εθνικής ιδιοκτησίας στην Κύπρο

15.09.2024

Δυστυχώς, η ελληνική και η κυπριακή 
Ιστορία, εκτός από ήρωες και υπερήρωες, 

παράγει και ριψάσπιδες και προδότες... 
Το λέμε με πόνο ψυχής και προειδοποι-
ούμε ότι ο λαός δεν θα ανεχθεί μια νέα 

προδοσία 

Ξένοι, κυρίως από τη Μέση Ανατολή αλλά 
και από αλλού, κατέκλυσαν τη Δημοκρα-

τία και κοντεύουν ν’ αγοράσουν την… 
Κύπρο και τα ακίνητά της
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Το Cyprus Forum, το μεγα-
λύτερο συνέδριο πολιτικής στην 
Κύπρο, διοργανώνεται φέτος 
για 5η συνεχόμενη χρονιά. Θα 
πραγματοποιηθεί στις 3 και 4 
Οκτωβρίου, στη Λευκωσία, 
από το Oxygen for Democracy, 
σε συνεργασία με το Delphi 
Economic Forum και το Πα-
νεπιστήμιο Κύπρου και τελείται 
υπό την αιγίδα της Προεδρίας 
της Δημοκρατίας. Οι διοργανω-
τές του Cyprus Forum θέτουν 
γι’ ακόμα μια χρονιά ψηλά τον 
πήχη, προσκαλώντας σημαντικές 
προσωπικότητες από την Κύ-
προ και το εξωτερικό. Η τελετή 
έναρξης θα πραγματοποιηθεί 
στο ιστορικό Παλαιό Δημαρχείο 
Λευκωσίας και ακολούθως θα 
διεξαχθούν συνολικά 64 ώρες 
συζητήσεων στο Παλαιό Δη-
μαρχείο Λευκωσίας και το 
εμβληματικό Λήδρα Πάλας, 
κτήρια τα οποία έχουν σημει-
ολογική αξία για την πολιτική 
του νησιού. Οι συζητήσεις του 
φετινού forum θα επικεντρω-
θούν, όπως και τα προηγούμενα 
χρόνια, σε θέματα Δημοκρατίας 
και Κράτους Δικαίου, Εξωτε-
ρικής Πολιτικής, Διατήρησης 

της Ειρήνης, Βιωσιμότητας, 
Τεχνολογίας και Καινοτομίας. 
Την επιστημονική επιμέλεια 
των συζητήσεων έχουν ανα-
λάβει επιστημονικοί εταίροι 
(knowledge partners) τόσο από 
την Κύπρο όσο και από το εξω-
τερικό, όπως το European Policy 
Centre, το ΕΛΙΑΜΕΠ, το Cyprus 
Economic Society, η Διεθνής 
Διαφάνεια, το Atlantic Council, 
Cyprus Center for European 
and International Affairs, το 
University of York Department 
of Politics, το PRIO, το Eastern 
Mediterranean Project at 
Oxford, η Παγκόσμια Τρά-
πεζα, το EU Tax Observatory, 
το Friedrich-Ebert-Stiftung κ.ά, 
οι οποίοι συνδράμουν στη δια-
μόρφωση του περιεχομένου και 
την επιλογή των ομιλητών. Πε-
ρισσότεροι από 200 ομιλητές θα 
λάβουν μέρος στις συζητήσεις, 
μεταξύ των οποίων πολιτικοί 
αξιωματούχοι, τεχνοκράτες και 
ακαδημαϊκοί από την Κύπρο 
και το εξωτερικό. Περισσότερες 
πληροφορίες για εγγραφή και τη 
μέχρι στιγμής ατζέντα, μπορεί-
τε να βρείτε εδώ https://2024.
cyprusforum.cy/ 

Η EKO Κύπρου ανακοινώνει 
τη στρατηγική συνεργασία με 
τη CiC Automasters για την 
αποκλειστική χρήση των γερ-
μανικών λιπαντικών FUCHS. 
Πλέον, τα παγκοσμίου φήμης 
λιπαντικά FUCHS θα χρησιμο-
ποιούνται για τα οχήματα Jeep, 
Fiat, Fiat Professional, Alfa 
Romeo, Abarth, Opel, Peugeot 
και Citroen, στα οποία η CiC 
Automasters είναι αποκλειστική 
αντιπρόσωπος. Γι’ ακόμα μια 
φορά, η ΕΚΟ αποδεικνύει με τον 
πιο έμπρακτο τρόπο την αφο-
σίωσή της στην καινοτομία και 
την προσφορά των καλύτερων 
υπηρεσιών και προϊόντων. Με 
τη νέα της συνεργασία, όχι μόνο 
επιβεβαιώνει τον πρωταγωνιστι-
κό ρόλο της στους τομείς όπου 
δραστηριοποιείται, αλλά αξιο-
ποιεί ακόμα μια ευκαιρία για 
να αναβαθμίσει τα ήδη υψηλά 
κριτήρια ποιότητας που υιοθετεί. 
Τα λιπαντικά FUCHS, γνωστά 

για την ανώτερη ποιότητα και 
την καινοτόμο τεχνολογία τους, 
θα διανέμονται αποκλειστικά 
από την EKO Cyprus Ltd και 
θα χρησιμοποιούνται από τη 
CiC Automasters στον τομέα 
του after sales service. Αυτή 
η συνεργασία μεταξύ της 
EKO Cyprus Ltd και της CiC 
Automasters σηματοδοτεί μια 
σημαντική πρόοδο στη συντή-
ρηση και την απόδοση των 
οχημάτων και αναμένεται να 
αναβαθμίσει την ποιότητα των 
προσφερόμενων υπηρεσιών. 

Το Σωματείο Δρό.Με.Α. Racing, 
με τη στήριξη της Eurolife, διοργα-
νώνει το «Eurolife Run The Park», 
το μεγαλύτερο δρομικό γεγονός 
που πραγματοποιείται στο Πάρ-
κο Αθαλάσσας στη Λευκωσία. 
Όποια κι αν είναι η ηλικία και 
η φυσική σας κατάσταση, φορέ-
στε τα αθλητικά σας κι ελάτε την 
Κυριακή, 22 Σεπτεμβρίου, στις 
7:30 το πρωί, για να τρέξετε και 
να ενισχύσετε μαζί μας το έργο 
του Αντικαρκινικού Συνδέσμου 
Κύπρου. Μετά την επιτυχία της 
περσινής διοργάνωσης, επιστρέ-
φουμε στον μεγαλύτερο πνεύμονα 
πρασίνου της πρωτεύουσας, για 
να απολαύσουμε τη φύση και τη 
σωματική άσκηση, παρέα με μι-
κρούς και μεγάλους δρομείς. Με 
κοινό όραμα την προώθηση ενός 
ενεργού τρόπου ζωής, της ομα-
δικότητας και της προσφοράς, η 
Eurolife και το Σωματείο Δρό.Με.Α. 
Racing απευθύνουν πρόσκληση 
σε όλες και όλους να εντάξουν στη 

ζωή τους την άσκηση και να συνει-
σφέρουν παράλληλα στον αγώνα 
των συνανθρώπων μας με εμπειρία 
καρκίνου.  Η εκδήλωση «Eurolife 
Run the Park» θα έχει αφετηρία 
200 μ. από τη νότια είσοδο του Πάρ-
κου  Αθαλάσσας στη Λευκωσία, 
πλησίον του κυκλικού κόμβου του 
Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας. 
Θα περιλαμβάνει αγώνες δρόμου 
5 και 10 χλμ., παιδικό αγώνα 800 
μ. για ηλικίες κάτω των 12 ετών και 
εταιρικό αγώνα 5 χλμ., στον οποίο 
θα μπορούν να συμμετάσχουν ομά-
δες από το προσωπικό εταιρειών.  

Έπαθλα θα απονεμηθούν στους 
τρεις πρώτους νικητές και νικήτριες 
στους αγώνες 5 χλμ. και 10 χλμ. 
και στις τρεις πρώτες ομάδες του 
εταιρικού αγώνα. Όλες και όλοι οι 
συμμετέχοντες θα λάβουν αναμνη-
στικό μετάλλιο. Όλα τα έσοδα από 
τον εταιρικό και παιδικό αγώνα 
θα δοθούν στον Αντικαρκινικό 
Σύνδεσμο Κύπρου. Τελευταία 
ημερομηνία εγγραφής είναι η Πα-
ρασκευή, 13 Σεπτεμβρίου, μέχρι 
τις 21:00, μέσω της ιστοσελίδας 
https://www.getyourtickets.eu/
event/runthepark2024

Σε πραγματικό θρίαμβο για 
τη Hyundai εξελίχθηκε το Ράλι 
“Ακρόπολις”.  Μεγάλος νικητής 
ο Thierry Neuville, με δεύτερο 
τον Dani Sordo και τρίτο τον Ott 
Tänak! Το αποτέλεσμα φέρνει 
τον Thierry Neuville ένα βήμα 
πιο κοντά στην κατάκτηση του 
πρωταθλήματος WRC 2024 και 
την Hyundai στο πρωτάθλημα κα-
τασκευαστών. «Από το πρωινό του 
Σαββάτου καταλάβαμε ότι έπρεπε 
να προχωρήσουμε ακάθεκτοι προς 
τον στόχο μας. Είμαι περήφανος 

για την ομάδα μου. Οδηγήσαμε 
το αυτοκίνητο στο τέρμα και αυτό 

είναι που έχει σημασία», δήλωσε 
περιχαρής ο Thierry Neuville.

To 5o Cyprus Forum 
έρχεται τον Οκτώβρη

Η ΕΚΟ Κύπρου επιτυγχάνει 
νέα στρατηγική συνεργασία

Eurolife Run The Park

Θρίαμβος της Hyundai στο Ράλι “Ακρόπολις” 2024

✚ ΚΗΔΕΙΑ
Την πολυαγαπημένη μας σύζυγο, μητέρα, γιαγιά και αδελφή

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΣΙΑΚΟΛΑ
από τη Λευκωσία

που απεβίωσε προχθές Παρασκευή, 13.9.2024, σε ηλικία 81 ετών, κηδεύουμε αύριο Δευτέρα, 16.9.2024, και ώρα 11.30 π.μ., 
από τον ιερό ναό Της Του Θεού Σοφίας, στον Στρόβολο, και καλούμε όλους όσοι επιθυμούν να παραστούν.

* H οικογένεια θα δέχεται συλλυπητήρια στον ιερό ναό από τις 10.30 π.μ.
* Η ταφή της εκλιπούσας θα γίνει στο παλιό κοιμητήριο Στροβόλου (παρά το K-Cineplex).

Οι τεθλιμμένοι:
Σύζυγος: Κωνσταντίνος Σιακόλας

Παιδιά: Νικόλας Σιακόλας 
Μενέλαος – Γαλάτεια Σιακόλα

Έλλη Σιακόλα
Εγγόνια, αδέλφια και λοιποί συγγενείς

Αντί στεφάνια, παρακαλούμε να γίνονται εισφορές για την Κοινότητα Αγίου Λουκά του Ιατρού 
και για τον Χριστιανικό Σύνδεσμο Γυναικών του ιερού ναού Της Του Θεού Σοφίας.
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Ο Αντικαρκινικός Σύνδεσμος 
Κύπρου ανακοινώνει ότι τα έσοδα 
και έξοδα των εράνων και εκδη-
λώσεων που πραγματοποιήθηκαν 
κατά τη διάρκεια της περιόδου από 
01/01/2024 μέχρι 30/06/2024, με 
βάση την άδεια αρ. Ν.Π 73/2023, 
έχουν ως ακολούθως: Τα έσοδα 
ανήλθαν συνολικά σε €830.286 
και προήλθαν από γενικές εισφο-
ρές, από κουτιά εισφορών, από τα 

φιλανθρωπικά καταστήματα του 
Συνδέσμου, καθώς επίσης και 
από διάφορες εκδηλώσεις που 
διοργανώθηκαν. Τα έξοδα για την 
εξασφάλιση των πιο πάνω εσό-
δων του Συνδέσμου ανήλθαν στο 
ποσό των € 105.880. Σύμφωνα 
με τα πιο πάνω, τα καθαρά έσοδα 
του Συνδέσμου, για την εν λόγω 
περίοδο, ανήλθαν στο ποσό των 
€724.406.

Η Πρόεδρος Lion Άντρη Ευαγ-
γέλου και μέλη της Λέσχης Lions 
Λάρνακας-Αμμοχώστου ΣΑΛΙΝΑ, 
συνοδευόμενες από την προηγ. 
Κυβερνήτη Lion Μαρία Νικολαΐ-
δου, και την Πρόεδρο Ζώνης Lion 
Μαρία Αντωνίου, επισκέφθηκαν 
φιλοφρονητικά τον Δήμαρχο Λάρ-
νακας, Ανδρέα Βύρα. Πρώτιστα τον 
συνεχάρησαν για την πανηγυρική 
επανεκλογή του, ως Δημάρχου 
Λάρνακας και του ευχήθηκαν κάθε 
επιτυχία στο έργο του, για το καλό 
της πόλης. Ανταποκρινόμενος ευ-

χαρίστησε τις παρευρισκόμενες και 
τις συνεχάρη για το πολύπλευρο 
και πολύτιμο έργο που επιτελούν 
γενικά οι Lions. Μέσα σε θερμή 
ατμόσφαιρα, αντηλλάγησαν απόψεις 
και εισηγήσεις για μια διαχρονική 
δραστηριότητα της Λέσχης Λ/κας-
Αμ/στου ΣΑΛΙΝΑ, σε συνεργασία 
με τον Δήμο Λάρνακας, την οποία 
ο Δήμαρχος ενστερνίστηκε θετικά. 
Η μελέτη του έργου και η απόφαση 
υλοποίησής του θα συζητηθεί με το 
διοικητικό συμβούλιο της Λέσχης 
και θα παρθούν αποφάσεις.

Έσοδα - Έξοδα  ΦΑΡΜΑΚΕΊΑ

 ΚΕΝΤΡΑ ΕΦΗΜΕΡΊΩΝ ΠΊ

ΛΕΥΚΩΣΙΑ
Γοτουχίδης Γεώργιος, Αχαιών 
5, παράδρομος δίπλα από το 
Hilton Park, Έγκωμη, τηλ.: 
22420303. 
Μαρνέρου Άννα, Λεωφ. Αρχ. 
Μακαρίου Γ 209, δίπλα από 
Shoebox και Pizza Hut, Πάνω 
Λακατάμεια, τηλ.: 22721727, 
22721711.
Δημητρίου Αναστασία, Κωνστα-
ντινουπόλεως 76Α, 500 μ. από 
τα φώτα Γάλλου Πρέσβη και 
απέναντι από το Γυμνάσιο Κων-
σταντινουπόλεως, Στρόβολος, 
τηλ.: 22250085, 22261656.
Κυριακούδης Μιχάλης, Πινδά-
ρου 8, δρόμος γραφείων ΔΗΣΥ, 
δίπλα από το καφεστιατόριο 
«Ξάδελφος», τηλ.: 22344877, 
22773127.
Κουράτου Γιώργος, Λεωφόρος 
Αθαλάσσας 51Α, απέναντι από 
το  Επαρχιακό Γραφείο Κοινω-
νικών Ασφαλίσεων Λευκωσίας, 
Στρόβολος, τηλ.: 22336699.

ΛΕΜΕΣΟΣ
Καλαϊτζίδη Ίρμα, Γεωργίου Α‘ 
61, κατάστημα G, παραλιακός 
δρόμος, απέναντι από το ξενο-
δοχείο PARK BEACH (Δασούδι), 
Γερμασόγεια, τηλ.: 25312012, 
25342612.
Νεοκλέους Άντρια, Παναγίας 
Ευαγγελίστριας 15, πλησίον κυ-
κλικού κυκλοφοριακού κόμβου 

Τροόδους, απέναντι από CLOCK 
CAFE, Κάτω Πολεμίδια, τηλ.: 
25322333, 99824908.
Ιασονίδης Κωνσταντίνος, Σπύ-
ρου Κυπριανού 23Β,  200 μ. δυ-
τικά από Λούνα Παρκ Γαλάκτικα 
και απέναντι από βενζίνη ESSO, 
Μέσα Γειτονιά, τηλ.: 25358000, 
99746622.
Κλεάνθους Χρυστάλλα, 16ης 
Ιουνίου 1943 16, έναντι Κεντρι-
κού Ταχυδρομείου και πλησίον 
Κεντρικής Αστυνομίας, τηλ.: 
25748070, 25382437.

ΛΑΡΝΑΚΑ
Λάμπη Μαρία, Αρχ. Μακα-
ρίου Γ & Γρηγ. Αυξεντίου 2, 
Ακάμια Centre, κατ. 9», τηλ.: 
24626447, 24361185.
Αντωνίου Φλώρα, Γρηγόρη 
Αυξεντίου 9 -10, Λειβάδια, τηλ.: 
24322868, 97810079.

ΠΑΦΟΣ
Διομήδους Στέφανος, Ανθ/
χαγού Γεωργίου Σάββα 2, 
μετά το Παφιακό Στάδιο προς 
Γεροσκήπου, τηλ.: 26961999, 
99683122.

ΕΛΕΥΘΕΡΗ ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ
Στυλιανού Στέλλα, Νίκου 
Ψαρά (Σταδίου) 76, κατ. 1, 
απέναντι από ταβέρνα ΡΟΠΑΣ, 
Παραλίμνι, τηλ. 23822007, 
97922472

Κλήρωση λαχείου
Στις 16 Ιουλίου 2024 πραγ-

ματοποιήθηκε στην αίθουσα 
κληρώσεων του Κρατικού Λα-
χείου, η κλήρωση του λαχείου 
του Παγκύπριου Αντιλευχαι-
μικού Συνδέσμου ‘’ΖΩΗ’’, με 
αριθμό άδειας Α/Α:68/2023. Ο 
τυχερός αριθμός που κερδίζει 
ένα Thermomix αξίας €1489, 
δωρεά της εταιρείας Eminentia 
Trading Ltd, είναι ο 12856. 
Οι εισπράξεις από το λαχείο 
ήταν €29.662,10, τα έξοδα 
€2760,75 και τα καθαρά έσοδα 
για τον Σύνδεσμο €26.901,35. 
Ο  Σύνδεσμος ευχαριστεί την 
εταιρεία Eminentia Trading 
Ltd για τη στήριξή της.

 
Ομιλία

Η Σύναξη Νέων του ιερού 
ναού Αγίου Παντελεήμονα Μα-
κεδονιτίσσας, σας προσκαλεί σε 
ομιλία και συζήτηση με θέμα: 
«Άξονες επιβίωσης του κυπρι-
ακού ελληνισμού». Ομιλητής: 
Μελέτης Μελετόπουλος Διδά-
κτωρ Πανεπιστημίου Γενεύης, 
Καθηγητής Σχολής Πολέμου 
Αεροπορίας, Λυκειάρχης Ιο-
νίου Σχολής. Χαιρετισμός: 
Αρχιεπίσκοπος Κύπρου κ.κ. 
Γεώργιος. Η ομιλία θα γίνει 
στο Πανεπιστήμιο Λευκωσί-
ας (Αμφιθέατρο «UNESCO»), 
το Σάββατο 21 Σεπτεμβρίου 
2024, στις 10.45 π.μ.

Γιορτή Αγάπης
Το Ίδρυμα Χριστίνα Α. 

Αποστόλου, διοργανώνει και 
φέτος τη Φιλανθρωπική Γιορ-
τή Αγάπης και Ανθρωπιάς, το 
Σάββατο 28 Σεπτεμβρίου στις 
17:30-23:30, στο Δημοτικό 
Κήπο Λάρνακας με πολλά παι-
χνίδια, φαγητό, διασκέδαση 
και καλλιτεχνικό πρόγραμμα. 
Είσοδος ελεύθερη. Η εκδή-
λωση τελεί υπό την αιγίδα 
του Μητροπολίτη Κιτίου, 
Νεκτάριου.

ΛΕΥΚΩΣΙΑ: ΠΙ για 
ενήλικες & ΠΙ για 
παιδιά, 22502019, 
ΙΠΠΟΚΡΑΤΕΙΟ ΝΟΣΟ-
ΚΟΜΕΙΟ, 6-12 Ψαρών, 
2408, Έγκωμη.
ΛΕΜΕΣΟΣ: ΠΙ για 
ενήλικες & ΠΙ για 
παιδιά, 25200194, 
MEDITERRANEAN 
HOSPITAL,  Στυγός 9, 
3117, Αγία Φύλα.
ΛΑΡΝΑΚΑ: ΠΙ για 
ενήλικες & ΠΙ για 
παιδιά, 24636343, 
ΙΑΤΡΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΓΙΑ 

ΜΑΡΙΝΑ, Παύλου Βαλ-
δασερίδη 10, 6018, 
Λάρνακα.
ΠΑΦΟΣ: ΠΙ για ενή-
λικες & ΠΙ για παιδιά, 
26848113, ΙΔΙΩΤΙΚΟ 
ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ ΕΥΑΓ-
ΓΕΛΙΣΜΟΣ, Βασιλέως 
Κωνσταντίνου 82, 
8021, Πάφος.
ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ: ΠΙ 
για ενήλικες & ΠΙ για 
παιδιά, 23849400, 
ΠΟΛΥΚΛΙΝΙΚΗ ΛΗΤΩ, 
Λεωφόρος Σωτήρας 8, 
5286, Παραλίμνι.

15.09.2024

ΜΝΗΜΟΣΥΝΟ
Τελούμε την Κυριακή, 22/9/2024, στον ιερό ναό Της Του Θεού Σοφίας στον Στρόβολο, 

το ετήσιο μνημόσυνο του αγαπημένου μας  συζύγου, πατέρα και παππού

ΜΙΧΑΗΛ ΜΑΛΑΗ
από τον Αγρό

και καλούμε όσους επιθυμούν να παραστούν.
Η σύζυγος: Ελένη Μαλάη

Τα παιδιά: Κάτια - Πανίκος Αρέστη
Λουίζα Μαλάη

Γιώργος - Χαρά Μαλάη
και τα εγγόνια

Επίσκεψη της Λέσχης Lions 
Λάρνακας-Αμμοχώστου 
ΣΑΛΙΝΑ στον Δήμαρχο Λάρνακας
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«Η
ομάδα 
π ο υ 
μ α ς 
ε ν ώ -
νει». Η 
α λ ή -
θ ε ι α 

είναι πως είναι ένα πολύ εύστοχο 
σλόγκαν. Το επέλεξε η ΚΟΠ, για 
να δημιουργήσει μια δυναμική 
γύρω από την Εθνική και να σπρώ-
ξει τον κόσμο να την στηρίξει. Το 
σλόγκαν, όμως, αποτελεί συνήθως 
την ωραία λαμπερή ταμπέλα μίας 
στρατηγικής, που στοχεύει κάπου. 
Στην προκειμένη περίπτωση, εκ 
του αποτελέσματος η Ομοσπονδία 
Ποδοσφαίρου δεν είχε στρατηγική. 
Πόνταρε στον Κετσπάγια, ελπίζο-
ντας πως με τον χαρακτήρα του θα 
εμπνεύσει, πως θα μπορέσει με 
την αντίληψή του να κάνει άλλη 
μία υπέρβαση (Ανόρθωση 2008). 
Η επιλογή της δεν πέτυχε, είναι 
ξεκάθαρο. Κατά τα άλλα, ευχέλαια!!! 
Ας ελπίσουμε σε μία νέα αρχή κ.λπ, 
κ.λπ. Συν, φυσικά, το περιβόητο 
αθλητικό κέντρο Εθνικών ομάδων. 
Να γίνει, μακάρι, να είναι το σπί-
τι, ο οίκος της Εθνικής. Αλλά τι 
βάζεις μέσα στον οίκο σου, ποια 
«οικογένεια»; Μοιραία, προέκυψε 
παταγώδης αποτυχία και η ομά-
δα που θα έπρεπε να μας ενώνει, 
περισσότερο μάς διχάζει. Εδώ να 
ενώσω κάτι. Την Εθνική δεν την 
αμαυρώνεις και την εγκαταλείπεις. 
Αλλά ούτε ντε και καλά την υπο-
στηρίζεις βρέξει-χιονίσει, επειδή 
είναι δήθεν η Εθνική. Ο κόσμος, 
ο φίλαθλος, έχει κριτήριο και ας 
μην το υποτιμούμε. Θα ανταμείψει 
μια ουσιώδη προσπάθεια και θα 
εναντιωθεί στη διάλυση. 

Το άρθρο δεν έχει να κάνει με 
τον Κετσπάγια. Δεν έχει σημασία 
αν έμεινε ή έφυγε. Η αποτυχία του 
είναι έτσι και αλλιώς δεδομένη για 
πολλούς λόγους και η συζήτηση αλ-
λαγής έπρεπε ν’ αρχίσει εδώ και 

καιρό. Είναι τα κακά αποτελέσματα, 
ο μηδενισμός και η ισοπέδωση των 
πάντων, η υπερβολή στις δηλώσεις 
του. Πάνω απ’ όλα είναι πως πρακτι-
κά χάσαμε, επί ημερών του, χρόνο. 
Γιατί τουλάχιστον αν βλέπαμε ένα 
μοντέλο, ένα αγωνιστικό μοτίβο, ορ-
θόδοξο, σύγχρονο, που να οδηγεί 
κάπου, η γκρίνια θα ήταν σαφώς 
λιγότερη και κάπου στο βάθος θα 
βλέπαμε ένα φωτάκι. Αν βλέπαμε μία 
Εθνική που αποκτούσε συνοχή και 
χημεία, που μπορούσε να κάνει 10 
σωστά πράγματα. Οι παίκτες που είχε 
υπό τις οδηγίες του ήταν πάνω-κά-
τω οι ίδιοι, μικρός περιορισμένος 
κύκλος, αλλά που προσφερόταν 
για απόκτηση συνοχής. Φυσικά ο 
Κετσπάγια εφάρμοσε μοντέλο με 
ένα κάρο παίκτες με αμυντικά χα-
ρακτηριστικά, αλλά άμυνα δεν… Είτε 
είναι οι Νορβηγοί και οι Ισπανοί είτε 
οι Κοσοβάροι. Μα τι λέω, η Λιθου-
ανία μάς είχε 30 λεπτά στα σχοινιά. 

Μένουμε ώς εδώ. Είναι, δυστυχώς, 
το μόνο σημείο, που η Εθνική μάς 
ενώνει… Στην κοινή αντίληψη της 
παταγώδους αποτυχίας. 

Είναι μοναδικός υπεύθυνος ο 
Τιμούρ; Φυσικά και όχι. Απλώς 
με τη φιλοσοφία και τη στάση του 
έκανε το κακό, κάκιστο και έστρεψε 
πάνω του σχεδόν όλα τα πυρά της 
κριτικής. Ο επόμενος μπορεί να 
βρεθεί σε χειρότερη θέση, γιατί με 
μαθηματική ακρίβεια η κατάσταση 
θα χειροτερεύει και οι επιλογές 
για την Εθνική θα μειώνονται. 
Δεν θα μας πασάρουν σωσίβιο 
οι κυπροποιήσεις κ.λπ. 

Το έχουμε γράψει αρκετές φορές. 
Την ευθύνη για την κατάντια και τη 
σταθερή μας πτώση, την φέρουν η 
Ομοσπονδία και τα σωματεία της. 
Οι ξένοι αυξάνονται. Υπάρχουν 
ομάδες που έχουν στο ρόστερ τους 
δύο 11άδες αλλοδαπούς και ίσως 
να περισσεύουν και κάποιοι. Κο-

τζάμ ΑΠΟΕΛ δεν μπορούσε να 
βρει παραπάνω από 4 ντόπιους να 
δηλώσει στη λίστα Α της Ευρώπης. 
Η Ομόνοια άρχισε να κάνει πίσω 
και, από 4-5 βασικούς ντόπιους, 
παρατάσσει έναν, ίσως και κανέναν.  
Θα μου που κάποιος ότι πολλά 
παιδιά παίζουν στο εξωτερικό, 
ότι αυξάνονται οι «εξαγωγές». 
Ναι, αλλά θα πρέπει να δούμε 
πού  παίζουν και, αναλόγως με 
το επίπεδο, ποια συμμετοχή έχουν. 

Τα νούμερα πετάνε
Προ ημερών βρέθηκα σε ένα 

συνέδριο στο εξωτερικό. Σε μία 
συζήτηση ανέφερα το ποσοστό 
(αναλόγως του πληθυσμού) των 
παιδιών που αγωνίζονται σε ακαδη-
μίες. Προκάλεσε έκπληξη το μεγάλο 
μέγεθος, αλλά και το γεγονός ότι η 
εξέλιξη είναι πρακτικά με ημερομη-
νία λήξης. Φυσιολογικά θα έπρεπε 
να παράγουμε παίκτες, αρκετούς 

παίκτες. Δεν το καταφέρνουμε. Ακό-
μη και εκεί (στην ανάπτυξη), κάτι 
φαίνεται πως κάνουμε λάθος. Στο 
πρόσφατο Euro u17 πήραμε πολλά 
συγχαρητήρια για τη διοργάνωση, 
αλλά προβληματιστήκαμε για το 
επίπεδο που παρουσίασε η Εθνική 
μας, απέναντι σε συνομήλικους; 

Το αφήγημα της μικρής χώρας, 
που δεν πρέπει να λεονταρίζει,  δεν 
στέκει. Σαφώς και δεν είναι μέτρο 
σύγκρισης το πρωτάθλημα και η ευ-
ρωπαϊκές επιτυχίες. Όμως δεν είναι 
αυτή η αντανάκλαση του κυπριακού 
ποδόσφαιρου. Είναι η αντανάκλαση 
του κυπριακού πρωταθλήματος των 
αλλοδαπών (και ορισμένων Κυ-
πρίων παικτών). Είναι, δυστυχώς, 
φαινόμενο. Η Εθνική, από την άλλη, 
είναι πλέον όχι απλώς  στον πάτο, 
αλλά αρχίζει να οδεύει προς την 
ποδοσφαιρική άβυσσο. Δεν μας 
αξίζει τέτοια μοίρα και πρέπει κάτι 
να γίνει. Σαφέστατα και υπάρχουν 
σε πάρα πολλά αθλήματα σοβαρά 
θέματα σχεδιασμού και οράματος. 
Η μπάλα είναι όμως σε μέγεθος, 
αγωνιστικό και οικονομικό, πολ-
λά επίπεδα πιο πάνω. Κάτι πρέπει 
να γίνει. Τα βραχυπρόθεσμα είναι 
εύκολα, αλλαγή προπονητή κ.λπ 
Τα μακροπρόθεσμα είναι τα σημα-
ντικά. Αλλά πρέπει να γίνει κάτι, με 
πλάνο, μοτίβο, αποφασιστικότητα. 
Κάποιος πρέπει να πάρει πρωτο-
βουλία. Επαναλαμβάνω, γιατί να 
μη γίνει, ας πούμε, αναγκαστική η 
συμμετοχή στην 11άδα δύο ντόπιων; 
Δεν θα μπορούμε στην Ευρώπη; 
Αλίμονο, αν δεν μπορούμε με 9 
αλλοδαπούς (υποτίθεται ποιότητας 
και παχυλών μισθών) να κάνουμε 
2 προκρίσεις!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ 
ΚΑΥΚΑΡΙΔΗΣ

ΔΥΣΤΥΧΏΣ, ΘΑ ΜΑΣ 
ΜΕΊΝΕΊ ΤΟ ΣΛΟΓΚΑΝ

«Η ομάδα που μας ενώνει», γράφει στη βιτρίνα της Εθνικής. 
Το «μαγαζί», όμως, οδεύει ολοταχώς προς τη χρεoκοπία 
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